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معاون توسعه و منابع انسانی استانداری قم :

بانوان و بیماران زمینه ای در اولویت دورکاری ادارات

دغدغه ها  از  یکی  گفت:  قم  پزشکی  علوم  دانشگاه  رئیس 
فاصله ها  فروشگاه ها  این  در  باید  که  بوده  بزرگ  فروشگاه های 
به خوبی رعایت شود.  دکتر محمدرضا قدیر در گفت وگویی با اشاره 
داشت:  اظهار  هوشمند  گذرای  فاصله  طرح  اجرای  اهمیت  به 
اگر موضوع فاصله گذاری را کنار بگذاریم میزان مبتلایان افزایش 
پیداکرده و باید شاهد اوج مبتلایان به کرونا باشیم. وی با بیان اینکه 
یکی از دغدغه ها فروشگاه های بزرگ بوده که باید در این فروشگاه ها 
فاصله ها به خوبی رعایت شود، خاطرنشان کرد: برخی از صنوف کم

استاندار قم در خصوص اجتماعات حضوری و مذهبی ماه مبارک 
رمضان گفت: با توجه به شرایطی که فعلًا داریم امکان اجتماعات 
این  در  تصمیم  و  موضوع  این  ارزیابی  برای  اما  نیست  حضوری 
مورد در جلسه آتی تصمیم گیری می شود.   بهرام سرمست ظهر 
یکشنبه بعد از جلسه ویدئو کنفرانس با رئیس جمهور در گفت وگو 
با خبرنگاران با اشاره به اجرای طرح فاصله گذاری هوشمند برای 
کنترل بیماری کرونا، بیان کرد: این طرح ادامه طرح فاصله گذاری 
اجتماعی است و از روزشنبه فعالیت مشاغل کم ریسک و کم خطر

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم:

 نگران تجمع مردم در فروشگاه های 
بزرگ هستیم 

استاندار قم: 

اجتماعات مذهبی ماه مبارک رمضان 
  حضوری نیست 
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رئیس اتاق اصناف استان قم: 

مسائل بهداشتی در فروشگاه های 
بزرگ رعایت نمی شود 
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روزنامه صبح ایران

معاون فرهنگی و تبلیغی دفتر تبلیغات اسلامی خبر داد؛

لغو اعزام مبلغان 
دینی ماه رمضان

8

8

8

8

8

معاون فرهنگی و تبلیغی دفتر تبلیغات اسلامی از لغواعزام مبلغان دینی در ماه رمضان و اجرای طرح های جایگزین خبر داد.  
حجت الاسلام والمسلمین سعید روستا آزاد در گفت و گویی اظهار داشت: اعزام مبلغان از فعالیت های ثابت دفتر تبلیغات 
اسلامی حوزه علمیه قم طی چهار دهه فعالیت بوده است. وی با اعلام لغو  تبلیغ چهره به چهره در ماه مبارک رمضان ۹۹ گفت: 
طبق ابلاغیه های ستاد مبارزه با کرونا، امسال برنامه اعزام مبلغان در ماه مبارک رمضان تعطیل نخواهیم داشت و دفتر تبلیغات 
اسلامی حوزه علمیه قم به علت ممنوعیت و محدودیت جا به جایی های استانی، اعزام مبلغان از قم و سایر شعب را نخواهد داشت.
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برنامه ریزی جدیطرح های جایگزین اجرا می شود
 برای رفع بحران

 آب  گرفتگی 

 یک حقوقدان خدمات دولت و بویژه کادر بهداشت و درمان کشور جهت مقابله با کرونا را بی نظیری 
دانست و در عین حال تاکید کرد که شهروندان مکلفند سلامت یکدیگر را محترم بشمارند. 

علی اکبر گرجی ازندریانی در گفت  وگویی درباره سلامت شهروندان به عنوان یکی از حقوق اساسی 
افزود: بی تردید اگر بخواهم ادعا کنم تحریم هیچ تاثیری بر شرایط موجود نداشته، ادعای درستی 
نیست اما آنچه ایمان دارم این است که نظام بهداشت و درمان کشور به لطف خداوند متعال و با کوشش 
متخصصان و فرزندان برومند ایران عزیز از استاندارد نسبتا قابل قبولی در دنیا و به ویژه در منطقه 
برخوردار است. وی ادامه داد: به عنوان یک شهروند و مسئول حقوقی شهادت می دهم که دولت و به 
ویژه کادر خدوم دستگاه بهداشت و درمان کشور، کوشش های بی نظیری در مقابله با کرونا داشته اند 
و از هیچ خدمتگزاری برای مردم در این موقعیت دریغ نکرده اند. استاد حقوق دانشگاه  شهید بهشتی 

تصریح کرد: طبق اطلاع رسانی های ستاد ملی مبارزه با کرونا، دولت و دیگر نهادهای حکومتی شبانه 
روز در تلاش هستند تا آسیب کمتری به مردم برسد و شهروندان بتوانند از امکانات موجود در شرایط 
تحریم به بهترین شکل ممکن بهره مند شوند. معاون ارتباطات و پیگیری اجرای قانون اساسی معاونت 
حقوقی ریاست جمهوری خاطرنشان کرد: البته مشکلات و نواقصی وجود دارد و از منظر منصفانه 
شرایط اقتصادی، سیاسی، مناسبات بین المللی و شرایط تحریم را باید در ارزیابی از وضعیت فعلی 
مدنظر قرار داد. وی اضافه کرد: شاید اگر کشور دیگری با شرایط تحریم مواجه بود، نمی توانست در 
شرایط مشابه دوام بیاورد و همه کارها دشوارتر بود اما ایران با بحران های زیادی روبرو شده است و 

مسئولان و خادمان بهداشت و درمان حداکثر تلاش خود را برای گذار از این شرایط انجام داده اند.
حیات شایسته حق همه شهروندان است

معاون پیگیری اجرای قانون اساسی اظهارداشت: تکلیف و محورهای کلی فعالیت حکومت در قانون 
اساسی برای بهره مندی شهروندان از حق سلامت کم و بیش مشخص شده است و شهروندان هم 
مکلف هستند جان و سلامت یکدیگر را محترم شمارند. وی یادآور شد: حق بر سلامت یکی از شقوق و 
شاخه های اصلی حق بر حیات است و به تعبیر دیگر نمی توان حق بر حیات را به نحو شایسته تضمین 
کرد مگر آنکه حق بر سلامت و حقوق رفاهی دیگر را به صورت کامل در نظر داشت. از این منظر، حق بر 

حیات شایسته باید مورد توجه ویژه نظام های سیاسی و حقوقی قرار گیرد.
استاد حقوق دانشگاه شهید بهشتی با اشاره به اصل بیست و دوم قانون اساسی افزود: در این اصل 
از قانون اساسی، مصونیت جان و حقوق انسان ها مورد تاکید قرار گرفته است و چارچوب کلی و تکلیف 

کلی نظام حکمرانی برای صیانت تام و تمام از حقوق انسان ها بیان شده است.

گرجی ازندریانی ادامه داد: در اصل سوم قانون اساسی نیز تصریح شده است که دولت باید همه 
امکانات خود را برای رفع تبعیضات ناروا و ایجاد امکانات عادلانه برای همه شهروندان به کار گیرد و در 
این خصوص هیچگونه تبعیضی بین آحاد مردم قائل نباشد بنابراین بهره مندی از امکانات عادلانه در 

حوزه بهداشت و درمان برای همه شهروندان فارغ از هرگونه تبعیض از وظایف دولت به شمار می آید.
شهروندان سلامت یکدیگر را محترم شمارند

گرجی ازندریانی با اشاره به تکلیف شهروندان در احترام به حقوق یکدیگر افزود: در اصول مختلف 
قانون اساسی به تکلیف دولت برای تحقق حق سلامت تصریح شده است اما قانونگذار اساسی در مورد 
تکلیف شهروندان هم ساکن نیست و در اصل ۴۰ تصریح می کند که هیچ کس نمی تواند اعمال حق 

خویش را وسیله اضرار به غیر یا تجاوز به منافع عمومی قرار دهد.

یک حقوقدان: 
خدمات دولت و کادر بهداشتی در مقابله با کرونا بی نظیر است

شهردار قم تاکید کرد:

وجود چهارنقطه فرامنطقه ای و ده نقطه بحرانی شهری

معاون فرهنگی و امور جوانان اداره کل ورزش و جوانان قم، عملکرد بانک های 
را بسیار خوب  این استان  ازدواج در  برای پرداخت وام  عامل قم درسال ۹۸ 
دانست و گفت: قم با پرداخت وام به ۹۳ درصد متقاضیان دریافت تسهیلات 
ازدواج، پس از تهران درمقام دوم کشوری قرارگرفت.  روح الله رمضانی افزود: با 
پیگیری های انجام  شده از طریق شورای هماهنگی بانک های استان و همچنین 

همکاری خوب بانک های عامل،  قم جزو استان های پیشرو در پرداخت وام

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم گفت: صنوف و مراکز تجاری مانند 
پاساژها و مراکز مسقف به دلیل امکان تجمع نباید فعالیت داشته باشند.  محمود 
سیجانی با اشاره به اجرای طرح فاصله گذاری هوشمند اظهار داشت: در طرح 
فاصله گذاری هوشمند صنوف به سه بخش تقسیم شدند، صنوفی که نباید فعالیت 
کرده، صنوفی که باید فعالیت کرده و همچنین صنوفی که با محدودیت فعالیت 
داشته باشند. وی خاطرنشان کرد: در طرح دوم صنوف مجاز باید فعالیت کرده و به

معاون فرهنگی اداره کل ورزش و جوانان قم:

قم دومین استان کشور درپرداخت وام ازدواج است
رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم :

پاساژها و مراکز تجاری مسقف باید تعطیل باشند 
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اقدام عجیب یک بدهکاربانکی درقم

 در نظر دارد به استناد مجوز هیات مدیره سازمان، اجاره پارکینگ های موتور  سیکلت در 
سطح شهر را به شرح ذیل و بصورت مزایده عمومی به شرکت واجدالشرایط واگذار نماید. لذا 
متقاضیان می توانند جهت اطلاع از شرایط و دریافت و تحویل اسناد و شرکت در مزایده از تاریخ 
نشر آگهی دوم به جز ایام تعطیل تا پایان وقت اداری )14/20( روز شنبه مورخه 1۳۹۹/2/6 
به نشانی قم، بلوار غدیر، جنب تالار آرین، حراست سازمان مراجعه و در صورت نیاز با شمارۀ تلفن 

32۴25۰58  داخلی های 1۴1و1۴2 تماس حاصل فرمایند.
توضیحات : 

 میزان سپرده شرکت در مزایده آن مبلغ )به عدد(: 150.000.000 ریال )به حروف(: یکصد 
و پنجاه میلیون ریال می باشد که شرکت کنندگان باید میزان سپرده شرکت در مزایده را بصورت 
ضمانتنامه بانکی با اعتبار سه ماه و به نام سازمان حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم یا فیش  
واریز نقدی به حساب سپرده با شمارۀ 1۰۰789۴26557 نزد بانک شهر شعبه میدان جهاد به 

نام سازمان حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم ارائه نمایند.
 هرگاه برندگان اول و دوم مزایده حاضر به انعقاد قرارداد نشوند، سپرده آنان به ترتیب ضبط 

خواهد شد. 
 هزینه کارشناسی و درج آگهی به عهده برنده مزایده می باشد. 

 سازمان در رد یا قبول هریک از پیشنهادها مختار است.
 پیشنهادات رسیده ساعت 10:00 صبح روزیکشنبه مورخه 1۳۹۹/2/7 در محل سازمان، در 

کمیسیون مزایده مطرح و پس از بررسی و کنترل اسناد، برنده مزایده اعلام خواهد شد. 
سایر اطلاعات و جزئیات در اسناد مزایده مندرج است.

 در نظر دارد به استناد مجوز هیات مدیره سازمان، اجاره پارکینگ های خودرو بهار واقع 
دربلوار شهید سردار سلیمانی را به شرح ذیل و بصورت مزایده عمومی به شرکت واجدالشرایط 
واگذار نماید. لذا متقاضیان می توانند جهت اطلاع از شرایط و دریافت و تحویل اسناد و شرکت در 
مزایده از تاریخ نشر آگهی دوم به جز ایام تعطیل تا پایان وقت اداری )14/20( روز شنبه مورخه 
1۳۹۹/2/6 به نشانی قم، بلوار غدیر، جنب تالار آرین، حراست سازمان مراجعه و در صورت نیاز 

با شمارۀ تلفن 32۴25۰58  داخلی های 1۴1و1۴2 تماس حاصل فرمایند.
توضیحات : 

)به حروف(:  ریال  )به عدد(: 700.000.000  میزان سپرده شرکت در مزایده آن مبلغ 
هفتصد میلیون ریال می باشد که شرکت کنندگان باید میزان سپرده شرکت در مزایده را بصورت 
ضمانتنامه بانکی با اعتبار سه ماه و به نام سازمان حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم یا فیش  
واریز نقدی به حساب سپرده با شمارۀ 1۰۰789۴26557 نزد بانک شهر شعبه میدان جهاد به 

نام سازمان حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم ارائه نمایند.
هرگاه برندگان اول و دوم مزایده حاضر به انعقاد قرارداد نشوند، سپرده آنان به ترتیب ضبط 

خواهد شد. 
هزینه کارشناسی و درج آگهی به عهده برنده مزایده می باشد. 

سازمان در رد یا قبول هریک از پیشنهادها مختار است.
 پیشنهادات رسیده ساعت 10:00 صبح روزیکشنبه مورخه 1۳۹۹/2/7 در محل سازمان، در 

کمیسیون مزایده مطرح و پس از بررسی و کنترل اسناد، برنده مزایده اعلام خواهد شد. 
سایر اطلاعات و جزئیات در اسناد مزایده مندرج است.

سازمان حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم سازمان حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم
آگهی مزایده عمومی )نوبت اول( آگهی مزایده عمومی )نوبت اول(
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رییس جمهوری گفت: امروز تردد بین شهرستان ها در استان ها به طور کامل آزاد 
است و تردد بین استان ها هم از روز اول اردیبهشت آزاد می شود. 

حجت الاسلام و المسلمین حسن روحانی روز یکشنبه در جلسه ستاد ملی مدیریت و 
مقابله با کرونا گفت: یکی از برنامه های فاصله گذاری هوشمند شروع کسب و کارهایی 

کم ریسک برای استان ها به جز تهران بود که این کار از دیروز شروع شده است.
رییس جمهوری ادامه داد: در این راستا وزارت بهداشت و درمان با اصناف هماهنگ 
کردند که هر صنفی که می خواهد شروع کند و فعال شود وارد سامانه شود و در آن ثبت 
نام کرده و کد مربوطه را دریافت کند و همیشه وزارت بهداشت و درمان از طریق این 

سامانه با آنها مرتبط باشد.
روحانی یادآور شد: اکثریت افراد این کد را دریافت کردند اما ممکن است افرادی 
جا مانده باشند یا هنوز ارتباط با این سامانه برقرار نشده باشد. از همه کسبه و فعالان 
اقتصادی که  از دیروز  کار را شروع کردند آنهایی که به سامانه متصل نشدند در همین 
هفته و تا پایان هفته به این سامانه متصل شوند و کاری است که برای آینده کشور و 

برای خود کسبه مفید است.  
وی ادامه داد: قرار شد در پایان این دوره افراد و بنگاه هایی که در این زمینه خوب 
فعالیت کردند دارای امتیاز باشند و امتیاز آنها هم به صورت خاصی مشخص شود و 
تابلویی به آنها ارائه شود که مردم بدانند که کدام یک از مغازه ها و بنگاه ها و کسب و 

کارها بیشتر برای سلامت مردم و جامعه تلاش کردند و این مسیر ادامه پیدا می کند.
روحانی گفت: دیروز در جلسه ای که با روسای کمیته ها داشتیم قرار شد برای کسب 
و کارهای پرریسک هم با وزارت بهداشت، صمت و کشور برنامه ریزی کنند و هر زمان 
که این طرح آماده شد، با پروتکل ها و دستورالعمل هایی که تصمیم گیری می شود، 
اجرایی شود.   رییس جمهوری ادامه داد: درباره تهران هم همانطور که مردم می دانند 
از شنبه 3۰ فروردین کسب و کارهای کم ریسک با پروتکل های بهداشتی و اتصال 
به سامانه و دریافت کد آغاز می شود برای کسب و کارهای پرریسک هم دارد مطالعه 

می شد و به مردم اطلاع داده می شود.
مصوبه کمیته اجتماعی- امنیتی مبنای فعالیت شبکه حمل و نقل باشد

روحانی با اشاره به موضوع حمل و نقل گفت: جلساتی در کمیته امنیت اجتماعی 
وزارت کشور با محوریت حمل و نقل برگزار شد و در نهایت با هماهنگی وزارت بهداشت، 
درمان و آموزش پزشکی قرار شد هر وسیله نقلیه عمومی که می خواهد فعالیت کند، 
باید در آغاز و پایان کار ضدعفونی شود. رییس  دولت تدبیر و امید اضافه کرد: رانندگان 
باید از ماسک و دستکش استفاده کنند. مسافران این وسایل عمومی هم حق دارند که 

بخواهند، آن وسیله نقلیه به تعداد صندلی، مسافر سوار کند نه بیش از آن.
روحانی گفت: بنابراین مصوبه ای که در کمیته اجتماعی امنیتی تصویب شد و اینجا 

هم مورد تایید است و همه موارد بر همین مبنا اجرا خواهد شد.
مردم در تهران از وسایل شخصی استفاده کنند

روحانی خاطرنشان کرد: در تهران و شهرهای بزرگ به خاطر کم بودن وسایل نقلیه، 
توصیه این است مردم از وسیله شخصی خود،  تاکسی و اسنپ استفاده کنند که بهتر 
از وسایل حمل و نقل عمومی است. رییس جمهوری ادامه داد: در مرحله اول قرار 
شد وزارت راه اتوبوس های بین شهری را در اختیار تهران و کلان شهرها بگذارد. در 
مرحله دوم اگر اتوبوس هایی که مثلا در تهران 5۰۰ مورد و استان ها دیگر هم مجموعا 
15۰۰ مورد نیاز است، اگر بتوانند اتوبوس داخلی و خارجی را تا پایان ماه اردیبهشت 
به خدمت بگیرند و تحویل داده شود، دولت حاضر است در این زمینه کمک کند. 
مخصوصا در قسط اول که با پرداخت آن، اتوبوس آماده می شود، دولت کمک می کند؛  

قرار شد وزارت کشور این موارد را بررسی کند و بگوید تا اقدامات را انجام دهیم.
اجتماع  حضوری در ماه رمضان نخواهیم داشت

روحانی موضوع دیگر مطرح شده در نشست امروز هیات دولت را مساله اجتماعات 
در ماه رمضان عنوان و تصریح کرد: تصمیم گیری در این خصوص برای جلسه آینده 
خواهد بود؛ مردم در مساجد و اماکنی مانند مسجد و حسینیه، مراسم تبلیغی، عبادی، 
دعا و قرآن خوانی داشتند. رییس جمهوری اضافه کرد: اگرچه تصمیم نهایی آن را برای 
جلسه آینده گذاشتیم اما اگر شرایط به همین صورت که امروز مشاهده می کنیم باشد، 
قاعدتا اجتماع حضوری نخواهیم داشت و این زحمت را باید صدا و سیما و شبکه های 
اجتماعی مجازی برعهده بگیرند و مردم از این ها استفاده کنند. اگر هم تحولی رخ 

بدهد در جلسه آینده تصمیم نهایی را اتخاذ می کنیم.

روحانی با اشاره به اصول وزارت بهداشت، گفت: اصول وزارت بهداشت مهم و بر 
مبنای آن اصول است که کسب و کاری راه می افتد یا نمی افتد. یکی از اصول، ظرفیت 
خود وزارت بهداشت از حیث تخت بیمارستانی، نیروی انسانی، پزشک، پرستار، 

تنخواه ویژه و دستگاه تنفس مصنوعی است.
رییس جمهوری اضافه کرد: این امکانات محدود است و این در همه تصمیم گیری ها 
این مبنای کار ما است. مبنای دیگر، توانمندی وزارت بهداشت از حیث آزمایشگاه ها و 
قدرت و توانایی انجام تست است. باید امکان تست وجود داشته باشد، انجام و امکان 

آزمایش به عنوان یکی از پارامترهایی است که باید مد نظر قرار داده شود.
وی اضافه کرد: اگر فردی به کرونا مبتلا بود باید نزدیکان وی شناسایی شود، آنهایی 
که در روزهای قبل با بیمار در تماس نزدیک بودند و احتمالا آنها نیز آلوده شده اند 

شناسایی شوند و باید این توانمندی وجود داشته باشد.
رفت و آمد مردم در شرایط جدید همچنان در حد ضرورت باشد 

رییس جمهوری با اشاره به آمارهای ارائه شده از سوی وزارت راه و شهرسازی گفت: 
آمار وزارت راه و شهرسازی از اواخر اسفند تا هفته دوم فروردین 99 نشان می دهد 
در زمانی که هیچ الزام و فشار و سخت گیری در ترددها نداشتیم با زمانی که سخت 

گیری ها بیشتر شد در عمل مردم فاصله چندانی مشاهده نمی شود.  
روحانی گفت: وقتی حقایق و موارد با زبان ساده برای مردم بیان می شود و آنها 
متوجه می شوند برای سلامت و جامعه اموری لازم است عمل می کنند نیاز به سخت 
گیری ندارد و به بگیر و ببند ندارد. این  آمار نشان می دهد ما مردمی با  فرهنگ بالا 

داریم.
رییس جمهوری گفت: از مردم تقاضا می کنم در این مرحله )فاصله گذاری هوشمند 
اجتماعی( هم که در شهرستان ها و استان ها به جز استان تهران اجرایی شده است 
و کسب و کارهای کم ریسک فعالیت خود را آغاز کرده اند، اصول بهداشتی را رعایت 
کنند. وی تاکید کرد: رفت و آمد مردم در جامعه در شرایط جدید همچنان در حد 
ضرورت باشد و مراجعه آنها به فروشگاه ها و مغازه ها و محل کسب. کار در حد ضرورت 
باشد تجار و فعالان اقتصادی و کاسبان نیز هم مراقبت کنند و اصول بهداشتی را مد 

نظر قرار دهند.
روحانی گفت: ما با کمک و همراهی یکدیگر می توانیم به موفقیت برسیم و تا امروز هر 

چه موفقیت داشته باشیم به خاطر همراهی و از خودگذشتگی ها بوده است.
رییس جمهوری بیان کرد: در خانه ماندن و تعطیل بودن کسب و کار و ماندان دانش 
آموزان در منزل سخت است اما چاره ای نیست باید تحمل کرد تا بتوانیم با کمک 

یکدیگر از این ویروس خطرناک به خوبی عبور کنیم.
 ایران 2 ویروس کرونا و تحریم دارد

روحانی با اشاره به گزارش مقایسه ای انجام شده بین ایران و برخی کشورهای 
اروپایی، گفت: فاصله بسیار زیادی در این گزارش ها نسبت به وضع ایران با اروپا وجود 
دارد. مثلا تعداد افراد فوتی مان بسیار کم و 7 درصد بوده و در برخی کشورهای اروپایی 
این میزان، 22 درصد بود. برخی از این مقایسه خوششان نمی آید که بگوییم وضع ما 

از اروپا بهتر است.  
وی دلیل این فاصله را مردم، مجاهدت کادر پزشکی، صدا و سیما، نیروهای مسلح، 
فضای مجازی، هنرمندان عنوان کرد و ادامه داد: دلیل این امر این است که همه در 

کنار هم هستیم و دست به دست هم دادیم  اما شما ندادید.  
رییس جمهوری تحریم را ویروسی دانست که چندین سال کشورمان را تحت فشار 
قرار داده است و خطاب به اروپایی ها گفت: ما ویروس کرونا داریم شما هم دارید، ما 
ویروس بدتر از کرونا داشتیم و داریم که شما ندارید و آن تحریم است. ما ویروس تحریم 
داشتیم و کرونا هم به آن اضافه شد. اما مردم ما همدیگر را کمک کردند و دست هم را 

گرفتند و این برای همه ما جای افتخار دارد.  
وی اضافه کرد: وضع ما در مقابله با این بیماری نسبتا خوب و در مقایسه با برخی 
کشورها بهتر است و اگر بخواهید ناراحت شوید بشوید چاره ای نیست. خودتان با 
مردم ایران تماس بگیرید و بفهمید در شرایط ما با شرایط شما چقدر فاصله وجود  دارد.  

پیروزی حقوق دانان ایرانی درپس گیری پول بلوکه شده
روحانی با برشماری موفقیت های این روزهای جمهوری اسلامی به موضوع مهم 
دیگری اشاره کرد و گفت: موفقیت خوب این روزها آنجایی است حقوق دانان، وزارت 
خارجه و بانک مرکزی توانستند پول بلوکه شده ما در لوکزامبورگ را پس بگیرند. 
آمریکایی ها ظلم عظیمی به ما می کنند وام می خواهیم بگیریم کارشکنی می کنند؛ 
با اینکه خودشان گرفتار این ویروس هستند و از مشکلات ما به خوبی خبر دارند اما 
هر روز بر فشارهای خود می افزایند و این کار غیرانسانی و ضد بشری در تاریخ آنان 
برای همیشه ثبت شده است و می ماند. وی افزود: در همین سختی ها حقوق دانان، 
بانک مرکزی و وزارت خارجه در یک مبارزه حقوقی موفقیت خوبی به دست آوردند و 
یک میلیارد و 6۰۰ میلیون دلار در لوکزامبورگ که آمریکایی ها آ ن را توقیف کرده بودند 
و روی آن دست گذاشته بودند را چند روز قبل آزاد کردند. این کار حقوق دانان ما در 
این شرایط سخت برای آزاد کردن پولی که حق ملت و مردم ایران و متعلق بانک مرکزی 
است، انجام شد.   رییس جمهوری آخرین موضوع نشست امروز هیات دولت را آزاد 
شدن رفت و آمد بین شهرستان ها عنوان کرد و گفت:  در رفت و آمد بین شهرستان ها و 
استان ها، اگر استانی استاندار یا شورای تامین یا هر کس دیگری تصمیمی گرفت و در 
روزهای اخیر تردد برخی شهرستان ها را ممنوع کرده است، از امروز همه ممنوعیت ها 
در تردد بین شهرستان ها و استان ها برداشته می شود. وی تاکید کرد: هیچ استانداری، 
هیچ شهرستانی حق ندارد در تردد بین شهرستان مانع ایجاد کند. پلیس و نیروهای 
بسیج هم در نظر داشته باشند که تردد بین شهرستان ها از امروز آزاد است و تردد بین 

استان ها هم از روز نخست اردیبهشت آزاد می شود.

رییس سازمان بهزیستی:

۴۵ مرکز بهزیستی به ویروس کرونا
 آلوده شده اند

 رییس سازمان بهزیستی کشور گفت: از 2 هزار و 531 مرکز نگهداری سالمندان، 
معلولان و معتادان، تاکنون ۴5 مرکز به ویروس کرونا آلوده شده اند که 1.7 درصد 

کل مراکز بهزیستی کشور را تشکیل می دهد. 
وحید قبادی دانا روز یکشنبه در نشست خبری که به صورت ویدیو کنفرانس در 
وزارت بهداشت برگزار شد، افزود: از میان مراکز سالمندان و معلولان، 3۰ مرکز و 
مراکز سالمندان نیز از 3۰5 مرکز 23 مرکز آلوده شده است. از 55 نفری که فوت 
شده اند، 71 درصد سن بالای 7۰ سال و 27 درصد سن بالای 9۰ سال داشته اند.
وی ادامه داد: از 1۰ هزار کودک بی سرپرست و بد سرپرست که در مراکز ما 
هستند، هیچ آمار فوتی نداشتیم. البته هفت مورد مثبت ابتلا به کرونا بودند که 
بهبود یافته اند. قبادی دانا گفت: با شروع کرونا در چین، پنجم بهمن ماه اولین 
بخشنامه به بیش از 2 هزار و 5۰۰ مرکز تحت پوشش سازمان بهزیستی که به 
طور شبانه روزی از سالمندان و معلولان و معتادان نگهداری می کنند، ابلاغ شد. 
خوشبختانه هیچ معلول ذهنی و هیچ سالمندی در کشور نبود که از خدمات 
بهداشتی و درمانی محروم باشند. در کشور ما مثل برخی کشورهای دیگر به هیچ 
سالمندی گفته نشده که به آنها ونتیلاتور یا آمبولانس اختصاص داده نمی شود. 
رییس سازمان بهزیستی بیان کرد: با تلاش های انجام شده، مهم ترین حرکت 
سازمان بهزیستی، اقدام زودهنگام بود. همزمان در کشور چین، شیوع ویروس 
کرونا اعلام شده بود. بر اساس آمارهای اعلام شده، 5.3 احتمال ابتلای گروه های 
سالمندان و معلولان بیشتر از جمعیت عادی بوده و ۴.8 برابر احتمال مرگ و میر 
این دسته بیشتر از سایر افراد است.در مورد میزان فوت در مراکز سالمندان و 
معلولان تا 23 فروردین، 55 نفر فوت کرده اند که 1.2 کل فوت شدگان کشور بر 
اثر کرونا را تشکیل می دهد. 59 نفر از افرادی که در مراکز سالمندان و معلولان 
دچار کرونا شدند بهبود یافته اند. وی افزود: 57 هزار و 661 بسته بهداشتی توسط 
3 هزار و 6۰۰ نفر از پرسنل اورژانس اجتماعی برای کودکان خیابان توزیع شده 
است. برای معتادان متجاهر نیز طرح جمع آوری این افراد به تعویق افتاد و برای 
کاهش آسیب در محل های پرخطر، با 258 تیم مراجعه کرده و آموزش های لازم 
را به این افراد دادیم. ۴3۴ نفر از معتادان متجاهر به مراکز درمانی کشور ارجاع 
شدند. رییس سازمان بهزیستی بیان کرد: مراکزی که آلوده شده بودند به خاطر 
تردد پرسنل این اتفاق افتاده بود. در نتیجه حضور پرسنل به صورت داوطلبی لغو 

شده و از پرسنل تمام وقت استفاده شد.
خشونت های خانگی در زمان شیوع کرونا

قبادی دانا در پاسخ به سوالی درباره افزایش خشونت های خانگی اظهار کرد: 
این که تعداد تماس های تلفنی با یک سامانه روان شناسی افزایش یافته باشد به 
معنی افزایش اختلالات روان شناختی نیست. در مورد سامانه 1۴8۰ بسیاری از 
افراد از وجود این سامانه اطلاع نداشتند و بعد از این که وزیر رفاه وجود این سامانه 
را توییت کرد و سازمان بهزیستی خط ویژه برای کرونا در آن ایجاد کرد، تعداد 
تماس های تلفنی با این سامانه تقریبا سه برابر شد. وی ادامه داد: بر اساس شواهد 
و قراین می توان در مورد پرسشنامه ای صحبت کرد که در سامانه خود ارزیابی 
روان شناختی بحران کرونا استفاده شده و جمعیت هدف 2۰ هزار و 99۰ نفر وارد 
سامانه شده و اطلاعات را ثبت کرده اند. بر اساس این پرسش نامه علائم افسردگی 
و اختلال بررسی می شود. رییس سازمان بهزیستی گفت: برای این 2۰ هزار و 
99۰ نفر که به سامانه مراجعه و علائم خود را ثبت کردند، 2۰.5 درصد علائم شدید 

یا متوسط داشتند که یعنی باید وضعیت آنها بررسی شود.
 

وکیل محمدعلی نجفی:

 دیوان عالی کشور پرونده قتل موکلم را 
شبه عمد می داند

 وکیل محمدعلی نجفی با اعلام اینکه رأی موکلم در دیوان عالی کشور نقض 
شده، گفت: در پرونده آقای نجفی مساله مهم این است که اگر دیوان عالی کشور 
نقصی به پرونده می گرفت باید پرونده به شعبه رسیدگی کننده یعنی شعبه نهم 
دادگاه کیفری استان تهران بازمی گشت اما اکنون دیوان عالی کشور پرونده را به 

شعبه هم عرض ارجاع داده و مفهوم این است که قتل را شبه عمد می داند. 
حمیدرضا گودرزی در گفت وگو با  ایرنا افزود: البته تا امروز رأی صادره دیوان 
عالی کشور در اختیار ما قرار نگرفته و در سامانه قوه قضائیه به ما ابلاغ شده که 
رأی صادره نقض شده است و بعد از اینکه رأی در اختیار ما قرار گیرد در مورد 
جزییات آن می شود صحبت کرد. وی یادآور شد: وقتی شعبه نهم دادگاه کیفری 
استان تهران آقای نجفی را به لحاظ قتل عمد محکوم کرد، این حکم را با قوانین 
موضوعه سازگار ندانستیم و از این رو در دیوان عالی کشور برای صدور این دادنامه 
فرجام خواهی کردیم. گودرزی ادامه داد: پرونده در شعبه ۴1 دیوان عالی کشور 
به ریاست حجت الاسلام والمسلمین علی رازینی با دقت بررسی شد و ما نیز با 
جزئیات کامل در لوایحی که تقدیم کردیم مطالب را به عرض دیوان عالی کشور 
رساندیم. وی اظهار داشت: دیوان عالی کشور رأی صادره را نقض و به شعبه هم 
عرض ارجاع داده و به معنای این است که دیوان عالی کشور به لحاظ ماهوی 

دادنامه صادره را قبول ندارد.
جلسات دیگری برای پرونده آقای نجفی برگزار خواهد شد

این وکیل دادگستری با بیان اینکه جلسات دیگری برای پرونده آقای نجفی 
برگزار خواهد شد، گفت: طبق قانون بعد از نقض رأی و ارجاع به شعبه هم عرض، 
پرونده به شعبه دیگری ارجاع می شود و آن شعبه با تعیین وقت رسیدگی و استماع 

اظهارات طرفین و بررسی پرونده رأی جدید صادر می کند.
وی با طرح این پرسش که وقتی دیوان عالی کشور رأی دادگاه را نقض کرده 
چه توجیهی دارد که موکلم همچنان در زندان باشد، افزود: آقای نجفی هنوز 
محکوم نشده و حکم قطعی ندارد و جای خوشبختی است که اتهام وی اثبات 
نشده بنابراین برای متهم قرار تامین صادر می شود و تامین وی وثیقه بود که تهیه 

شده است.
زندانی بودن آقای نجفی با قوانین موضوعه سازگار نیست

گودرزی با اشاره به فرمایشات رئیس قوه قضائیه مبنی بر پذیرش فوری وثایق 
تامینی متهمان اظهار داشت: قرار وثیقه آقای نجفی را قبول نمی کنند و اخیرا 
رئیس قوه قضائیه با  توجه به شرایط کرونا تاکید داشت به قرار تامین متهمان 

تخفیف داده شود اما زندانی بودن آقای نجفی با قوانین موضوعه سازگار نیست.
این وکیل دادگستری گفت: به همه مراجع مربوطه رجوع کردیم و با توجه به 
شرایط جسمانی آقای نجفی که بیماری های زمینه ای از جمله سکته قلبی، 
دیابت، پروستات و سن بالا دارند، استمداد کردیم اما همچنان وثیقه وی قبول 
نمی شود. به گزارش ایرنا، محمد علی نجفی شهردار پیشین تهران، هفتم خرداد 
سال گذشته، میترا استاد همسر دوم خود را به ضرب دو گلوله در منزل خود واقع 
در منطقه سعادت آباد تهران به قتل رساند و عصر آن روز با حضور در پلیس آگاهی 

تهران به قتل اعتراف و دلیل آن را اختلافات خانوادگی عنوان کرد.
 

رئیس مرکز اطلاع رسانی وزارت بهداشت: 

کرونا جان ۱۱۷ نفر دیگر را در ایران گرفت
 رئیس مرکز اطلاع رسانی وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی اعلام کرد: 
تاکنون 71هزار و 686 نفر در کشور به طور قطعی به ویروس کرونا مبتلا شده و با 
فوت 117 نفر در 2۴ ساعت گذشته، تعداد جان باختگان کرونا در کشور به ۴۴7۴ 

نفر رسیده است. 
کیانوش جهانپور روز یکشنبه درباره آخرین آمار ابتلای قطعی به ویروس کرونا 
و موارد فوت ناشی از آن در کشور افزود: در 2۴ ساعت گذشته تا ظهر امروز ) 2۴ 
فروردین( بر اساس گزارش آزمایشگاه ها و دانشگاههای علوم پزشکی 1657 بیمار 
جدید مبتلا به کووید19 در کشور شناسایی شد و با در نظر گرفتن موارد جدید، 
مجموع بیماران مبتلا به کووید 19 در کشور به 71 هزار و 686 نفر رسید. رئیس 
مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی وزارت بهداشت ادامه داد: در طول 2۴ ساعت 
گذشته 117 بیمار دیگر مبتلا به کووید19 در کشور جان خود را از دست دادند و از 
زمان شیوع این بیماری در کشور تاکنون ۴۴7۴ نفر جان خود را از دست داده اند.

سال سخت تر اقتصادی ایران
اقتصاد ایران در سال جاری یکی از بدترین شرایط خود را 
تجربه خواهد کرد. علاوه بر کاهش صادرات نفت به زیر 5۰۰ 
هزار بشکه در روز و تاثیر جدی آن بر درآمدهای دولت، سه 
اتفاق دیگر، رخ داده است که وضع دخل و خرج دولت را بدتر 

می کند. اول، کاهش شدید قیمت جهانی نفت است که دو علت دارد: الف. عدم هماهنگی 
میان اوپک و روسیه بر سر تولید و تاثیر آن بر عرضه جهانی نفت. ب. ویروس جهانی کرونا و تاثیر 

آن بر چرخ تولید و تقاضای جهانی نفت.
با هماهنگی میان تولیدکنندگان نفت و عبور از کرونا، احتمال افزایش قیمت نفت، زیاد است. 
ولی بعید است این افزایش در ماه های آینده به اندازه ای باشد که میانگین 5۰ دلار  بودجه را 
محقق کند. اگر میانگین قیمت نفت در حد ۴۰  دلار باشد، میزان درآمد نفتی محاسبه شده در 

بودجه، 2۰ درصد کم تر می شود.
دوم، کاهش صادرات غیرنفتی بر اثر تحریم هاست. درآمدهای غیرنفتی، به دلیل فرض غیر 
دولتی بودن شان، در بودجه لحاظ نمی شود. بنابراین تاثیر مستقیمی در بودجه ندارد. اما، تاثیر 
مستقیم  آن بر بازار ارز و سرعت چرخ تولید این بخش غیر قابل انکار است. میزان صادرات غیر 
نفتی در حدود ۴8 میلیارد دلار بوده است. حدود 18 میلیارد دلار مربوط به صادرات میعانات 
گازی و فرآورده های پتروشیمی و حدود 9 میلیارد دلار نیز مربوط به صادرات تولیدات معدنی و 

صنایع معدنی از جمله فولاد و فلزات است. در مجموع 27 میلیارد دلار.
چنانچه، تحریم های صادرات پتروشیمی و فراورده های معدنی و صنایع معدنی به صورت 
جدی اعمال شود، درآمدهای ارزی از این محل، کاهش خواهد یافت. میزان کاهش، بسته به 
شدت اجرا و امکان پذیر بودن اجرای آن، می تواند متغیر باشد. اتّفاق سوم، مربوط به کروناست 
که هم  مخارج جاری غیرمترقبه ای را پیش آورده و هم  اقتصاد را در گرداب رکودی در ورای 

گرداب رکود ساختاری و تحریمی پیشین گرفتار کرده است.
پیامدها:

1. افزایش نرخ دلار و قرار گرفتن آن در کانال های بالاتر و حتی حرکت به سمت تکرار بالاترین 
رکورد پیشین یعنی 19 هزار تومان در سال 1397.

تنها یک اتفاق مثبت مانند شُل شدن تحریم ها و تاثیر واقعی و روانی آن می تواند مانع چنین 
حرکتی بشود. این نیز با توجه به شواهد و قرائن فعلی، بعید است که رخ بدهد. بنابراین، احتمال 

افزایش نرخ دلار بیش تر است.
2. افزایش کسری بودجه به مبالغی بیش تر از آنچه قبلا در حدود حداقل 15۰ هزار میلیارد 
تومان پیش بینی می شد. افزایش مخارج جاری بر اثر کرونا و کاهش درآمدهای نفتی، کسری 

بودجه را بیش تر خواهد کرد.
رشد  که  می شد  زده  تخمین  قبلی،  پیش بینی های  در  اقتصادی.  رشد  شدن  منفی   .3
اقتصادی بعد از رشد منفی سال های 97 و 98، در سال 99 بین صفر تا 1 درصد شود. با توجه 
به تاثیر رکودی کرونا دست کم برای فصل اول سال و تاثیر رکودی احتمالی کاهش صادرات غیر 
نفتی، رشد اقتصادی در سال جاری منفی خواهد شد. میزان آن بسته به زمان بازگشت اقتصاد 
به شرایط عادی  پیش از کرونا و میزان کاهش صادرات غیرنفتی و صادرات نفت، متغیر است. 

ولی در مقام حدس، با توجه به شرایط مذکور، 3 تا ۴ درصد، قابل انتظار است.
۴. میزان تورم، به رغم تلاش بانک مرکزی برای کاهش آن به حدود 2۰ درصد، در بهترین 
حالت حول و حوش میزان سال گذشته )35 درصد طبق آمار مرکز آمار و ۴1 درصد طبق آمار 

بانک مرکزی( و در بدترین حالت بیش از این خواهد شد.
احتمال کاهش میزان تورم به دلایل افزایش نرخ دلار، کاهش درآمدهای نفتی، و تشدید 

انتظارات روانی ناشی از این شرایط و تشدید تنش های سیاسی ضعیف است.
البته، با راه اندازی بازار عملیات باز و انتشار و فروش اوراق قرضه دولتی، امکان پوشش بخشی 
از کسری بودجه از این طریق و کمک به عدم استقراض از بانک مرکزی، وجود دارد. ولی، این 
سیاست  پیش شرط و  تاثیر مهمی دارد. پیش شرط ِ فروش اوراق در حد کسری یا رقمی حول و 
حوش 1۰۰ هزار میلیارد تومان، اعتماد اجتماعی است. تاثیر جذب منابع از طریق فروش اوراق 
نیز تشدید رکود است. اگر با فرض وجود پیش شرط مذکور، امکان استفاده خوب از این ابزار و 
پوشش کسری بودجه و ممانعت از افزایش زیاد پایه پولی و نقدینگی وجود داشته باشد، تعمیق 
رکود از این محل را نمی توان نادیده گرفت. در موقعیت رکود تورمی، سیاست انقباضی پولی، 

رکود را تشدید می کند.
اقتصاددان

حضور در دو جبهه، مقابله با دو ویروس
با نگاهی به اظهارات رئیس جمهوری طی روزهای منتهی به ابتدای هفته جاری که فعالیت 
ادارات، دستگاه های مختلف، بنگاه های تولیدی و ... به صورت پلکانی و پس از تعطیلات 
درآمیخته نوروزی و کرونایی از سرگرفته شد، می توان به مختصات اصلی راهبرد کلان کشور در 

مواجهه و مقابله با بحران جهانی کرونا رسید.
تصمیمات دولت که در چارچوب ستاد ملی مقابله با کرونا برای تدوین این راهبرد صورت 
گرفته البته بازخوردهای مختلفی را به دنبال داشته و به دلیل حساسیت وضعیت حال حاضر 
کشور و ارتباط مستقیم تصمیمات یادشده با امنیت وجودی مردم با واکنش های بسیاری مواجه 

شده است.
در کنار طیف وسیعی از انتقادات یا ارائه پیشنهادات کارشناسانه و غیرکارشناسانه، می توان 
شاهد حجم عظیمی از عملیات روانی علیه کانون فرماندهی مقابله با کرونا در کشور بود چنانکه 
چند روز پیش معاون ارتباطات و اطلاع رسانی دفتر رئیس جمهوری با اشاره به خبرپراکنی یکی 
از رسانه های فارسی زبان خارجی درباره وضعیت اپیدمی در کشور و انتساب سخنانی به روحانی 
در زمینه ارجحیت بازگشایی فعالیت های اقتصادی و جلوگیری از بروز اعتراضات خیابانی بر 
جان میلیون ها شهروند، حجم چشمگیر تبلیغات ضدایرانی این دست رسانه ها را »جنگ روانی« 

توصیف کرد.
طی روزهای اخیر و بازگشایی نیم بند برخی ادارات به ویژه در تهران، انتشار تصاویر مختلف 
و متعدد از شلوغترین خیابان های پایتخت و پرازدحام ترین صحنه ها از حمل و نقل عمومی 
محوری مشترک در رسانه های مزبور بوده که البته در شبکه های اجتماعی فارسی زبان هم 

انعکاس ویژه ای یافته است.
متروی  از طریق  درون شهری  تا ۴۰ درصدی مسافرت های  افزایش 3۰  از  رسانه ها  این 
تهران و حجم 3۰۰ هزارنفری جابجایی ها در متروی پایتخت خبر داده اند و حتی با تعبیر به 
مطلوبِ اظهارات رئیس شورای شهر تهران مبنی بر اینکه در مترو اگر نتوانند این فاصله گذاری 
را عمل کنند باید فعالیت آن متوقف شود، به نقل از »محسن هاشمی« از ناممکن بودن طرح 

فاصله گذاری اجتماعی نوشتند.
با وجود گسترش انتقادات علیه تصمیمات دولت، روحانی در اظهارات مختلف در جایگاه 
بارها  امنیت ملی  رئیس شورای عالی  و  با کرونا  مقابله  رئیس ستاد ملی  رئیس جمهوری، 
انگاره هایی نظیر اختلاف میان دستگاه های مختلف در مدیریت بحران کرونا و نسخه پیچی هایی 
در زمینه تعطیلی کامل کشور و ورود به فرایند قرنطینه کامل را رد کرده و با اشاره به ناممکن و 
بی ثمربودن پیاده سازی اسلوب کشورهایی نظیر چین و سایر کشورها در ایران برای مبارزه با 

کرونا از طرح فاصله گذاری اجتماعی و مرحله هوشمند آن دفاع کرده است.
با نگاهی به اخباری که این روزها به گوش می رسد دوگانه های کرونایی شکلی جهانی 
می یابد. به نوشته برخی رسانه ها و به گفته شماری از محققین ممکن است با فرارسیدن 
تابستان نیز شیوع کرونا متوقف نشود و روند همه گیری آن ادامه یابد. در همین حال بسیاری 
از صاحبنظران حوزه پزشکی و نیز دولتمردان در سراسر جهان تصریح داشته اند که نمی توان 
موعدی را برای پایان کرونا اعلام کرد و این ویروس شاید طی یکی دو سال آینده سربار و مهمان 
مزاحم جوامع بشری باشد. از سوی دیگر، سازمان جهانی بهداشت درباره پیامدهای برداشتن 
یا کاهش محدودیت های اعمال شده بر حضور اجتماعی و فعالیت اقتصادی هشدار داده و 

اعلام کرده این اقدام می تواند تبعاتی مرگبار داشته باشد.
در این شرایط، الزامات تهیه لجستیک مورد نیاز برای جنگ دولت ها با کرونا فشاری مضاعف 
را متوجه آن ها ساخته است تا جایی که رئیس جمهوری بزرگ ترین قدرت اقتصادی جهان در 
آخرین اظهاراتش راه اندازی دوباره فعالیت های اقتصادی را مهمترین تصمیم دوران زندگی اش 
دانسته است. با نگاهی به انعکاس مشکلات کشورهایی که این هفته ها را در اَشکال و سطوح 
مختلفِ قرنطینه  گذرانده اند، می توان چالش های پشت جبهه جنگ با کرونا را دریافت؛ از 
تصاویر کادر درمان که به جای پوشش پزشکی مجبور به پوشیدن کیسه زباله شده اند تا استفاده 
از تکه پاره های البسته مستعمل پزشکی به جای ماسک که در کشورهای اروپای غربی خبرساز 

شده است.
به نوشته رسانه ها طی هفته هایی که از بروز کرونا می گذرد تنها در آمریکا حدود 17 میلیون 
نفر کار خود را از دست داده اند یعنی رقمی دو برابر کل تعداد افراد خوداشتغال در این کشور. 
در ایران هم به گفته سخنگوی دولت تعطیلی درازمدت بر اثر کرونا می تواند پیامدهایی چون 

بیکاری حدود چهار میلیون نفر را به همراه داشته باشد.
صرف نظر از پیامدهای مستقیم و غیرمستقیم کرونا برای اقتصاد کشورها این واقعیت را باید 
به شکلی جدی مورد توجه قرار داد که بیش از دویست کشور جهانی اکنون درگیر شرایط یک 
جنگ تمام عیار با دشمنی سرسخت شده اند. در شرایط جنگی نیز ضروری ترین اقدام برای 
کشور افزایش توان تولیدی است و نمی توان نمونه ای را در تاریخ یافت که کشوری در شرایط 
جنگی، به جای تقویت خطوط تولید، دست به تعطیلی این خطوط بزند. از این رو مفهوم 
واقعی مدیریت شرایط جنگ با کرونا را باید در ایجاد تعادل بین مدیریت سلامت و دفاع از جان 
شهروندان و نیز مدیریت لجستیک و پیش نیازهای ادامه جنگی دانست که معلوم نیست چه 
زمانی پایان یابد. این شرایط برای کشوری چون ایران به مراتب دشوارتر از سایر کشورها است 
زیرا همچنان که رئیس جمهوری دیروز خطاب به سران غربی و اروپایی تصریح داشته »ما ویروس 
کرونا داریم شما هم دارید، ما ویروس بدتر از کرونا داشتیم و داریم که شما ندارید و آن تحریم 
است. ما ویروس تحریم داشتیم و کرونا هم به آن اضافه شد. اما مردم ما همدیگر را کمک کردند 

و دست هم را گرفتند و این برای همه ما جای افتخار دارد.«

 رییس جمهوری :

تردد بین استان ها از اول اردیبهشت آزاد می شود
علی دینی ترکمانی*

*سیدمحمد موسی کاظمی

یک نماینده مجلس گفت: برای برطرف کردن معضلات و مشکلات اقتصادی دولت باید 
اصل ۴9 قانون اساسی را اجرا کند. 

شهاب الدین بیمقدار درباه افزایش حقوق کارگران، گفت: با ابلاغ دولت حداقل حقوق 
کارمندان به 2 میلیون و 8۰۰ هزار تومان رسید که در این مورد نه به قانون و نه تورم اعتنایی 
نشده است. نماینده مردم تبریز در مجلس شورای اسلامی تاکید کرد: افزایش حقوق طبق 
قانون باید مطابق تورم سالیانه باشد. وی با  اشاره به افرایش حقوق کارگران ادامه داد: در 
خصوص کارگران هم چنین چیزی در نظر نگرفته شد؛ برای همین نمایندگان کارگران این 
افزایش حقوق سال 99 را قبول ندارند و در جلسه دستمزد صورت جلسه را امضا نکردند. این 
عضو کمیسیون شوراها و امور داخلی کشور با اشاره به این که دولت و کارفرمایان دلایلی برای 
خود دارند و شاید نتوانند حقوق بیشتری بدهند، عنوان کرد: معتقدم باید تجدیدنظری در 
افزایش حقوق ها صورت گیرد و حداقل حقوق تعیین شده برای کارگران هم 2 میلیون و 8۰۰ 
هزار تومان باشد.  وی با بیان این که بودجه 99 با کسری همراه است و امیدوارم گشایشی شود 
و به حقوق کارمندان و کارگران هم اضافه کنیم، گفت: اگر به قیمت ارز نگاه کنیم حقوق ها 
نه تنها زیاد نشده بلکه کم هم شده است. این نماینده مجلس شورای اسلامی خاطرنشان 
کرد: کارگران هم زن و  بچه دارند و نان می خورند، رفت و آمد می کنند زندگی شان خرج و 
مخارج دارد آیا با این حقوق  می توانند زندگی کنند؟ وی تاکید کرد: دولت به تنهایی نمی تواند 
قیمت ها را با این حجم نقدینگی کنترل کند، بنابراین مشکلاتی پیش خواهد آمد که باید 
برای آن فکری کرد. بیمقدار در پاسخ به سوالی مبنی بر آیا نباید ارگان ها و سازمان هایی که 
نقدینگی در اختیار دارند به کمک دولت بیایند، گفت: مراکزی که  پول دست شان است، 
مطابق اصل ۴9 کم نیستند، بنیادها، ارگان ها و ستاد اجرایی فرمان امام پول دارند و می توانند 
به دولت کمک کنند. وی ادامه داد: البته منظور از کمک آن چیزی نیست که تلویزیون نشان 
می دهد که جایی گوشت یا غذای گرم می دهند یا اینکه ستاد اجرایی فرمان امام حدود یک 
میلیون بسته معیشتی برای خانوارها در نظر می گیرد و  یا بنیاد مستضعفان برای کولبران 

کارت یک میلیونی هدیه می دهد، درست است که چنین اقداماتی خوب است اما باید بگویم 
این کار باعث آنارشیسم می شود زیرا برنامه ریزی نداریم و مشکلات فراوانی را به وجود می آورد. 
نماینده مردم تبریز در مجلس شورای اسلامی ادامه داد: سازمان ها و بنیادها باید به دولت 
کمک کنند مثلا  بیایند بگویند فلان ملک ما در اختیار شما یا فلان رقم به حساب خزانه 
واریز می شود و دولت با این ها برای حل  مشکلات برنامه ریزی کند. به گفته وی باید در سال 
جهش تولید و اقتصاد فکری به حال اقتصاد کشور داشته باشیم. بی مقدار تاکید کرد: کارگر 
می خواهد زندگی کند با دو میلیون و 6۰۰ هزار تومان قطعاً زندگی فقیرانه خواهد داشت، 
کرایه حمل و نقل بالا می رود و قیمت ها افزایش پیدا می کند اما کارگر حقوقش کم است. 
وی با بیان این که امروز هر کدام از ما باید به وظایف خود عمل کنیم و تمامی امکانات کشور 
در اختیار  دولت قرار بگیرد تا بتواند معضلات را حل کند، گفت: بسیج و سپاه و ارتش امروز 
شهر را ضدعفونی می کنند، به بیمارستان ها ماسک و لباس می دهند آقای فتاح به کولبران 
کارت هدیه می دهد اما می خواهم بدانم دستفروشی که در تهران با شرف زندگی می کند یا 
زباله جمع کن و امثال این ها از دیگران کمتر هستند؟ اگر  قرار است اقداماتی صورت گیرد 
باید برای همه باشد. این نماینده مجلس شورای اسلامی تاکید کرد: آقای رئیس جمهور 
به اصل قانون اساسی روی بیاورد چراکه  مجری قانون است و می تواند اصل ۴9 را اجرایی 
کند. وی ادامه داد: امروز شهرها و کشور قرنطینه است، کارخانه ها خوابیده و کارگاه های 
تولیدی، تولیدی ندارند کشورهای همسایه هم که خودشان را قرنطینه کرده اند بنابراین باید 
اصل ۴9 اجرایی شود تا مشکلات اقتصادی برطرف گردد. در اصلا ۴9 قانون اساسی آمده 
است:دولت موظف است ثروت های ناشی از ربا، غصب  ، رشوه  ، اختلاس ، سرقت ، قمار، 
سوء استفاده از موقوفات ، سوء استفاده از مقاطعه کاری ها و معاملات دولتی ، فروش زمین 
های  موات و مباحات اصلی ، دایرکردن اماکن فساد و سایر موارد غیرمشروع را گرفته و به 
صاحب حق رد کند و در صورت  معلوم  نبودن او به بیت المال بدهد این حکم باید با رسیدگی 

و تحقیق  و ثبوت شرعی به وسیله دولت اجرا شود.

یک نماینده مجلس:

 باید در افزایش حقوق کارگران تجدیدنظر شود 

معاون حقوقی و امور مجلس وزارت آموزش و پرورش با بیان اینکه هنوز شرایط بازگشایی 
مدارس مهیا نشده است، گفت: طبق پژوهش های صورت گرفته، احتمال شیوع این بیماری 
از طریق مدارس بیش از 11 درصد است و باید با احتیاط بسیار عمل کرد.    سعید اوحدی 
از طراحی و ایجاد یک شبکه اجتماعی مستقل و مخصوص دانش آموزان و معلمان برای 
آموزش مجازی خبر داد و گفت: نظر به نگرانی هایی که درباره امنیت اطلاعات دانش آموزان 
در آموزش مجاری، در برخی از شبکه های اجتماعی وجود داشت، وزارت آموزش و پرورش 
بر آن شد تا با هماهنگی وزارت ارتباطات نسبت به ایجاد یک اپیلکشن مستقل، پاک و سالم 
برای ورود و دسترسی دانش آموزان اقدام کند که مالکیت  این اپلیکیشن در اختیار آموزش 
و پرورش است و به زودی جزئیات آن  اعلام خواهد شد. وی با اشاره به شیوع بیماری کرونا 

و کنترل آن، در کشور گفت: شرایط و عملکرد بسیار بهتری نسبت به بسیاری از کشورهای 
جهان از جمله ایتالیا ، اسپانیا، فرانسه و... داشته ایم و ان شاءالله  پس از دوره مدیریت بحران 
که هم اینک در آن به سر می بریم وارد دوره کنترل بحران و بعد هم مهار این ویروس خواهیم 
شد و البته این موضوع منوط به رفتار مردم است که تا آن زمان مقرر است دستورات ایمنی 
را به دقت و کامل رعایت کنند. اوحدی با بیان اینکه هنوز شرایط برای بازگشایی مدارس 
مهیا نشده است، گفت: طبق پژوهش های صورت گرفته، درصد شیوع این بیماری از طریق 
مدارس بیش از 11 درصد است و لذا باید با احتیاط بسیار عمل کرد. وی تصریح کرد: با توجه 
به فعال شدن سامانه شاد و همچنین آموزش از طریق شبکه های تلویزیونی که داریم، در 

واقع می توان ادعا کرد که مدارس تعطیل شده اما آموزش تعطیل نشده است.

معاون حقوقی و امور مجلس وزارت آموزش و پرورش :

هنوز شرایط بازگشایی مدارس فراهم نیست

اخبار
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با این راه های آسان خواب خود را 
تنظیم کنید

با بازگشت به جریان زندگی کاری که در بسیاری از افراد دورکاری بوده است، 
خواب بسیاری از افراد نظم بیشتری گرفته است اما هنوز مشکلاتی را پشت سر 
می گذارد. راه هایی برای تنظیم خواب و دوری از بدخوابی ها پیشنهاد می شود. پبا 
شیوع کرونا یکی از مسائلی که مخصوصاً در دوران عید و تعطیلات برای بسیاری 
از ما اتفاق افتاد، بی خوابی ها، کم خوابی ها، نامنظم خوابیدن و کم شدن کیفیت 
خواب بود. با بازگشت به جریان زندگی کاری که در بسیاری از افراد دورکاری بوده 
است، خواب بسیاری از افراد نظم بیشتری گرفته است اما هنوز مشکلاتی را پشت 
سر می گذارد. راه هایی برای تنظیم خواب و دوری از بدخوابی ها پیشنهاد می شود.

زمان کار و زمان استراحت را مشخص کنید
وقتی شما عادت داشتید برای کار به بیرون از خانه مراجعه کنید، احتمالا در 
خانه نشینی و قرنطینه سیگنال های لازم برای زمان کار به مغز شما فرستاده 
نمی شود. این تفکیک برای بالا رفتن بهره وری شما در طول روز و برای اطمینان از 
خواب رفتن در آخر شب، ضروری است. با اجرای دورکاری، اما این کار را می توانیم 
با تکنیک هایی در خانه انجام دهیم. لباس مناسب، نه پیژامه خانگی، به تن کنیم و 

یک فضای کاری با میز و صندلی به کارمان اختصاص دهیم.
به وعده های غذایی خود توجه کنید

اگر در خانه مشغول به کار باشید تلاش برای نگاه داشتن برنامه غذایی مناسب و در 
نتیجه سیگنال های طبیعی خواب در بدن کار  ساده ای نیست. در خانه بودن ممکن 
است منجر به مصرف میان وعده های بیشتر که دارای قند و چربی بالاتری هستند 
و خوردن نامنظم غذا باشد. کافئین و سایر محرک ها بر هوشیاری شما اثر می گذارد 
و خواب شما را احتمالا سخت تر می کند. اکنون خوردن و نوشیدن مایعات سالم 
مهم تر از شیوع کووید 19 است. بیش از حد خوردن و نامنظم خوردن را کنترل کنید.

وسایل الکترونیکی را محدود کنید
بسیاری از ما تا چشم خود را باز می کنیم به شبکه های اجتماعی سر می زنیم و 
یا تلویزیون می بینیم. به طورمجازی کار می کنید و ممکن است زمان زیادی را در 
اول صبح و همچنین در آخر شب تلف کنید. سعی کنید این روند را متوقف کنید.

آگاه باشید اما قبل از خواب به اخبار نگاه نکنید
مصرف رسانه خود را محدود کنید، به ویژه از مواردی که در شب وجود دارد و 
باعث افزایش اضطراب شما می شود. این کار شاید سخت ترین اما عاقلانه ترین 
توصیه است که روزی یک الی دوبار به اخبار کرونا نگاه کنید و این زمان نزدیک 
به خواب شما هم نباشد. خاموش کردن نوتیفیکیشن ها برای مزاحم نشدن در 
ساعت خواب نیز موثر است. حفظ نظم و انضباط امری بسیار حیاتی است که 
حواس پرتی را به حداقل می رساند و موجب بازیابی مجدد خواب شما خواهد بود.

شما نیاز به یک برنامه دارید
برنامه های ما به تنظیم ریتم شبانه روزی ما کمک می کنند. اکنون که بسیاری از ما در 
خانه کار می کنیم و یا حتی صاحب شغل نیستیم و در خانه حضور داریم، برنامه ریزی 
به ما کمک می کند زمان بیدار شدن و خوابیدن را بدانیم. بدون برنامه ریزی نه آنقدر 

خسته می شویم که بخوابیم و نه احساس خوبی از روزی که گذرانده ایم، داریم.
ورزش کنید

سعی کنید حداقل 15 دقیقه را ترجیحا در صبح ورزش خانگی داشته باشید تا 
ریتم شبانه روزی شما حفظ شود. ورزش به کاهش استرس کمک می کند. ورزش 
را نباید در زمان نزدیکی به خواب انجام دهید. بهتر است یک الی دوساعت قبل 

از خواب، ورزش نکنید.

یک متخصص تغذیه: 

مردم از خوردن لبنیات سنتی پرهیز کنند
یک متخصص تغذیه به مردم توصیه کرد از خوردن آبمیوه های باز و لبنیات 

غیرپاستوریزه سنتی از جمله شیر، پنیر و خامه پرهیز کنند. 
مرتضی احمدیان افزود: در نان های سنتی بعد از فرآیند پخت احتمال آلودگی 
از طریق محیط و عرضه وجود دارد به همین دلیل از منتظر ماندن در واحدهای 
نانوایی و پهن کردن نان برای خنک شدن در میز نانوایی جدا خودداری و نیز از 
خرد کردن نان توسط چاقو و برس های عمومی که  در نانوایی ها است، پرهیز شود.
وی اظهار داشت: اگر از نایلون برای حمل نان به منزل استفاده می شود آن را 
داخل خانه نبرید و پس از خارج کردن نان آن را دور بیاندازید. به گفته احمدیان، 
نان های کاملا صنعتی که همگی بسته بندی شده اند، آلوده به کرونا نبوده و 

استفاده از نان سنتی در صورت گرما دادن قبل از مصرف مشکلی ندارد.
این متخصص تغذیه درباره انتقال ویروس کرونا از فرآورده های غیرصنعتی ادامه 
داد: مردم به خرید و مصرف آبمیوه های باز، لبنیات غیر پاستوریزه سنتی همچون 
شیر، پنیر، خامه و بستنی اصرار نداشته باشند و  اگر تصور می کنند با جوشاندن 
شیر سنتی مشکل آلودگی رفع می شود، بهتر است بدانید جوشاندن شیر از نظر 
تغذیه ای و بهداشتی اصلا کاری درست و اصولی نیست.   به گفته احمدیان، 
سبوس برنج، ماکارونی، جو دوسر، گندم سیاه و سایر غلات سبوس دار مواد 
غذایی بسیار مفید برای تقویت سیستم ایمنی بدن علیه کرونا است،  زیرا ماندگاری 
طولانی، آماده سازی سریع و راحتی داشته و علاوه بر این در جذب فیبرها نیز 
نقش دارند.   وی افزود: سیب زمینی نیز از مواد غذایی ماندگار و منابع خوبی از 
کربوهیدرات است و پس از شست وشو و پخت کامل و مناسب این مواد غذایی را با 
پوست مصرف کرد. احمدیان در مورد مصرف سوسیس و کالباس اظهار داشت: 
دمای پخت این محصولات نیز بالای 7۰ درجه است، اما در مورد کالباس احتمال 
بروز آلودگی ثانویه هنگام باز کردن بسته بندی اولیه، برش زدن و گذاشتن آن در 
بسته در مغازه یا مرکز خرید وجود دارد اما در خصوص سوسیس این نگرانی وجود 
ندارد زیرا هم به صورت بسته بندی اولیه از کارخانه به فروش می رسد و مصرف 

کننده طی پخت و پز خانگی، مجددا آن را در معرض گرمای کافی قرار می دهد.
 

یک متخصص مغز و اعصاب؛

اضطراب شدید را با کرونا اشتباه نگیرید
یک متخصص مغز و اعصاب با اشاره به اینکه علائم اضطراب شدید با ویروس 
کرونا شباهت دارند، گفت: در اضطراب های شدید ممکن است افراد به اشتباه 

تصور کنند که به کرونا مبتلا شده اند.
حسین آقامیری، با اشاره به اینکه اضطراب و استرس در شرایط بحرانی امری 
طبیعی است اظهار کرد: از زمان شیوع پاندمی ویروس کرونا افراد زیادی با علائم 
شدید تنگی نفس به مراکز درمانی با تصور اینکه به کرونا مبتلا شده اند مراجعه 
می کنند. وی با بیان اینکه تنگی نفس علل مختلف دارد، افزود: تنگی نفس 
می تواند به دلیل ابتلاء به بیماری های ویروسی نظیر کرونا باشد و یا به دنبال 
استرس ناشی از ابتلاء به بیماری ایجاد شود. فلوشیپ درمان سکته های مغزی 
توضیح داد: تنگی نفس ناشی از کرونا، دائمی است و با فعالیت بیشتر می شود و 

علائم همراه با این تنگی نفس تب، سرفه های خشک و درد بدن است.
آقامیری با بیان اینکه تب از علائم کرونا است، خاطرنشان کرد: این موضوع 
که فردی دچار تب می شود و یا احساس گرما یا داغی شدید در بدن دارد کاملًا 
متفاوت است. وی افزود: بالا رفتن تب صرفاً به معنای بالا بودن درجه حرارت 
بدن است که باید با دماسنج تشخیص داده شود بنابراین مردم هر گُرگرفتگی یا 

احساس داغی را به منزله ابتلاء به کرونا یا بالا رفتن دمای بدن تلقی نکنند.
عضو هیئت علمی دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی، تاکید کرد: تنگی نفس 
در افرادی که این روزها استرس های شدید ناشی از ابتلاء به کرونا را تجربه می کنند 
یا پیش از این نیز به این بیماری دچار بوده اند، با انجام فعالیت ذهنی و جسمی 
بهتر می شود در حالی که در افراد مبتلا به ویروس کرونا با فعالیت و یا حتی راه 
رفتن این تنگی نفس هر لحظه بیشتر می شود. وی گفت: تنگی نفس هایی که به 
صورت حمله های ناگهانی باشد، به طوری که فروکش کرده و دوباره پس از مدتی 
به وجود می آید، به احتمال زیاد ناشی از اضطراب و استرس است و به ویروس 
کرونا ربطی ندارد. این متخصص مغز و اعصاب، به افرادی که دچار علائم اصلی 
کرونا یعنی تب، تنگی نفس مداوم با سرفه های خشک شدید، می شوند توصیه 
کرد با شماره ۴۰3۰ تماس گرفته و به توصیه ها توجه کنند و در صورت بیشتر شدن 
علائم با رعایت اصول بهداشتی و ایمنی به بیمارستان مراجعه کرده و تحت درمان 

قرار بگیرند.

می خورید  که  غذاهایی  از  می تواند  زیرا  است  جالبی  ویتامین   B6 ویتامین
به  را  پروتئین  ویتامین B6 می تواند  را بسازد.  را در بدن  مولکول های گوناگون 
کربوهیدرات تبدیل کند، پروتئین را به فرارسان های عصبی تغییر دهد و می تواند 

گلوکز بسازد.
ویتامین B6 نقش بزرگی در تغییرات پروتئین یا در واقع آمینواسیدهایی که 
پروتئین را می سازند ایفا می کند. پروتئین های گیاهی و جانوری توسط بدنتان به 
آمینواسیدها تجزیه می شوند، و این کاری است که ویتامین B6 آن را کنترل کرده و 

با این آمینواسیدها چندین کار انجام می دهد.
عملکردهای ویتامین B6 که با پروتئین مرتبط اند

. تبدیل پروتئین به فرارسان های عصبی
دچار  که  آمینواسیدهایی  به  زیاد  مقدار  به  آمینواسیدها  از  برخی  تبدیل   .

کمبودشان هستید
. فرایند گلوکونئوژنسیس را انجام می دهد؛ فرایندی که طی آن زمانی که دچار 

کمبود گلوکز می شوید، آمینواسیدها به گلوکز تبدیل می شوند.
آمینواسیدها می شوند،  و  پروتئین  متابولیسم که شامل  فرایندهای  بیشتر   .
آمونیاک تولید می کنند. اگر این آمونیاک در بدنتان باقی بماند، احساس ناخوشی 
خواهید کرد. ویتامین B6 می تواند آمونیاک را به اوره تبدیل کند که بی رنگ و 

غیرسمی است. اوره چیزی است که ادرارتان را تشکیل می دهد.
عملکردهای ویتامین B6 که با پروتئین ارتباطی ندارند

. اجازه می دهد کربوهیدرات ها طی ورزش های پُر شدت، در عضلات ذخیره 

شوند و کربوهیدرات ها را در کبد انباشت می کند تا سطح قند خون ثابت بماند. 
این ویتامین به آزاد شدن کربوهیدرات های ذخیره شده کمک می کند تا بتوانند 

مورد استفاده قرار بگیرند.
. به تشکیل هموگلوبین کمک می کند. هموگلوبین پروتئینی است که اکسیژن 
خون را حمل می کند و جلوی کم خونی را می گیرد. این فرایند برای حفظ عملکرد 

خوب در فعالیت های هوازی در سطح بالا اهمیت دارد.
از غذاها حاوی  آلرژی می شود. خیلی  . معروف است که هیستامین سبب 
هیستامین هستند اما ویتامین B6 کمک می کند بدن از هیستامین خلاص شود.
. اگزالات ها مواد شیمیایی هستند که باعث سنگ کلیه می شوند. برخی از 
سبزیجات اگزالات زیادی دارند. همچنین بعضی از غذاها مانند عصاره قلم یا 
مکمل های کلاژن می توانند اگزالات تولید کنند و ویتامین B6 می تواند جلوی 

تشکیل این سنگ ها را بگیرد.
B6 کمبود ویتامین

کمبود ویتامین B6 می تواند علائمی ایجاد نماید:
- اضطراب

- افسردگی
- بی خوابی

- آرتریت
- تشکیل سنگ کلیه

- کم خونی

- مستعد ابتلا به بیماری ها شدن
- افت عملکرد ادراکی )خصوصاً در افراد سالمند(

B6 منابع غذایی ویتامین
ویتامین B6 به دو صورت از طریق مواد غذایی به بدن می رسد: غذاهای گیاهی 

حاوی فُرم پیریدوکسین هستند و غذاهای حیوانی حاوی فُرم پیریدوکسال.
بدن به فُرم حیوانی ویتامین B6 نیاز دارد. فرم گیاهی این ویتامین در کبد به فرم 
حیوانی آن تبدیل می شود اما این تغییر به ویتامین B2 و یک کبد سالم نیاز دارد. 

برای دریافت ویتامین B6 کافی مشکلاتی می تواند وجود داشته باشد مثلًا:
. بیشتر ویتامین B6 گیاهان با قند جفت می شوند و این می تواند جذب این 
ویتامین را دشوار کند. یعنی شما کمتر از نصف ویتامین B6 که در برخی از منابع 

گیاهی وجود دارد جذب می کنید.
. پختن باعث می شود ویتامین B6 با پروتئین موجود در غذا جفت شده و بخشی 
از این ویتامین از بین برود. در غذاهای پخته شده حیوانی، فعالیت B6 به اندازه 
25 تا 3۰ درصد کاهش می یابد. در منابع گیاهی پخته شده نیز فعالیت ویتامین 
B6 تقریباً ۴۰ درصد کاهش می یابد که البته در نهایت همه چیز بستگی به شیوه ی 

پخت دارد.
. بیشتر افراد بزرگسال به 1.3 میلی گرم ویتامین B6 در روز نیاز دارند اما با بالا 
رفتن سن این میزان افزایش می یابد و به 1.7 میلی گرم در روز برای آقایان و 1.5 

میلی گرم در روز برای خانم ها می رسد.
B6 بهترین منابع غذایی ویتامین

سینه مرغ و بوقلمون، جگر، ماهی، سبوس برنج، تخم آفتابگردان و دانه کنجد 
چند نمونه از بهترین منابع ویتامین B6 هستند.

B6 دلایل کمبود ویتامین
- غذاهای ویتامین B6 دار به اندازه کافی مصرف نمی کنید

- کمبود ویتامین B2 مانع جذب ویتامین B6 از غذاهای گیاهی می شود
- التهاب در بدن، نیاز به ویتامین B6 را افزایش می دهد

- برخی از ژن ها و فلور روده می تواند جذب ویتامین B6 از غذاهای گیاهی را 
سخت کند - افزایش سطح استروژن مثلًا طی دوران بارداری و قبل از قاعدگی، 

نیاز به ویتامین B6 را بیشتر می کند
- رژیم های غذایی پُرپروتئین نیاز به ویتامین B6 را افزایش می دهند

- برخی از اختلالات ژنتیکی نادر نیاز به دوزهای بالایی از ویتامین B6 دارند
B6 اوردوز با ویتامین

با توجه به اینکه دریافت ویتامین B6 کار چندان ساده ای نیست شاید به نظر 
 B6 برسد مصرف مکمل این ویتامین ایده ی خوبی باشد اما باید بدانید که ویتامین
در مقادیر زیاد مسمومیت ایجاد می کند، مگر اینکه به آن نیاز داشته باشید. علائم 
مسمومیت ویتامین B6 شامل از دست دادن حس نسبت به لمس و دما، مورمور 

یا سوزش در پاها و دست ها یا از دست دادن کنترل در تمام حرکات بدن می شود.
B6 مکمل های ویتامین

مکمل ویتامین B6 به دو صورت در دسترس است؛ نوع گیاهی و نوع حیوانی. 
پیریدوکسین HCL، نوع گیاهی مکمل ویتامین B6 است که بیشترین مطالعات 
روی آن انجام شده و مؤثر بودن آن ثابت شده است. اما باید در نظر داشته باشید 
که مؤثر بودن آن بستگی به ژنتیک، سلامت کبد و وضعیت کنونی ویتامین B6 در 

بدنتان دارد. این نوع مکمل برای افراد گیاهخوار مناسب است.
نوع حیوانی مکمل ویتامین B6 نیز پیریدوکسال 5 فسفات )P5P( است که چون 

نیازی به تبدیل شدن در بدن ندارد، نوع بهتری از این مکمل محسوب می شود.

ویتامین B6؛ کمبود، منابع غذایی و نقش آن در بدن

اگر به اندازه  کافی ویتامین ب6 مصرف نکنیم، چه می شود؟

عضو هیات علمی دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی با بیان اینکه کودکان نیز 
نسبت به ابتلا به بیماری کرونا مصون نیستند، گفت: اگرچه خطر  ابتلا در افراد مسن 
و مبتلایان به بیماری های زمینه ای از جوانان، کودکان و افراد سالم بالاتر است، اما 
احتمال ابتلا و عوارض در این گروه ها نیز صفر نیست و این افراد باید توصیه های 

پیشگیرانه را رعایت کنند. 
دکتر علیرضا فاطمی با اشاره به غلط بودن باور برخی از افراد مبنی بر مصون بودن 

جوانان از ابتلا به کرونا، اظهار کرد: هیچ کس نسبت به بیماری کرونا مصون نیست.
متخصص بیماری های عفونی و گرمسیری اظهار کرد: هر چقدر تعداد موارد ابتلا 
به کرونا در رده های سنی گوناگون کمتر باشد، قطعا مرگ و میر نیز به همان نسبت 
کمتر خواهد بود. فاطمی با اشاره به اینکه میزان ابتلا به کرونا در مردان بیشتر از زنان 
است، افزود: جنسیت در بسیاری از بیماری ها عامل مستعد کننده محسوب می 
شود، در مورد این بیماری جنسیت می تواند موثر باشد، اما ممکن است مردان به 
علت حضور بیشتر در عرصه های اجتماعی و مسائلی مانند بیشتر بودن اعتیاد مردان 
به سیگار که سیستم ایمنی دستگاه تنفسی را تحت تاثیر قرار می دهد، نسبت به زنان 
بیشتر در معرض ابتلا به کرونا قرار داشته باشند.  عضو هیات علمی دانشگاه علوم 
پزشکی شهید بهشتی در ادامه با اشاره به مشاهده مواردی از ابتلای حیوانات به 
کووید_19 یادآور شد: در حال حاضر در خیلی از سطوح مختلف جامعه از حیوانات 

مختلف نگهداری و مراقبت می شود و مواردی همچون گردش برخی از حیوانات 
خانگی مانند سگ در خیابان ها و سطح شهر ریسک اپیدمی را بالاتر می برد.

فاطمی درباره مدت زمان واگیری ویروس کرونا در افراد بهبود یافته توضیح داد: در 
برخی از بیماری ها مانند آنفلولانزا سرفه ها تا چند هفته پس از ابتلا ادامه دارد، این 
سرفه ها اگر با تنگی نفس و تب همراه نباشد و شدت آن ها افزایش نیابد نشانه خطر 
نیست و از علائم انتهایی بیماری است. وی افزود: اما اگر این سرفه ها همراه با تنگی 

نفس، تب و یا خلط خونی باشد افراد باید حتما پزشک خود را در جریان قرار دهند.
فاطمی گفت: ویروس علاوه بر عوارض جسمی می تواند باعث مشکلات روانی 
از قبیل افسردگی در جامعه شود؛ زیرا در خانه ماندن برای بسیاری از افراد به ویژه 
گروه هایی که پیش از این در عرصه های اجتماعی حضور فعال داشته اند، بسیار 
سخت است، اما باید سختی های محدودیت های اجتماعی را برای چند هفته تحمل 

کرده تا به حفظ سلامت خود و سایر افراد جامعه کمک کنیم.
برای  مسن  افراد  کردن  ملاقات  در  لازم  های  محدودیت  درباره  متخصص  این 
پیشگیری از ابتلا به کرونا توضیح داد: برخی از ملاقات ها ضروری است، برای مثال 
اگر پدر و یا مادر فردی در منزل بیمار باشند به حضور فرزندان برای پرستاری و مراقبت 
از آنان نیاز است و در این موارد افراد می توانند با رعایت تمامی نکات بهداشتی با افراد 
مسن ملاقات داشته باشند، اما علی رغم نیازهای عاطفی افراد به ارتباطات اجتماعی 

باید ملاقات های غیر ضروری به حداقل برسد تا سلامت عزیزان مان حفظ شود.
فاطمی تاکید کرد: اگر ملاقات ها و دید و بازدیدهایی که از نظر سلامت برای افراد 
مسن ضروری نیست کمتر انجام شود، احتمال ابتلای افراد مسن به کرونا کمتر 
خواهد بود. عضو هیات علمی دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی یادآور شد: 
ممکن است بسیاری از ما ناقل بدون علامت باشیم و بدون آنکه از این مسئله اطلاع 

داشته باشیم، باعث انتقال بیماری به عزیزانمان شویم.

عضو هیات علمی دانشگاه علوم پزشکی شهیدبهشتی:

کودکان نسبت به کرونا مصون نیستند

افراد بسیاری پیش از خواب یک لیوان شیر گرم همراه با 
عسل می نوشند تا خواب راحت تر و بهتر را تجربه کنند. 

در  اغلب  که  است  کلاسیک  ترکیب  یک  عسل  و  شیر 
نوشیدنی ها و دسرها استفاده می شود. افزون بر این که 
بسیار آرامش بخش هستند، شیر و عسل می توانند عطر و 
طعمی فوق العاده را به دستورالعمل های مورد علاقه شما 

اضافه کنند.
عسل و شیر به واسطه خواص دارویی خود مورد بررسی 
قرار گرفته و اغلب به عنوان یک درمان طبیعی برای بهبود 

برخی شرایط سلامت استفاده می شوند.
فواید 

زوج شیر و عسل ممکن است با برخی فواید سلامت بالقوه 
مرتبط باشد که از آن جمله می توان به موارد زیر اشاره کرد:  

ممکن است کیفیت خواب را بهبود ببخشد 
افراد بسیاری پیش از خواب یک لیوان شیر گرم همراه با 
عسل می نوشند تا خواب راحت تر و بهتر را تجربه کنند. این 

روش از پشتیبانی علمی نیز برخوردار است.
مطالعه ای با حضور 68 شرکت کننده که برای بیماری 
که  داد  نشان  بودند،  شده  بستری  بیمارستان  در  قلبی 
نوشیدن ترکیبی از شیر و عسل به مدت سه روز و دو بار در روز 

به افزایش کیفیت کلی خواب آنها کمک کرده است.
چندین مطالعه نیز به این نکته اشاره داشته اند که شیر و 
عسل به صورت مجزا نیز می توانند کیفیت خواب را بهبود 

ببخشند.
به عنوان مثال، نتایج یک مطالعه نشان داد که مصرف 1۰ 
گرم یا حدود نصف قاشق غذاخوری عسل 3۰ دقیقه پیش از 
خواب به بهبود کیفیت خواب و همچنین کاهش سرفه های 
شبانه در 3۰۰ کودک مبتلا به عفونت های تنفسی کمک 

کرده است.
همچنین، مطالعه ای دیگر با حضور ۴21 فرد مسن نشان 
داد آنهایی که به طور منظم شیر یا محصولات لبنی مصرف 

می کردند، احتمال کمتری داشت دشواری در به خواب 
رفتن را تجربه کنند.

از استحکام استخوان ها پشتیبانی می کند
شیر منبع خوبی برای کلسیم، یک ماده مغذی مهم در 
سلامت استخوان است. برخی پژوهش ها نشان داده اند 
که نوشیدن شیر می تواند تراکم معدنی استخوان را بهبود 
و  استخوان  پوکی  کمتر  خطر  با  است  ممکن  و  ببخشد 

شکستگی استخوان نیز پیوند خورده باشد.
ترکیب شیر و عسل می تواند فواید استخوان سازی که به 

آنها اشاره شد را هرچه بیشتر تقویت کند.
نتایج یک بررسی نشان داد که عسل می تواند از سلامت 
استخوان ها به واسطه خواص آنتی اکسیدانی و ضد التهاب 

خود محافظت کند.

یک بررسی دیگر که شامل 9 مطالعه می شد نیز نشان داد 
که عسل می تواند برخی آثار منفی مرتبط با ورزش را کاهش 

داده، در شرایطی که استخوان سازی را تقویت می کند.
می تواند سلامت قلب را بهبود ببخشد 

زمانی که موضوع سلامت قلب مطرح می شود، شیر و 
عسل با برخی فواید بالقوه در این زمینه مرتبط هستند.

به طور خاص، شیر نشان داده است که سطوح کلسترول 
خوب )HDL( را افزایش می دهد که می تواند به پاکسازی 
پلاک از سرخرگ ها و محافظت در برابر بیماری قلبی کمک 
کند. البته، این نتایج به واسطه مصرف شیر کامل و نه شیر 

بدون چربی حاصل شده بود.
همچنین، شیر سرشار از پتاسیم است که یک ماده مغذی 
ضروری است و می تواند به کاهش سطوح فشار خون کمک 

کند.
در همین حال، مطالعات نشان داده اند که عسل می 
تواند سطوح تری گلیسیرید، کلسترول کلی و کلسترول 
بد )LDL( را کاهش دهد که همگی از عوامل خطر برای 

بیماری قلبی هستند.
برخی  کاهش  موجب  است  ممکن  عسل  همچنین، 
نشانگرهای التهابی شود که می توانند خطر بیماری قلبی 

را افزایش دهند.
دردسرها

زوج شیر و عسل برخی فواید سلامت را ارائه می کنند اما 
بدون عیب نیز نیستند.

اگر به عدم تحمل لاکتوز مبتلا هستید، یک رژیم غذایی 
بدون لبنیات را دنبال می کنید یا اگر به شیر آلرژی دارید، 
نباشد. مصرف  مناسب  برای شما  گاو ممکن است  شیر 
لبنیات می تواند با خطر بیشتر برخی مشکلات پوستی 
از جمله آکنه، روزاسه، و اگزما نیز مرتبط باشد. همچنین، 
اما  است  برخوردار  چشمگیری  سلامت  خواص  از  عسل 

فراموش نکنید که حاوی قند و کالری زیاد است.
مصرف مقادیر زیاد قند افزوده می تواند به افزایش وزن، 

بیماری قلبی، دیابت، و مشکلات کبدی منجر شود.
همچنین، عسل برای کودکانی که زیر 12 ماه سن دارند، 
مناسب نیست زیرا حاوی باکتری هایی است که می تواند به 
عفونت بوتولیسم نوزادان، شرایط جدی که می تواند جان 

نوزاد را در معرض خطر قرار دهد، منجر شود.
می  بالا  دماهای  در  عسل  دادن  حرارت  این،  بر  افزون 
تواند تشکیل هیدروکسی متیل فورفورال )HMF(، ترکیبی 
که مصرف مقادیر زیاد آن می تواند هم تاثیرات مثبت و هم 

منفی بر سلامت داشته باشد، را افزایش دهد.
از این رو، بهتر است در مصرف عسل حد اعتدال رعایت 
شده و از حرارت دادن آن در دماهای بالا پرهیز شود تا فواید 

سلامت بالقوه آن به حداکثر برسد.

شیر و عسل؛ از فواید تا دردسرهای یک ترکیب! 

سلامت 
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همیشه در تعدادی آثار نمایشی به فرهنگ و آداب و رسوم مردم یکی از شهرهای 
ایران پرداخته شده است. حال می خواهد این اثر سریال باشد یا فیلم سینمایی. اغلب 
سریال هایی که متعلق به یک بوم و فرهنگی غنی است توجه مخاطبان را به خود جلب 
می کند حال می تواند این اثر در کنار بومی بودن و استفاده از لهجه زیبا و دلنشین آن 

خطه به صورت طنز نیز نمود کند.
اما نکته ای که وجود دارد تاثیرگذاری این آثار است چراکه در این سالها شاهد 
مجموعه های تلویزیونی بسیاری بودیم که هر کدام سعی در تصویر کردن فرهنگ و 
رسوم یک شهر را داشتند اما در نهایت نتوانستند موثر واقع شوند و یا از آن طرف بوم 
افتادند و یا اینکه به بهترین شکل ممکن حق مطلب را ادا کردند. اما باز هم انتقادهایی 

به آنها وارد بوده است.
 سعید آقاخانی و لهجه ای که ذاتا برای او است

از میان سریال هایی که در چند دهه اخیر از تلویزیون پخش شد، بانوی سردار، 
وارش، در حاشیه، در مسیر زاینده رود، علی البدل، روزی روزگاری، روزگار جوانی، 
سرنخ، قصه های مجید، دنیای شیرین دریا و ... هر کدام لهجه های شیرین یک شهر 
یا حتی چند شهر را در خود گنجانده بودند و شاید برخی در خلال قصه به آداب و رسوم 

قومیت ها اشاره ای داشتند.
حتی برخی سریال ها پا را فراتر از این گذاشت و لهجه افغانی را در قالب یک یا دو 

کاراکتر سریال در خود جای داد مثل جواد رضویان در سریال چهارخونه.
اما باید دید کدامیک از این سریال ها در ذهن مخاطبان ماندگار تر شده است و کدام 
را بیشتر از سایرین در خاطر سپردند. در سریال »نون خ« سعید آقاخانی قصد داشته تا 
قصه ای را در شهر خود، کردستان روایت کند و با لهجه کردی نقش اصلی این سریال 

را بازی می کند که اتفاقا به خوبی این لهجه را ادا کرده است.
**  »نون خ« را چه کسی می سازد؟

بعد از سریال پایتخت و استقبال بسیار مخاطبان از فصل های یک تا 5 آن مهدی 
فرجی که در زمان تولید این سریال مدیر شبکه یک سیما بود، بعد از فراغت از مدیریت 
شبکه یک، تصمیم به تهیه کنندگی گرفت و اولین سریالی که به طور مستقیم ساخت، 

سریال »نون خ« بود.
 سعید آقاخانی چطور »نورالدین خانزاده« شد؟

سعید آقاخانی نیز که ابتدا کارش را در سال 72 با بازیگری در مجموعه های طنز به 
کارگردانی مهران مدیری آغاز کرده بود بعد از چند سال و کسب تجربه در بازیگری پا 
به عرصه کارگردانی گذاشت و اتفاقا در این زمینه نیز موفقیت خوبی بدست آورد. زن 
بابا، خوش نشین ها، راه در رو، نقطه سر خط، دزد و پلیس، خروس، روزای بد به در، 
بیمار استاندارد و ... از مجموعه های تلویزیونی بود که آقاخانی کارگردانی آنها را به 
عهده داشت. اما او در سال 98 به سمت ساخت یک اثر کمدی که متعلق به شهر آبا 
و اجدادی خودش است رفته و قصه سریال »نون خ« را در شهر کرمانشاه روایت کرد. 
او در این مجموعه تلویزیونی علاوه بر اینکه کارگردانی می کند، ایفاگر نقش اصلی 
سریال هم هست. نورالدین خانزاده معروف به »نون خ« علاوه بر این فردی است که 
نام سریال نیز به نام او نامگذاری شده است. فصل اول این سریال در نوروز 98 از شبکه 

یک سیما پخش شد.
 شروع زود هنگام سریال به دلیل شیوع کرونا

با اینکه فصل اول این سریال در نوروز بروی آنتن رفت اما به دلیل تقارن با پخش 
سریال »پایتخت« مدیران شبکه یک بر آن شدند تا فصل دو »نون خ« را برای ماه رمضان 
تولید کنند و بر همین اساس بنا بود تا این سریال 3۰ قسمت باشد. اما به دلیل شیوع 
بیماری کرونا که به کردستان هم رسیده بود تنها 17 قسمت از این سریال ضبط شد تا 
عوامل این سریال در شرایط بهداشتی کامل و در قرنطینه خانگی این دوره را به سلامت 

پشت سر بگذارند.
همچنین با اینکه قرار بود این سریال با شروع ماه رمضان پخش شود اما حدود 17 
روز قبل از آغاز ماه رمضان پخش خود را از سر گرفت تا قبل از ماه رمضان به پایان برسد 

و سریال دیگری جایگزین آن شود.
 فضایی شبیه به فصل اول

با توجه به اینکه فصل اول »نون خ« برای نوروز بود و اساس قصه این سریال کمدی 
است، با اینکه قرار بود تا در ماه رمضان پخش شود، اما از همان ابتدا قصه ای کمدی 
داشت و فضای آن در فصل دو از نظر کمدی شباهت بسیاری به فضای نسخه نخست 
آن بود. از این رو مدیران شبکه برای شب های قرنطینه مردمی که در خانه هایشان 

ماندند سرگرمی مناسبی را انتخاب کردند.
 ماجراهای نوری در کرمانشاه

قصه سریال »نون خ« به نویسندگی امیر وفایی به نگارش درآمده است. در فصل یک 
این سریال نور الدین خانزاده صاحب کارگاه فراوری تخمه آفتاب گردان در کرمانشاه 
بود. کشاورزان هم محلی محصولات خود را به نوری فروختند. نورالدین این محصول 
را به شخصی ساکن تهران به نام میرزایی فروخته  است تا او این محصولات را در 
کشور ترکیه به فروش برساند. در همین حین، خبر می رسد که میرزایی از دنیا رفته  
است و کشاورزان که از این خبر مطلع می شوند هر یک به نحوی سعی می کنند تا 
پول محصولاتی را که به نورالدین خانزاده فروخته اند، از او بگیرند. نورالدین هم طی 
گفتگوهای متفاوت با اطرافیان میرزایی متوجه می شود که او در اواخر زندگی اش آه در 
بساط نداشته  است. از آنجا که او معتمد محله و شهرشان بود اغلب مردم به او اعتماد 
کرده و پول های خود را به او سپرده بودند و به محض تعطیلی کارگاه، مردمی که تا چند 

روز پیش او را معتمد می دانستند نام او را شبیه به اختلاس گرها »نون خ« گذاشتند. در 
ادامه بخشی از این قصه به داستان خانوادگی نوری و رفتار و تعامل او با سه دخترش 

اختصاص پیدا می کرد.
** کرونا هم به »نون خ« رسید

ادامه دادن سریال های پرمخاطب کار ساده ای نیست حال می خواهد این سریال 
با توجه به قرار گرفتن در باکس نوروزی و فراغ بال بیشتر مخاطبان، دیده شده باشد 
یا نه. اما قصه ای که نویسنده باید در ادامه کار در نظر بگیرد و بر اساس آن سریالی را 
جلو ببرد، یکی از چالش های بزرگ سریال های دنباله دار است که اتفاقا همین چالش 
باعث ادامه تولید همین سریال ها خواهد شد. بودند سریال هایی که تا فصل دو و سه 
پیش رفتند اما عدم پتانسیل قصه و نویسنده ای که بتواند در همان فضا مخاطبان را 
با خود همراه کند، باعث شد تا دیگر ادامه آنها ساخته نشود. همچنین سوژه روزی که 
دست مایه همه سریال ها و آثار هنری قرار گرفته است شیوع بیماری کرونا است که در 

»نون خ« هم جایی برای خود دارد.
 زلزله کرمانشاه سوژه اصلی فصل دو »نون خ«

سال گذشته زمین لرزه ای حوالی کرمانشاه و شهرستان سرپل ذهاب را لرزاند و طی 
آن بسیاری از خانه ها ویرانه شد و خسارت های جانی و مالی فراوانی را برای مردم این 
شهر به همراه داشت. از این رو گروه تولید این سریال بستر قصه های فصل دو را در 
خانه های زلزله زده قرار دادند. طوری که خانه نورالدین خانزاده و برخی نقش های 
اصلی داستان در منطقه های زلزله زده کرمانشاه است که با بازسازی لوکیشن این 
ویرانه ها به خانه تبدیل شده است. بستر این قصه نیز زلزله کرمانشاه است که می تواند 
موقعیت های فراوان کمدی را در داستان »نون خ« بگنجاند و یا اینکه سر آغاز چالش 

هایی با چاشنی طنز در داستان باشد.
 بازیگران بومی در کنار غیر بومی ها

نیمی از بازیگران این سریال در فصل یک چهره های بومی کرمانشاه بودند و شاید 
تنها چهره های شناخته شده این سریال غیر از سعید آقاخانی و حمیدرضا آذرنگ، 
فریده سپاه منصور، علی صادقی، هومن حاجی عبداللهی بودند. مابقی یا از بازیگران 
تئاتری بودند و یا اینکه بومی های همان استان  که بازی های خوبی را به نمایش 

گذاشتند و اغلب آنها نیز با لهجه کردی صحبت می کردند.
  هواپیمایی که لوکیشن اصلی سریال شد

در نیمه دوم فصل ابتدایی سریال »نون خ« یک هواپیما سوژه اصلی شد و اغلب 
بازیگران در آن هواپیمای بی سرنشین که در بیابان قرار داشت، حضور پیدا کرده و به 
ایفای نقش پرداختند. حضور یک عنصر بی جان در یک قصه که با استفاده بازیگران 
از آن هویت می گیرد یکی از ایده های بکری بود که در این سریال جواب داد. ورود 

هواپیما نیز منطقی شبیه به طلب یکی از دوستان نورالدین از او بود.
 نویسنده دورهمی در »نون خ«

امیر وفایی نگارش این سریال را در این دو فصل عهده دار شده است. وفایی که قبلتر 
در گروه نویسندگان برنامه »دورهمی« مهران مدیری حضور داشته است بعد از »در 
حاشیه 1«، »عطسه«، »شب عید« سریالی نوروزی را به نگارش درآورده است که تفاوت 
هایی با سریال های پیشین وی دارد. به گزارش فارس، میرطاهر مظلومی و مجید 
یاسر از بازیگران جدید این فصل از سریال هستند. سعید آقاخانی، حمیدرضا آذرنگ، 
فریده سپاه منصور، سیروس میمنت، صبا ایزدپناه، هدیه بازوند از بازیگران این سریال 

هستند که در دو فصل حضور دارند.
 سایر عوامل این سریال عبارتند از: مهدی فرجی: تهیه کننده، سعید آقاخانی: 
کارگردان، مدیر تولید: منصور غضنفری، مجری طرح: علی کریمی، نویسنده: امیر 
وفایی، دستیار اول کارگردان: مصطفی تنابنده، مدیر برنامه ریزی: ساناز بصیر، مدیر 
تصویربرداری: سجاد حیدری، تصویر بردار: محمد مجلل، صدابردار: امیر عاشق، 
منشی صحنه: سارا عبداللهی، طراح صحنه: حسین عالی نژاد، طراح لباس: پگاه 
ترکی، طراح گریم: بابک اسکندری، مدیر روابط عمومی: علی زادمهر، عکاس: پیمان 
گرزم، تدوینگر: امیر شیبان خاقانی، مدیر تدارکات: بهرام دانایی زاده، جانشین تولید: 

افشین رئوفی، آهنگساز: صادق آزمند.

معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم :

ظرفیت تولید ماسک قم دو برابر شد
معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم با اشاره به دو برابر شدن ظرفیت 
تولید ماسک بیان کرد: با اضافه شدن خط تولید و ظرفیت 1۰۰ هزار ماسک در 

استان، بیش از 5۰ درصد از کل نیاز قم در داخل تامین خواهد شد.
"مهرداد غضنفری" ادامه داد: تا قبل از اضافه شدن ظرفیت تولید 1۰۰ هزار 

ماسک جدید، روزانه 17۰ هزار ماسک در داخل استان تولید می شد.
وی اظهار داشت: مهم ترین دغدغه استان در رابطه با ماسک و مواد بهداشتی 
دیگر تامین نیاز دستگاه های درگیر با کرونا است. وی عنوان کرد: به همین منظور 
مقررشده تا هر محموله ای که در اختیار این دستگاه ها قرار می گیرد متعاقبا لیست 
توزیع از آن ها اخذ شود. معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم گفت: پس 
از دریافت لیست توزیع از دستگاه ها، فرآیند بازرسی، پایش و رصد عملکرد آن ها 
برای رسیدن این اقلام در دست مصرف کنندگان واقعی انجام خواهد پذیرفت. به 
باور ناظران، بخشی از مشکل کمبود ماسک و مواد بهداشتی در استان قم بستر 
سنتی توزیع آن بود که زمینه را برای سوءاستفاده و احتکار افراد سودجو فراهم 
می کرد که دراین بین رو آوردن به روش های نوین خریدوفروش می تواند بخشی از 

این مشکل همیشگی که شامل تمام کالاهای مصرفی می شود را سامان دهد.
فروش اینترنتی ماسک و مواد بهداشتی در قم راه اندازی شد

رییس سازمان صنعت، معدن و تجارت قم نیز در گفت وگوی ، ابراز کرد: برای 
بهبود وضعیت دسترسی مردم به ماسک و اقلام بهداشت دیگر، کانال فروش 
اینترنتی راه اندازی شده است. "محمود سیجانی" ادامه داد: با این روش ماسک 
و مواد ضدعفونی با خطای کمتر و اطمینان بیشتر در اختیار مصرف کنندگان 
قالب  در  معمولی  ماسک های  طرح  این  در  گفت:  وی  می گیرد.  قرار  واقعی 
پک های 1۰ عددی بسته بندی می شود و به صورت اینترنتی و تحویل در مقابل 
درب منازل به فروش می رسد. وی اظهار داشت: در این طرح هر عدد ماسک به 
قیمت 7۰۰ تومان به دست مصرف کننده خواهد رسید، در طرح فروش اینترنتی 
اقلام بهداشتی، مردم می توانند علاوه بر ماسک، نسبت به خرید ژل، دستکش 
یک بارمصرف و محول ضدعفونی کننده اقدام نمایند. سیجانی تصریح کرد: 
ظرفیت واقعی استان درفروش اینترنتی ماسک بیش از 1۰۰ هزار عدد در طول 
روز خواهد بود و همچنین روزانه 3۰۰ هزار دستکش معمولی نیز در استان تولید 
می شود که از این بستر می توان آن ها را به دست مصرف کنندگان واقعی برسانیم.

فرماندارقم  خبرداد
رتبه دوم استان قم درغربالگری در زمینه کرونا

فرماندارقم گفت :6 میلیون پیامک به شهروندان قمی در زمینه مقابله با کرونا 
ارسال شده است.

 مرتضی حیدری شنبه شب در جلسه ستاد پیشگیری، هماهنگی و فرماندهی 
عملیات پاسخ به بحران استان قم در سالن جلسات کرامت استانداری با اشاره به 
غربالگری مردم استان قم در زمینه کرونا اظهار کرد: یک میلیون و 123 هزار و 
9۴۴ نفر در استان مورد غربالگری قرار گرفتند و استان قم رتبه دوم کشور را در این 
زمینه دارد. وی ادامه داد: پنج هزار و 1۰۴ واحد صنفی در استان قم مورد بازرسی 
قرار گرفتند که هزار و 167 واحد تخلف داشتند و به 552 واحد تذکر کتبی داده 
شد و 339 واحد نیز پلمپ شدند. فرماندار قم افزود: تولید ماسک در استان به 
اندازه کافی نیست، اولویت در این زمینه تامین نیازهای دانشگاه علوم پزشکی قم 
است. 561 هزار ماسک در استان قم توزیع کردیم که 2۴7 هزار ماسک به صورت 
اهدایی و 31۴ هزار ماسک با اخذ هزینه بود. حیدری ارسال 6 میلیون پیامک به 
شهروندان قمی را از اقدامات در زمینه مقابله با کرونا دانست و تصریح کرد: 16 
کسب و کار اینترنتی در استان قم شناسایی شدند که این کسب وکارها به مرور در 
صدا و سیما معرفی می شوند. وی ادامه داد: دولت هزار و 9۰۰ خدمت به مردم 
می دهد که 7۰۰ خدمت قابلیت ارائه به صورت الکترونیکی را دارند، البته برخی از 
خدمات دولت دارای جنبه ملی است و باید برای ارائه الکترونیکی این خدمات در 
استان با مرکز هماهنگی های لازم صورت بگیرد، اگر خدمات دستگاه های اجرایی 
به صورت الکترونیکی ارائه شوند، درصد مراجعات مردم به این دستگاه ها 7۰ 
درصد کاهش می یابد. فرماندار قم افزود: ۴۰ هزار واحد صنفی در استان داریم 
و واحدهای صنفی قم با وجود ضرر اقتصادی اما در اجرای طرح فاصله گذاری 
اجتماعی همکاری کافی را داشتند، اکنون هم بر روی فعالیت واحدهای صنفی 
استان در طرح فاصله گذاری هوشمند نظارت لازم صورت می گیرد و واحدهای 

متخلف پس از ارائه تذکر، پلمب می شوند.

مدیرکل بهزیستی استان قم خواستارشد

بخشش اجاره مهدهاي کودك
 به دلیل شیوع کرونا

مدیرکل بهزیستی استان قم از مالکان مهدهای کودک خواست با بخشش اجاره 
بهای ایام تعطیلی به دلیل شیوع کرونا به پویش همدلی بپیوندند.

مهدی پهلوانی به اجرای پویش همدلی توسط اداره کل بهزیستی قم اشاره 
و اظهار کرد: منظور از این پویش؛ حمایت از مهدکودک هایی است که به دلیل 

شیوع ویروس کرونا در قم تعطیل شدند.
وی با بیان اینکه براساس مصوبات ستاد ملی مبارزه با ویروس کرونا برای حفظ 
سلامتی کودکان و قطع زنجیره این بیماری، دستور تعطیلی مهدکودک ها در قم 
صادر شد، عنوان کرد: با ابلاغ این دستور العمل از ابتدای اسفندماه سال 98 
تمام مهدکودک ها تعطیل و فعالیت آنها متوقف شد که این امر موجب آسیب هایی 

مانند از دست رفتن منابع درآمد این مراکز را به دنبال داشت.
مدیرکل بهزیستی استان قم با تاکید براینکه بیش از 9۰ درصد مهدکودک های 
بیان کرد: تعطیلی مهدهای کودک موجب شد  استان قم استیجاری است، 
مستاجران نسبت به پرداخت اجاره بهای این مراکز دچار ناتوانی شوند  که با توجه 
به فضای فیزیکی مهدکودک واجاره بهای بالای آن بخش عمده ای از مشـکلات 
مهدهای کودک را به دنبال داشت.  وی با بیان اینکه اداره کل بهزیستی استان 
قم با اجرای پویش همدلی به دنبال حمایت طلبی از مالکانی که کل یا بخشـی از 
اجاره مهـدهای کودک را در زمان تعطیلی ناشی از ویروس کووید19 بخشیده اند 
یا خواهند بخشید است، گفت: بهزیستی استان قم با اجرای این پویش )بخشش 
اجاره مهدهای کودک در روزهای تعطیلی ناشی از کرونا( با اهداء نشان »حامی 
کودک« و لوح تقدیر از اهتمام و بذل محبت این مالکین دلسوز قدردانی می کند.

پهلوانی با درخواست از تمام مالکان مهد های کودک استان قم برای پیوستن 
به این پویش عنوان کرد: با اجرای این پویش از مالکان مهدکودک ها می خواهیم 
که به عشق کودکان این سرزمین به پویش همدلی بخشش اجاره بهای مهدهای 
کودک استیجاری بپیوندند  وی تاکید کرد: پس از پایان شـرایط کنونی و بازگشت 
شـرایط به حالت عادی طی مراسـمی از اقدامات ارزنده مالکان مذکور، متناسب 
با میزان مشارکت آنها درپویش، با اهدای نشان حامی کودک با حضور مقامات 

استانی وکشوری تقدیر خواهد شد.
توزیع اقلام بهداشتی بین کودکان 

مدیرکل بهزیستی استان قم دربخش دیگری از سخنان خود از ادامه اجرای 
طرح آموزش خود مراقبتی بین کودکان کاروخیابان ، توزیع بروشورهای آگاه سازی 
و اقلام بهداشتی بین این گروه از کودکان خبر داد. پهلوانی ضمن بیان مطلب 
فوق و تقدیر ویژه از پرسنل اورژانس اجتماعی استان و مرکز  حمایتی ،آموزشی 
کودکان کار و خیابانی اظهارداشت: هدف اصلی اجرای  این طرح طبق ابلاغ 
بهزیستی کشور »آموزش خود مراقبتی و اصول بهداشتی « به کودکان کارو خیابان 
است و در کنار این هدف اصلی توزیع مواد ضدعفونی و بهداشتی جنبه تشویقی 
برای آنها دارد. پهلوانی افزود: بروشورهای تهیه شده برای این کودکان بصورت 
تصویری و قابل فهم برای تمام سنین است ودر کنار این آموزش ،  بسته های حاوی 
ژل ضدعفونی کننده، ماسک، دستکش، مایع دستشویی و... به این کودکان 
تحویل داده می شود. وی ادامه داد:  تیم های سیار اورژانس اجتماعی قم شامل 
روانشناسان، مددکاران و ... و همچنین پرسنل مرکز آموزشی حمایتی کودکان کارو 
خیابان با حضور در محلهای تردد یا فعالیت این کودکان  آموزش های مذکور را به 
ایشان ارائه می کنند که این امر تاثیر بسزایی در کاهش حضور ایشان در سطح شهر 

و احتمال ابتلا به این ویروس داشته است.

عضو هیأت مدیره کانون کارگران ساختمانی استان قم :

وضعیت کارگران ساختمانی وخیم است 
عضو هیأت مدیره کانون کارگران ساختمانی استان قم گفت: وضعیت کارگران 
آنها به سختی  ساختمانی وخیم است یعنی کمر کارگران شکسته شده و زندگی 

می گذرد. 
کارگران  خانگی  قرنطینه  و  قم  استان  در  کرونا  شیوع  به  اشاره  با  شیری،  عباس 
ساختمانی اظهار کرد: با وجودی که از وام 2 میلیونی برای کارگران ساختمانی خبر 
داده شده بود ولی هنوز اجرا نشده است. وی خاطرنشان کرد: گلایه ای که در این 
زمینه داریم این است که حداقل یا اعلام نکنند یا با اعلام اجرا کنند. عضو هیأت مدیره 
کانون کارگران ساختمانی استان قم با بیان اینکه به کارگری که می گویند در خانه بماند 
باید تمهیداتی برایش در نظر گرفته شود، گفت: کارگری که فصلی و روزمزد است و سر 
چهار راه می ایستد با خانه نشینی مایحتاج زندگی خود را از کجا تأمین کند در حالی 
که هیچ کمکی به او نشده است. وی خاطرنشان کرد: نامه ای به مدیرکل تعاون، کار 
و رفاه اجتماعی نوشتم و نامه دیگر به معاونت سیاسی، امنیتی و اجتماعی ارائه شد 
که به استاندار ارجاع دادند ولی هنوز خبری نشده است. شیری عنوان کرد: با وجود 
نامه نگاری های انجام شده ولی هیچ ارگان دولتی تا امروز کوچکترین کمکی به ما نکرده 
است. وی با بیان اینکه  تنها از سوی فرمانداری در جلسه بحران 1۰ هزار ماسک برای 
کارگران دریافت شد، گفت: ماسک های دریافت شده بین کارگران ساختمانی توزیع شد. 
بازرس کانون کارگران ساختمانی سراسر کشور خاطرنشان کرد: از هیچ ارگان دولتی 
حمایت و کمکی نشد و ناچار شدیم از هیأت مدیره کمک دریافت کنیم و بسته هایی تا 
اندازه توان برای افراد نیازمند تهیه کردیم. منازل برخی کارگران در باران آسیب دید که با 
کمک هیأت مدیره مشکل برطرف شد. از سوی خیران نیز وعده هایی داده شده است. 
وی با اشاره به مسئله بیمه بیکاری گفت: کارگران ساختمانی بیمه بیکاری ندارند زیرا 
دارای کارفرمای مستقیم نیستند در حالی که بسیار آسیب پذیر هستند ولی از سوی 
دولت هیچ گونه حمایتی دریافت نمی کنند. شیری با بیان اینکه اکنون 7۰ درصد کارگران 
بیکار هستند، عنوان کرد: وضعیت کارگران ساختمانی وخیم است یعنی کمر کارگران 
شکسته و زندگی آنها به سختی می گذرد. وی تأکید کرد: باید کرامت و شأن کارگران در 
زمینه ارائه کمک ها حفظ شود و کمک ها به صورت متمرکز انجام شود و خیران در صورت 

تمایل برای کمک به مجموعه مربوطه مراجعه کنند تا راهنمایی شوند.

رییس اتحادیه ناشران استان قم: 

بیشترین ضرر ناشی از کرونا به حوزه 
کتاب وارد شده است

رییس اتحادیه ناشران استان قم گفت: بیشترین ضرر ناشی از کرونا به حوزه کتاب 
وارد شده  و با توجه به شرایط اقتصادی کنونی،  کتاب به طور کلی از سبد خانوارها خارج 
شده است.  حمید خرمی با اشاره به ایجاد کمپین »در خانه بمانیم و کتاب بخوانیم« 
این  قالب  در  افزود: سه کتاب فروشی قم  استان  این  در  ابتدایی سال  روزهای  در 
کمپین اقدام به فروش کتاب به صورت برخط نمودند و باقی کتاب فروشی ها استان 
در هفته های گذشته به دلیل اعمال طرح فاصله گذاری اجتماعی هیچگونه درآمد و 
فروشی نداشتند. وی ادامه داد: کتاب فروشیها و فعالان حوزه کتاب استان درتعطیلی 
اصناف برای مقابله با شیوع کرونا آسیب بسیاری دیدند و این امر بر مشکلات زیاد 
موجود درحوزه کتاب افزود. رییس اتحادیه ناشران قم،  استقبال از کمپین »در خانه 
بمانیم و کتاب بخوانیم« را جزیی دانست و افزود: با آغاز اجرای طرح فاصله گذاری 
اجتماعی هوشمند و بازگشایی مشاغل کم خطر در کشور، کتاب فروشی های استان 
نیز مجاز به آغاز فعالیت مجدد شده اند. خرمی اظهار داشت: مراکز نشر و فروش کتاب 
در استان، برای آغاز فعالیت خود مکلف به ثبت اطلاعات خود در سامانه سلامت و 
گرفتن مجوز فعالیت از این سامانه شده اند که با اطلاع رسانی های انجام شده، این کار 
توسط این مراکز انجام شده است. وی با اشاره به تعیین بسته های حمایتی برای جبران 
برخی از زیان های وارد به اصناف کشور در هیات دولت، ادامه داد: وزارت فرهنگ و 
ارشاد اسلامی برای جبران فعالان این حوزه تدابیری اندیشیده است که در گام اول 
برآورد خسارت های ناشی از این شیوع این ویروس در دستور کار قرار گرفته است. 
رییس اتحادیه ناشران قم، افزود: خسارت های وارد شده به حوزه نشر و کتاب قم در 
روزهای اخیر برآورد شده و جدول این خسارت ها به اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی 
ارسال شده است. هم اکنون یک هزارو 3۰8 ناشر در استان قم وجود دارد. از ابتدای 
امسال تا کنون مجوزهفت هزارو 879  عنوان کتاب در این استان صادر، 23 هزار و ۴71 
کتاب به مدارس استان اهدا شده است ضمن اینکه در این مدت، 588 هزار و 72۰ 

جلد کتاب از این استان به کشورهای مختلف صادر شده است.

رییس اداره سینمایی اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی قم خبرداد:

صدور مجوز تولید ۴ مستند از 
بیمارستان های قم

به  گفت:  قم  استان  اسلامی   ارشاد  و  فرهنگ  کل  اداره  سینمایی  اداره  رییس 
منظور ثبت تلاش کادر درمانی استان برای مبارزه با کرونا، مجوز تولید ۴ مستند در 
این زمینه در قم صادر شده است.  محمدکاظم رضوانی روز یکشنبه افزود: دراین آثار 
مستند، تلاش کارکنان بیمارستان های استان از پزشکان گرفته تا نیروهای خدماتی، 
همچنین نیروهای جهادی، بیماران و همراهانشان که همگی قهرمانان مبارزه با کرونا 
محسوب می شوند، به تصویر کشیده می شود. وی ادامه داد: این گروه های مستندساز 
یک ماه در بیمارستان های درگیر کرونا مستقر و اقدام به ثبت لحظات تلخ و شیرین در 
راه مبارزه با ویروس کرونا می نمایند. رییس اداره سینمایی اداره کل فرهنگ و ارشاد 
اسلامی قم با اشاره به کمبود و فقدان  تولید آثار کوتاه و مستند در این زمینه گفت: 
با تلاش شبانه روزی  و  وارد میدان شده  این کمبود  رفع  برای  استان  مستندسازان 
درصدد تولید آثار ماندگار در این زمینه هستند. رضوانی با اشاره به فراخوان جشنواره 
فیلم کوتاه »در خانه بمانیم« در استان، افزود: این جشنواره با محوریت تولید فیلم های 
کوتاه داستانی، مستند،  پویانمایی و نماهنگ در قالب فیلم های یک تا سه دقیقه ای 
این جشنواره، گفت:  به موضوع های  با اشاره  در اسفندماه 98 فراخوان شد. وی 
چگونه با کرونا مقابله کنیم،  نقش اقتصاد مقاومتی در این ایام، اعتکاف در خانه و تاثیر 
آن در ایجاد آرامش روحی و جسمی، سبک زندگی در روزهای سخت مبارزه با کرونا 
و همچنین خلاقیت های صورت گرفته توسط اعضای خانواده از جمله موضوع های 
این جشنواره است. رییس اداره سینمایی اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی قم اظهار 
داشت: فعالیت های اقتصادی، اجتماعی، مذهبی، فرهنگی و هنری در ایام قرنطینه 
خانگی، نقش برنامه ریزی درشرایط فعلی و همچنین لحظات به یادماندنی تحویل سال 
و ایام نوروز و تفاوت آن با سال های گذشته از دیگر موضوعاتی بود که علاقه مندان به 
شرکت در این جشنواره می توانستند به تولید اثر در این زمینه بپردازند. وی در ادامه 
با اشاره به مصوبه ستاد ملی پاسخگویی به کرونا برای تعطیلی تمام سینماهای کشور 
تا اطلاع ثانوی گفت: با تصویب این ستاد، سینماهای کشور از جمله سینماهای قم 
چند هفته ای است که تعطیل شده اند که این توقف فعالیت و استمرار آن، ضررهای 
سنگینی به سینماگران استان وارد کرده است. رضوانی ادامه داد: خسارات های وارده 
به سینماداران استان برآورد شده و در اختیار اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی برای 
چاره اندیشی و تخصیص بسته های حمایتی از طریق وزارت فرهنگ انجام شده است.

معاون فرهنگی اداره کل ورزش و جوانان قم:

قم دومین استان کشور درپرداخت وام 
ازدواج است

معاون فرهنگی و امور جوانان اداره کل ورزش و جوانان قم، عملکرد بانک های عامل 
قم درسال 98 برای پرداخت وام ازدواج در این استان را بسیار خوب دانست و گفت: قم 
با پرداخت وام به 93 درصد متقاضیان دریافت تسهیلات ازدواج، پس از تهران درمقام 
دوم کشوری قرارگرفت.  روح الله رمضانی افزود: با پیگیری های انجام  شده از طریق 
شورای هماهنگی بانک های استان و همچنین همکاری خوب بانک های عامل،  قم 

جزو استان های پیشرو در پرداخت وام ازدواج به جوانان متقاضی است.
وی ادامه داد: 12 هزار و ۴69 نفر برای دریافت وام ازدواج در سال 98 ثبت نام کردند 
که از این تعداد به 11 هزار و 56۴ نفر وام پرداخت شده است ضمن اینکه 5۰9 نفر نیز 
درحال تکمیل مدارک و پذیرش شعبه هستند. معاون فرهنگی و امور جوانان اداره کل 
ورزش و جوانان قم، اظهار داشت: درصورت تکمیل بودن مدارک، پرداخت تسهیلات 
ازدواج در کمترین زمان ممکن توسط بانک های قم پرداخت می شود. رمضانی با بیان 
اینکه سه هزار و 715 میلیارد ریال درقالب تسهیلات وام ازدواج در سال 98 در قم 
پرداخت شده است، ادامه داد: آمار پرداخت تسهیل ازدواج توسط بانک های عامل در 
استان به صورت مستمر درطول سال رصد می شود و این موجب شده تا روند پرداخت 

این تسهیلات در قم از وضعیت خوبی برخوردار باشد.

سعید آقاخانی چطور »نورالدین خانزاده« شد؟

زلزله کرمانشاه، سوژه اصلی فصل دو »نون خ« 

مرور  هستید  خانه  در  را  طولانی  ساعات  که  روزهایی  در 
فیلم های کمدی که در زمان پخش خود جنجال برانگیز بوده 
اند یا با خلق موقعیت های کمیک توانسته اند در ذهن ها 

ماندگار شوند، می تواند ساعاتی شما را به قهقهه زدن وا دارد. 
در روزهایی که اکثر شغل ها نیمه تعطیل هستند، مدارس و 
دانشگاه ها تعطیل است و خانواده ها پیش از هر زمانی دیگر 
با یکدیگر وقت می گذرانند، اگر از اکثر افراد پرسیده شود که 
ساعت های خود در خانه به چه کاری مشغول هستند؟ فیلم 
دیدن از پاسخ های مشابه اکثریت آنها است. گیشه سینما در 
چند سال اخیر ثابت کرده که فیلم های کمدی سهم بیشتری 
از فروش را به خود اختصاص داده و حالا در این روزها که 
سینماها تعطیل است، فرصت خوبی است تا برخی از بهترین 
که  فیلم هایی  ببینیم.  دیگر  بار  را  ایرانی  کمدی  فیلم های 
سال ها از ساخت  آنها گذشته اما هنوز می توان با آنها قهقهه زد.

مارمولک؛ جنجالی ترین فیلم دهه ۸0
مارمولک در سال 1382 توسط کمال تبریزی ساخته شد. 
را  تماشاگران  طولانی  صف های  اکران  زمان  در  که  فیلمی 
در پشت درب های سینما داشت و دیالوگ هایی از آن فیلم 
ماندگار شد همچون »راه های رسیدن به خدا زیاده« که بعد 
از گذشت بیش از یک دهه هنوز استفاده می شوند. این فیلم 
خط قرمزهایی زیادی را رد کرده بود و جنجال های زیادی 
هم به دنبال داشت. رضا زندانی فراری است که به یکی از 
شهرهای مرزی می رود تا بتواند از کشور فرار کند و برای فرار 

لباس یک روحانی را می دزدد.
مهمان مامان؛ قصه ی نان

گلاب آدینه یا همان مامان عفت در »مهمان مامان« مادری 
ایرانی است که باید به بهترین و بی نقص ترین شکل ممکن در 

برابر مهمان هایش آبروداری کند. مهمان مامان از فیلم های 
درخشان داریوش مهرجویی است که در سال 1383 ساخته 
شد. این فیلم برنده سیمرغ بلورین بهترین فیلم شد که نمونه 
بارز کمدی تلخ و سیاهی است که می توان به خلق لحظه 

لحظه آن خندید.
نصاب ماهواره ای که دایره زنگی را به صدا درآورد

دایره زنگی اولین ساخته بلند سینمایی پریسا بخت آور است 
که فیلم نامه آن را همسرش اصغر فرهادی نوشته است. دایره 
زنگی یک فیلم اجتماعی است که حرف های خود را در قالب 
انتخاب آدم های مختلفی از تیپ های مختلف با چاشنی طنز 
می زند. کمدی که در سال 1386 ساخته شد و ستاره های 
بخت آور  و  فرهادی  که  آنچه  خوبی  به  سینما  سال های  آن 
می خواستند را به مخاطب نشان دادند. در یک ساختمان 
که آدم هایی از اقشار متفاوت در آن زندگی می کنند برخی 
بقیه ی  کم کم  می آورند.  ماهواره  نصاب  یک  همسایه ها  از 

همسایه ها به این فکر می افتند که ماهواره نصب کنند.
لیلی با من است

صادق مشکینی که پرویز پرستویی نقش آن را بازی می کند 
با وجود ترس بالایی که از جنگ دارد و برای گرفتن وام به جبهه 
رفته است، هر چه می خواهد از خط مقدم دورتر شود به آن 
نزدیک تر می شود. کمال تبریزی در سال 1373 این فیلم را 
ساخت تا با آنچه که پیش از این شوخی نشده بود صحنه های 
طنز جذابی را خلق کند. فیلم در آن زمان برنده ی سیمرغ 

بلورین بهترین فیلمنامه شد.
سن پطرزبورگ و نقشه گنج تزار روسیه

برادران قاسم خانی که در عالم طنز شهره هستند در سال 
1388 فیلمنامه ای به نام »سن پطرزبورگ« نوشتند و محسن 

آن  اصلی  نقش های  بازیگران  قاسم خانی  پیمان  و  تنابنده 
بودند. دو دزد خرده پا که به صورت اتفاقی نقشه  گنج تزار 
روسیه به دست شان می رسد و مجبور می شوند در نقش های 
مختلفی بروند تا خودشان را به گنج نزدیک کنند. تقابل میان 
یک خلافکار به اصطلاح سوسول بالاشهری گوش بر با یک 
خلافکار پایین شهری و سنتی، موقعیت های بامزه ای را خلق 
می کند که ریشه در خاستگاه طبقاتی و تفاوت نگرش  آنها 
دارد. سن پطرزبورگ، اثری از بهروز افخمی است که آثاری 

همچون شوکران و گاوخونی را در پرونده خود دارد.
نهنگ عنبر و خنده های دهه شصت

داستان فیلم نهنگ عنبر در دهه  شصت می گذرد. سال های 
بعد از انقلاب ارژنگ صنوبر با بازی رضا عطاران عاشق رویا 
می شود. اما رویا سودای سفر به خارج از کشور را دارد و ارژنگ 
از پرفروش ترین فیلم های  این فیلم یکی  را تنها می گذارد. 
سینمای ایران است که قسمت دوم آن یعنی »نهنگ عنبر 
2: سلکشن رویا« نیز مورد استقبال واقع شد. سامان مقدم، 
کارگردان نهنگ عنبر است و می توان گفت موفقیت چشم گیر 

این فیلم برای بازی خوب رضا عطاران است.
اجاره نشین هایی که وارث ندارند

اجاره نشین ها که در سال 1365 توسط داریوش مهرجویی 
مختلف  نظرسنجی های  در  که  است  سال ها  شد  ساخته 
این  است.  بوده  ایران  سینمای  کمدی  بهترین های  جز 
فیلم داستان ساختمانی است که وارثی ندارد و عباس آقا 
سوپرگوشت مباشر ساختمان است و به نوعی جای صاحبخانه 
تعمیر ساختمان  حال  به  فکری  آقا  عباس  است.  گرفته  را 
و  فرهنگی  مختلف  طبقات  از  هم  مستاجران  و  نمی کند 
انتظامی،  بازی های درخشان عزت الله  اجتماعی هستند. 
حمیده خیرآبادی، حسین سرشار و اکبر عبدی در فیلم به 

یادماندنی است.
اسب حیوان نجیبی است

فیلم اسب حیوان نجیبی است از آن فیلم هایی است که 
کمدی اش در رابطه آدم ها با هم شکل می گیرد و در نهایت قرار 
نیست به جای خاصی برسد. عبدالرضا کاهانی را به عنوان 
مولف فیلم های ابزورد کمدی می دانند. فیلم »اسب حیوان 
نجیبی است« با بازی رضا عطاران، مهتاب کرامتی، حبیب 
رضایی، پارسا پیروزفر، باران کوثری، بابک حمیدیان و ماهایا 
پطروسیان جزو فیلم های پرفروش سال شد. بهروز مجرمی 
است که از زندان به مرخصی آمده و حالا بیست و چهار ساعت 
مانده به تمام شدن زمان مرخصی اش و بازگشت به زندان 
می خواهد کمی از آزادی اش سوءاستفاده کند و از مردم به 

بهانه ی مشکلات اخلاقی اخاذی کند.

فیلم های جنجال برانگیزی که در ذهن ها ماندگارشد

کمدی هایی ایرانی که همیشه شما را می خندانند

اجتماعی
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رییس اتحادیه نمایشگاه داران:

خریداران خودرو از فضای مجازی، 
مراقبت اصالت فروشندگان باشند

 رییس اتحادیه نمایشگاه داران خودروی پایتخت گفت: این روزها گرچه بازار و 
نمایشگاه های خودرو تعطیل است، اما برخی افراد به خرید و فروش در فضای 
مجازی می پردازند و خریداران در این گونه موارد باید مراقب اصالت فروشندگان 

باشند تا با مشکلات بعدی مواجه نشوند. 
»سعید موتمنی« با بیان اینکه مطابق مصوبه ستاد ملی مبارزه با کرونا بازار خودرو 
و نمایشگاه ها در پایتخت تا 3۰ فروردین ماه تعطیل است، افزود: به تبع آن، مراکز 
شماره گذاری خودرو نیز تعطیل است و امکان تعویض پلاک برای خریداران وجود 

ندارد.
وی ادامه داد: مشتریان باید هوشیار باشند که اگر خریدی در فضای مجازی 
انجام می دهند، سعی کنند از افراد شناسنامه دار و دارای پروانه کسب باشد، 
زیرا ممکن است در زمان مراجعه به مراکز تعویض پلاک، خودرو مشکل قضایی یا 

خلافی داشته و توقیف شود.
موتمنی توصیه کرد که خریداران در این گونه موارد نسبت به تسویه کامل قیمت 

خودرو اقدام نکنند.
وی خاطرنشان کرد: اگر خرید از مراکز و افراد شناسنامه دار و دارای پروانه کسب 
انجام شود، حتی در صورت بروز مشکل از طریق اتحادیه نمایشگاه داران یا سازمان 

تعزیرات حکومتی قابل پیگیری خواهد بود.
افزایش قیمت ها بر روی کاغذ، نه در عمل

این مقام صنفی با اشاره به برخی افزایش قیمت خودروها در فضای مجازی 
در روزهای اخیر، یادآور شد: بازار خودرو در سال 99 هنوز راه نیفتاده و بر این 
اساس قیمت ها مشخص نیست؛ بر این اساس آنچه به عنوان قیمت ارائه می شود 

سلیقه ای است و نمی تواند مبنا باشد.
رئیس اتحادیه نمایشگاه داران خودروی پایتخت گفت: این افراد بر حسب اینکه 
قیمت ارز در روزهای گذشته روند افزایشی داشته، در فضای مجازی قیمت ها را 

افزایش داده اند و مشتریان احساسی را تحریک می کنند.
وی اظهار داشت: افزایش قیمت ها در کاغذ ممکن است، اما در عمل وجود 

ندارد.
موتمنی با بیان اینکه قیمت ها به عرضه و تقاضای خودرو در بازار بستگی دارد، 
افزود: در روزهای اخیر شرکت سایپا به فاکتور کردن خودرو برای مشتریان خود 
اقدام کرده و اگر تحویل خودرو از سوی خودروسازان در روزهای آینده افزایش یابد، 
با توجه به کاهش تقاضای بازار به دلیل شیوع ویروس کرونا انتظار می رود قیمت ها 

ریزش داشته باشد؛ هرچند تغییر نرخ ارز نیز بر قیمت ها تاثیر گذار است.

مدیر کل دفتر حفاظت از حقوق مصرف کننده:

حذف بسته های شبانه اینترنت
 تخلف نیست

 حذف بسته های شبانه از سوی اپراتورهای تلفن همراه باعث اعتراض کاربران 
شده است که مدیر کل دفتر حفاظت از حقوق مصرف کننده سازمان تنظیم 
مقررات در این باره می گوید: اپراتورها برای تعریف یا حذف بسته، الزام قانونی 

ندارند اما توصیه می کنیم بسته ای متناسب با شرایط مردم در نظر بگیرند. 
»پیمان قره داغی«  درباره حذف بسته های شبانه اینترنت اپراتورها و افزایش 
قیمت برخی از بسته ها توضیحاتی داد که نشان می دهد در حوزه ارائه خدمات 
اینترنت توسط اپراتورها گرانفروشی رخ نداده و حذف بسته های شبانه نیز برخلاف 

چارچوب قوانینی که برای آن ها تعریف شده، نیست.
او اشاره کرد: اپراتورها همیشه با قیمت کمتر از سقف، خدمات خود را ارائه 
بابت  مشکلی  می چرخد.  تعرفه  کف  در  آن ها  قیمت های  معمولا  و  داده اند 
گرانفروشی در اپراتورها نداریم چرا که رصد کردن روزانه وضعیت خدمت رسانی و 

تعرفه های آن ها جزو وظایف کاری ماست.
وی همچنین درباره حذف بسته های شبانه از سوی اپراتورها در بحران کرونا که 
نیاز به اینترنت بیشتر از گذشته است، گفت: دست اپراتورها در خصوص تعریف یا 
حذف بسته های اینترنتی یا مکالمه باز است، قانون گذار برای آن ها مشخص نکرده 

است که باید چه بسته ای را تعریف یا حذف کند.
وی خاطر نشان کرد: البته ما توصیه می کنیم که در صورت امکان و وجود 
بسترهای مورد نیاز بسته هایی متناسب با اوضاع بحران کرونا برای مشترکین خود 
تعریف کنند اما الزامی برای این مورد وجود ندارد. سازمان تنظیم مقررات به عنوان 
ناظر برای اپراتورها سقف و کف تعرفه معین کرده است و اگر آن ها در این چارچوب 

کار کنند، تخلفی انجام نداده اند.
او در ادامه به جزییات تعرفه گذاری برای اپراتورها پرداخت و گفت: طبق مصوبه 
شماره پنج جلسه 237 کمیسیون تنظیم مقررات تعرفه اینترنت اپراتورهای سیار را 
مشخص کرده ایم. سقف تعرفه به ازای هر کیلوبایت برای سیم کارت های دایمی 
چهار دهم ریال است یعنی اگر مشترکی از اینترنت سیار استفاده کند و سیم کارت 
او دائمی باشد اپراتور می تواند تا سقف تعرفه، یعنی برای هر گیگابایت مبلغی 

معادل ۴1 هزار و 9۰۰ تا ۴3 هزار ریال از مشترک دریافت کند.  

دژپسند اعلام کرد:

بازار سرمایه هوشمند در دستور کار 
وزارت اقتصاد

بازار  دارایی  و  اقتصادی  امور  وزیر   
سرمایه را شفاف ترین نهاد اقتصادی 
و  موثر  اقدامات  گفت:  و  دانست 
ارزشمندی در راستای مردمی کردن 
اقتصاد انجام شده است و برای آینده 
نیز بازار سرمایه هوشمند در دستور کار 

وزارت اقتصاد قرار دارد. 
فرهاد دژپسند صبح دیروز در مراسم 
معارفه  و  محمدی«  »شاپور  تکریم 
اوراق  بورس  سازمان  جدید  رییس 
بهادار در وزارت اقتصاد اظهار داشت: 
بازار سرمایه امروز به مراحلی رسیده که 
می توان به عنوان بال نخست در تامین 

مالی اقتصاد کشور به آن امید بست.
اکنون  هم  داد:  ادامه  اقتصاد  وزیر 
سهم بازار سرمایه در تامین مالی اقتصاد به یک چهارم افزایش یافته و البته هنوز 
امکان رشد دارد و با توجه به ظرفیت های بازار سرمایه و تدبیر لازم، می توان این آمار 
را حداقل تا 5۰ درصد افزایش داد؛ به ویژه اینکه این بازار پتانسیل بسیار خوبی در 
مردمی کردن اقتصاد دارد. وی اظهار داشت: بازار سرمایه را با توجه به ظرفیت های 
فراوان، سکویی مناسب برای جهش اقتصادی توصیف کرد و گفت: با برنامه ریزی 
و تدبیر لازم می توان این بازار و ابزارهای آن را برای مردمی کردن اقتصاد و شکل 
گیری نگاه عدالت جویانه به کار گرفت. دژپسند در پایان این مراسم از رئیس سابق 
سازمان بورس و اوراق بهادار خواست به عنوان مشاور وزیر امور اقتصادی و دارایی  

به رسالت خود در اقتصاد کشور ادامه دهد. 

 معاون اول رییس جمهوری بخش کشاورزی را عهده دار تامین امنیت غذایی 
مردم دانست و گفت: بزرگترین مسئله کشور مطمئن شدن از تامین امنیت غذایی 

مردم است و هیچ حکومتی نمی تواند نسبت به بخش کشاورزی بی تفاوت باشد. 
جهاد  جدید  وزیر  معارفه  مراسم  دیروزدر  ظهر  از  پیش  جهانگیری  اسحاق 
کشاورزی، با اشاره به اهمیت اقدامات و این وزارتخانه اظهار داشت: هیچ حکومتی 
نمی تواند نسبت به بخش کشاورزی بی تفاوت باشد و تصور کند می تواند نیازهای 

جامعه خود را از دیگر کشورها تأمین کند.
اولی  به طریق  نیز  ایران  افزود: جمهوری اسلامی  اول رییس جمهور  معاون 
نمی تواند نسبت به بخش کشاورزی بی تفاوت باشد چرا که مسئولیت امنیت غذایی 
کشور بر عهده این بخش است. ما کشور پرجمعیت و با اهداف مشخص و بلند 
هستیم و مهمترین مسئله این است که امنیت غذایی کشور تا حد زیادی تأمین 
شود و از ناحیه غذای مردم با فشارهای سیاسی و آنچنانی علیه حکومت و جامعه 

مواجه نشویم.
1۹ درصد اشتغال کشور مربوط به بخش کشاورزی است

جهانگیری با اشاره به چالش های پیش روی کشور نظیر مسایل اقتصادی، 
اشتغال، رفاه جامعه و کمبود منابع آب تصریح کرد: برای حل این چالش ها حتماً 
بخش کشاورزی یکی از بخش هایی که بسیار تعیین کننده است چرا که 19 درصد 
اشتغال کشور معادل چهار میلیون فرصت شغلی در این بخش فعال است و 18 تا 

2۰ درصد صادرات غیرنفتی کشور نیز مربوط به بخش کشاورزی است.
معاون اول رییس جمهور با اشاره به تحریم های ظالمانه آمریکا و نیز ظهور کرونا در 
همه کشورها از جمله ایران خاطرنشان کرد: امروز از اینکه در چند سال اخیر تمرکز 
جدی بر سیاست های کلی اقتصاد مقاومتی داشته ایم و به اجرای مجموعه ای از 

پروژه ها اقدام کرده ایم بسیار خوشحالیم.
وی افزود: همواره در پاسخ به برخی انتقادها درباره عملکرد دولت در بخش 
اقتصاد مقاومتی اعلام کرده ایم که برخی برنامه ها نظیر کاهش اتکا به درآمدهای 
نفتی، برنامه ریزی برای تضمین فروش نفت به کشورهای دیگر و موضوعاتی نظیر 
اصلاح ساختار بودجه و بهره وری، نیازمند برنامه ها و اقدامات بلندمدت و حتی 

ده ساله است.
معاون اول رییس جمهور ادامه داد: البته مردم و مسئولین کشور انتظار دارند که 
اتفاقات و تحولاتی در کوتاه مدت نیز مشاهده شود از این رو برنامه هایی را متناسب 
با اهداف اقتصاد مقاومتی تدوین کرده ایم تا به نقطه ای برسیم که در مقابل 

تکانه های خارجی روی پای خود بایستیم.
دکتر جهانگیری افزود: با تجربیاتی که از تحریم های دور اول که مربوط به سال 

های 9۰ و 91 بود، کسب کردیم و اطلاع داشتیم که دشمن بر چه بخش ها و 
محصولاتی تمرکز می کند، ما نیز پروژه هایی را برای مقاوم سازی این بخش ها 
در قالب پروژه های اقتصاد مقاومتی تعریف کردیم و در ستاد فرماندهی اقتصاد 
مقاومتی اعلام شد که این پروژه ها باید برای تخصیص منابع از سوی نظام بانکی و 

سازمان برنامه و بودجه و همچنین تخصیص ارز در اولویت باشند.
ستاره خلیج فارس راه اندازی نمی شد آمریکا بنزین را هم تحریم می کرد

معاون اول رییس جمهور با اشاره به راه اندازی پالایشگاه ستاره خلیج فارس 
بندرعباس به عنوان یکی از پروژه های اقتصاد مقاومتی خاطرنشان کرد: اگر بر این 
پروژه تمرکز جدی معطوف نمی شد، بی تردید آمریکا فروش بنزین به ایران را نیز 
تحریم می کرد اما آمریکایی ها مشاهده کردند که ما نه تنها قادر به تأمین بنزین مورد 

نیاز کشور هستیم بلکه به کشورهای دیگر بنزین و گازوئیل صادر می کنیم.
جهانگیری با اشاره به پروژه ها و طرح های تعیین کننده در بخش کشاورزی 
تصریح کرد: در بخش کشاورزی نیز مثل سایر بخش ها، طرح ها و برنامه های 
گسترده ای تدوین شد که استفاده از روش های نوین آبیاری برای بهره وری منابع 
آب یکی از این برنامه ها بود که برای مقابله با خشکسالی در دستور کار قرار گرفت و 
کارهای مهمی در این زمینه انجام شد به گونه ای که امروز بیش از دو میلیون و ۴۰۰ 
هزار هکتار از اراضی کشاورزی تحت آبیاری نوین است. معاون اول رییس جمهور 
توسعه کشت گلخانه ای را از دیگر برنامه ها و اقدامات دولت در بخش کشاورزی 
برشمرد و افزود: میزان کشت گلخانه ای در کشور در زمان آغاز به کار دولت تدبیر و 
امید 8 هزار هکتار بود که امروز به بیش از 18 هزار هکتار رسیده و میزان بازدهی و 

صرفه جویی منابع آب را به میزان چشمگیری افزایش پیدا کرده است.
جهانگیری با تأکید بر اینکه طرح های مهمی نیز در بخش آب و خاک در کشور 
به انجام رسیده است، گفت: اجرای این طرح ها در بخش آب و خاک، کاری 
استثنایی در دوران پس از انقلاب اسلامی بوده است که فقط برای سه طرح 

آب های استان های مرزی کشور هشت میلیارد دلار اختصاص داده شده است.
دستاوردها و اقدامات خوب دولت آنطور که باید منعکس نمی شود 

معاون اول رییس جمهور اضافه کرد: برای آبیاری 55۰ هزار هکتار اراضی استان 
های خوزستان و ایلام نیز یک و نیم میلیارد دلار و برای آبیاری دشت سیستان 8۰۰ 
میلیون دلار اختصاص یافت که در مجموع فقط برای همین سه پروژه بیش از ده 
میلیارد دلار با مجوزی که در سال های اول دولت از مقام معظم رهبری اخذ شد، 
تلاش کردیم مجموعه طرح های نیمه تمامی که از زمان مرحوم آیت الله هاشمی 
رفسنجانی در دست اجرا بود و مردم برای افتتاح این طرح ها چشم براه بودند را 

اجرایی کنیم.

جهانگیری با اشاره به بازدهی اراضی دشت خوزستان پس از اقدامات صورت 
گرفته برای آبیاری این اراضی تصریح کرد: با وجود سیلی که سال گذشته در 
خوزستان جاری شد و تصور می شد بخش زیادی از محصولات زراعی زیر آب رفته 
باشد، اما به دلیل بازدهی اراضی دشت خوزستان تولید محصولاتی نظیر گندم و 
برنج در این اراضی نسبت به سال های قبل افزایش داشت و این موضوع در سایر 

محصولات و استان های کشور نیز صادق بود.
معاون اول رییس جمهور با بیان اینکه متأسفانه دستاوردها و اقدامات خوب 
دولت آنطور که باید منعکس نمی شود، افزود: باید با استفاده از راهکارهای نوین 
رسانه ای و همراهی هنرمندان و صاحبنظران بتوانیم اقدامات صورت گرفته را با 

زبانی مناسب به جامعه اطلاع رسانی کنیم.
وی افزود: متأسفانه نقاط ضعف و برخی سیاه نمایی ها به صورت گسترده در تمام 
رسانه ها مطرح می شود و جلب توجه می کند اما اینکه ده میلیارد دلار به جز منابع 

بودجه برای آبیاری چندین هزار هکتار هزینه می شود مورد توجه قرار نمی گیرد.
معاون اول رییس جمهور پرورش ماهی در قفس را از دیگر اقدامات و کارهای 
بزرگ بخش کشاورزی عنوان کرد و گفت: خوشبختانه بخش خصوصی نیز در این 
زمینه ورود کرده و سرمایه گذاری های زیادی در بخش پرورش ماهی در قفس، 

پرورش میگو و صادرات این محصولات انجام شده است.
تولید گندم امسال به 14 میلیون تن می رسد

جهانگیری با اشاره به تمرکز جدی وزارت جهاد کشاورزی بر موضوع خودکفایی 
دوباره گندم اظهار داشت: بر اساس گزارش مهندس کشاورز امسال میزان تولید 
گندم کشور به 1۴ میلیون تن می رسد و دولت در شرایط تنگنای بودجه پذیرفته 
است که گندم را از کشاورزان دو هزار و 5۰۰ تومان خریداری و پس از تبدیل گندم 
به آرد، آن را به نانوایی ها 66۰ تومان بفروشد چرا که هدف دولت بهبود معیشت 

کشاورزان و خودکفایی در تولید گندم است.
معاون اول رییس جمهور با یادآوری اینکه امروز در برخی از محصولات نظیر شیر و 
مرغ با مازاد تولید مواجه هستیم، افزود: مجموعه اقداماتی که در بخش کشاورزی 

انجام شده، ظرفیت توسعه این بخش را تا حد زیادی گسترش داده است.
جهانگیری با تأکید بر اینکه صنعت نیز باید در خدمت بخش کشاورزی قرار گیرد، 
گفت: گاهی تصور می شود که منظور از صنعتی شدن، کنار گذاشتن بخش 
کشاورزی است اما واقعیت این است که صنعتی شدن یعنی فناوری ها و صنعت 

باید در خدمت رشد و توسعه بخش کشاورزی قرار گیرد.
معاون اول رییس جمهور در بخش دیگری از سخنان خود به برخی چالش های 
پیش رو نظیر تحریم های ظالمانه آمریکا علیه ملت ایران اشاره و خاطرنشان کرد: 
 آمریکا از تمام ظرفیت های خود استفاده کرد تا به ملت ایران فشار وارد کند. آنها 
منابع درآمدی و سیستم بانکی ایران را حبس کرده اند و حالا می گویند اگر از ما 

کمک بخواهید ما به شما کمک می کنیم.
دلیل  به  بحران های جهانی همواره  در  ما  البته  اینکه  یادآوری  با  جهانگیری 
آمریکا  به  اما  کرده ایم  استفاده  المللی  بین  کمک های  از  جهانی  همبستگی 
می گوییم شما به ملت ایران ظلم می کنید. ده ها میلیارد دلار پول ملت ایران را 
حبس کرده اید حالا می خواهید چند میلیون دلار به ما هدیه بدهید. اگر راست 
می گویید مانع دسترسی ایران به پول هایش نشوید تا بتوانیم هزاران برابر آنچه می 

خواهید به ما هدیه بدهید را برای ملت ایران تأمین کنیم.
 تحریم های آمریکا شامل کالای اساسی هم می شود

معاون اول رییس جمهور خاطرنشان کرد: بر خلاف ادعای آمریکایی ها، تحریم 
های آنها شامل کالاهای اساسی نیز می شود. اگر چه بر اساس تحریم های آنها 
برای خرید برخی اقلام اساسی نظیر گندم مشکلی وجود ندارد اما برای اینکه بتوان 
گندم و سایر کالاهای اساسی را خریداری کرد باید پول پرداخت کنیم که به دلیل 

تحریم ها هیچ تبادل بانکی میسر نیست.
جهانگیری با تأکید بر اینکه برای حل مشکلات در دوران تحریم باید فقط نگاه 
به داخل داشته باشیم افزود: اگر چه می گویند تحریم ها، دارو و تجهیزات پزشکی 
را شامل نمی شود اما کشورهای دیگر اعلام می کنند که اگر ما به ایران دارو صادر 

کنیم آمریکا برای ما پرونده درست می کند و ما را مورد مؤاخذه قرار خواهد داد.
وی در ادامه ویروس کرونا را مسأله ای جدید و جدی توصیف کرد و گفت:  باید 
حساسیت ویژه ای بر این موضوع داشته باشیم چرا که ویروس کرونا سلامت مردم 
را هدف گرفته است و اولویت اصلی دولت نیز حفاظت از سلامت مردم است. البته 
در کنار موضوع سلامت تبعات دیگری نیز ناشی از شیوع کرونا وجود دارد که باید 

در گام های بعدی مورد توجه قرار گیرد.

معاون اول رییس جمهوری:

حل مشکلات در دوران تحریم نیازمند نگاه به داخل است

در برخی فصول با اینکه انتظار می رود نرخ بیکاری 
افزایش یابد، می بینیم که این نرخ کاهش یافته یا حداقل 
نسبت به فصل قبل، تغییر چندانی نداشته است. یک 
کارشناس اقتصادی با توجه به رکود حاکم بر اقتصاد 
ایران معتقد است در این شرایط، تعداد دلسردشدگان 
از یافتن شغل، افزایش می یابد و بر این اساس، افزایش 

جمعیت غیرفعال، دارای توجیه اقتصادی است. 
نرخ بیکاری از تقسیم جمعیت بیکار، به جمعیت فعال 
به دست می آید و جمعیت فعال به گروهی از افراد در سن 
کار گفته می شود که یا شاغل اند یا در جست وجوی کار 
هستند. جمعیت فعال در ایران به نسبت کل جمعیت 
در سن کار، در مقایسه با سایر کشورها کمتر است؛ در 
واقع نرخ مشارکت که همان نسبت جمعیت فعال به 
کل جمعیت در سن کار است، در ایران نسبت به سایر 
)در  کشورمان  در  مشارکت  نرخ  است.  کمتر  کشورها 
هر فصل( از سال 138۴ تاکنون، هیچ گاه از ۴8 درصد 
بیشتر نبوده است. یعنی در بهترین حالت از هر 1۰۰ نفر 
که در سن کار یعنی بالای 15 سال قرار دارند، تنها ۴8 

نفر شاغل یا در جست وجوی کار بوده اند.
در برخی فصول با اینکه با بررسی شرایط اقتصاد کلان 
کشور، انتظار می رود نرخ بیکاری افزایش یابد، می بینیم 
که این نرخ کاهش یافته یا حداقل نسبت به فصل قبل، 
تغییر چندانی نداشته است. این موضوع را می توان در 
نتایج طرح آمارگیری نیروی کار در زمستان سال 1٣٩٨ 

که توسط مرکز آمار ایران منتشر شده نیز مشاهده کرد.
بیکاری منهای کرونا

نکته مهمی که باید در رابطه با نتایج این طرح در نظر 
گرفت، بازه زمانی اجرای آن است. در گزارش مرکز آمار 
درباره طرح آمارگیری از نیروی کار زمستان 1398 آمد 
است: »در هر فصل بر اساس استانداردهای مربوطه و 
طرح فنی آمارگیری نیروی¬ کار، اطلاعات وضع فعالیت 
افراد در هفته دوم تقویمی کامل و هفته پس از آن در ماه 
میانی هر فصل جمع آوری می¬ شود؛ بنابراین اطلاعات 
لغایت ٢٥  به 1٢  مربوط  مذکور  طرح  زمستان  فصل 
بهمن ماه 1٣٩٨ بوده که متأثر از شرایط شیوع بیماری 
کرونا در کشور نبوده است.« بنابراین احتمالًا تأثیر کرونا 
بر نرخ شاخص های بازار کار، در فصل بعد یعنی بهار 

سال جاری، مشاهده خواهد شد.
تأثیر توقف طرح های آماری در کیفیت داده ها

اطلاعات  جمع آوری  که  است  صورتی  در  این  البته 
برخی  اجرای  توقف  تأثیر  تحت  طرح،  این  به  مربوط 

طرح های آماری قرار نگیرد. مرکز آمار ایران در اسفند ماه 
اعلام کرد اجرای تمام طرح های آمارگیری که از طریق 
مراجعه مستقیم به خانوارها انجام شوند، تا پایان سال 
متوقف شده است. اکنون باید دید از سرگیری اجرای 
این طرح ها در سال جدید، به چه صورت خواهد بود. 
به  که  آماری  انتشار  و  ارائه  و  آماری  طرح های  اجرای 
لحاظ کیفی از اعتبار بالایی برخوردارند، اهمیت ویژه ای 
در تصمیم گیری ها و سیاست گذاری های پس از اپیدمی 

دارد.
بازار کار در زمستان 1۳۹۸

شاخص های کلیدی بازار کار در زمستان سال گذشته 
و پیش از شیوع کرونا در کشور، نشان از ثبات نسبی نرخ 
بیکاری دارد. ثباتی که با توجه به شرایط اقتصاد کلان، تا 
حدودی خارج از انتظار بوده است. نرخ بیکاری جمعیت 
بالای 15 سال در زمستان سال گذشته، 1۰.6۴ درصد 
بوده که در مقایسه با نرخ بیکاری پاییز یعنی 1۰.58 
نرخ  که  آنجایی  از  اما  داشته،  اندکی  افزایش  درصد، 
بیکاری توسط مرکز آمار به صورت رند شده و تا یک رقم 
اعشار گزارش می شود، می توان گفت نرخ بیکاری در دو 
فصل پاییز و زمستان 1398، بدون تغییر و برابر با 1۰.6 
درصد بوده است. همچنین نرخ بیکاری در زمستان 
قبل 1.7  سال  مشابه  فصل  به  نسبت  گذشته،  سال 

درصد کاهش نیز داشته است.

آن  کاهش  و  زمستان 1398  در  بیکاری  نرخ  ثبات 
نسبت به زمستان 1397، با تحلیل دیگر شاخص ها از 
قبیل نرخ مشارکت، قابل تحلیل و بررسی است. نرخ 
مشارکت اقتصادی در زمستان 1398، برابر با ۴2.35 
درصد بوده که نسبت به پاییز 1398 و همچنین زمستان 
1397 کاهش یافته است و در واقع به معنای خروج 
تعداد قابل توجهی از شمار جمعیت فعال، به جمعیت 
غیر فعال بوده است. در زمستان 1398 یک میلیون و 
115 هزار نفر از شمار جمعیت فعال خارج شده اند. 
آیا خروج این عده از شمار جمعیت فعال، دارای توجیه 
اقتصادی است یا برخی شبهه ها درباره آمارهای مرتبط 
یک  باشد؟  داشته  حقیقت  می تواند  بیکاری  نرخ  با 
کارشناس اقتصادی با توجه به رکود حاکم بر اقتصاد 
ایران معتقد است در این شرایط، تعداد دلسردشدگان 
از یافتن شغل، افزایش می یابد و بر این اساس، افزایش 

جمعیت غیرفعال، دارای توجیه اقتصادی است.
آمار دلسردشدگان از یافتن کار

محمدرضا عبداللهی، کارشناس مسائل اقتصادی در 
این رابطه گفت: در دوران رکود اقتصادی، این اتفاق رخ 
می دهد که دلسردشدگان از یافتن کار را داشته باشیم. 
این موضوع را می توان با استفاده از ماتریس انتقالات 

جریان نیروی کار نیز تحلیل کرد.
وی افزود: به عنوان نمونه بررسی متغیرهای جریان بازار 

کار در پاییز 1398 که توسط مرکز آمار ایران منتشر شده 
نشان می دهد 25.7 درصد از جمعیت بیکار در پاییز 
1397 به جمعیت غیرفعال در پاییز 1398 پیوسته اند. 
یعنی این افراد پس از یک سال جست وجو برای کار، 
از یافتن کار دلسرد شدند و از نظر اقتصادی، غیرفعال 
تلقی می شوند و از بازار کار خارج می شوند. همچنین 
13 درصد از افراد شاغل در پاییز 1397 یعنی بیش از 
سه میلیون و 1۰۰ هزار نفر، در پاییز 1398 از بازار کار 

خارج شده و در گروه غیرفعال قرار گرفتند.
شواهدی از رکود اقتصادی در بازار کار

عبداللهی در ادامه گفت: به طور کلی افزایش جمعیت 
غیرفعال، از مشخصه های رکود اقتصادی است. در رابطه 
با نرخ بیکاری زمستان نیز می توان به تعداد شاغلان 
بخش های مختلف، توجه کرد. تعداد شاغلان بخش 
صنعت و کشاورزی در زمستان سال گذشته نسبت به 
سال 1397 کاهش یافته و در مقابل، شاغلان بخش 
نتیجه،  یافته است. در  افزایش  این مدت  خدمات در 
می تون گفت با اینکه نرخ بیکاری کاهشی بوده و علت 
قابل  شواهد  اما  بوده،  غیرفعال  جمعیت  افزایش  آن 
توجهی درباره بازار کار از خلال این آمارها قابل استخراج 

است.
کمترین افزایش تعداد شاغلان در دهه گذشته

وی درباره افزایش تعداد شاغلان نسبت به زمستان 
1397 گفت: نخست اینکه تعداد شاغلان تنها حدود 
شده  اضافه   1397 زمستان  به  نسبت  نفر  هزار   5۰
افزایش شاغلان در  از جمله کمترین تعداد  است که 
دهه 139۰ است. دیگر اینکه حدود 26۰ هزار نفر به 
اینها  اما  شده،  اضافه  خدمات  بخش  شاغلان  تعداد 
افرادی هستند که در زمان اجرای طرح آمارگیری نیروی 
کار یعنی دو هفته نیمه بهمن، اعلام کردند که شاغل 
هستند و بعد از آن مسئله شیوع کرونا پیش آمد. یعنی 
اگر در اسفندماه دوباره آمارگیری انجام می شد، احتمالًا 
جمعیت قابل توجهی از این افراد، بیکار شده بودند و 
اگر نرخ بیکاری در انتهای زمستان را مد نظر قرار دهیم، 
یافت  خواهد  افزایش  زمستان  بیکاری  نرخ  احتمالًا 
و انتظار می رود تأثیر کرونا بر بازار کار، در آمارهای بهار 
امسال بروز پیدا کند. به نظر می رسد گروهی از افرادی 
که در زمستان سال گذشته شاغل شده بودند، در همین 
فصل نیز کار خود را از دست داده باشند، اما از آنجایی 
که آمارگیری در نیمه بهمن انجام می شود این عده در 

آمارها دیده نشده اند.

شواهدی از رکود اقتصادی در بازار کار؛

نرخ بیکاری ثابت ماند، اما یک میلیون نفر بی خیالِ پیدا کردن کار شدند

اقتصادی
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احسان محمدی*

دایی یک شگفتی کامل بود 

ما با تو بد کردیم آقای علی دایی! 

 »حتی جنازه من هم به مکزیک گل می زد«. این جمله را به نقل از رضا عنایتی 
روی جلد یک روزنامه زدند. سال 1385. ما خواندیم و سرتکان دادیم یعنی بله! 

همینطور است! بی شک!
در خلال جام جهانی 2۰۰6. علی دایی از اسب افتاده بود. به عادت ایرانی 
وقتش رسید که نوازش اش کنیم. ما مردمی که شیفته به عرش بردن و بر فرش 
کوبیدن هستیم. کوتاهی نکردیم. او را چنان له کردیم که انگار در دوره های گذشته 

مدام قهرمان جام جهانی می شدیم و این بار تقصیر دایی است که نگذاشت!
دایی سزاوار نقد شدن بود اما نه آن حجم از فحاشی و قدرنشناسی. در سال های 
آخر هر چه از چالاکی و دوندگی اش کم شد، به فریادهایش اضافه شد. گل که 
می زد خوشحالی اش هم پر از خشم بود. با مشت های گره کرده جوری فریاد می زد 

که انگار انتقامش را کسی یا چیزی گرفته بود.
وقتی در سومین دیدار تیم ملی یک ضربه سر را به بیرون از چارچوب دروازه آنگولا 
زد، عادل فردوسی پور هم که یکی از منتقدان زیرپوستی او بود گفت: »اگر دایی ده 

سال جوانتر بود این توپ را گل می کرد«. ما ریز ریز خندیدیم!
انتقاد از دایی و برانکو آن روزها روی بورس بود. بیشتر ما با اطمینان می  گفتیم 
علی دایی حق خیلی ها را خورده است. از رضا عنایتی تا وحید هاشمیان و آرش 
برهانی و ... خیال می کردیم بازنشسته شود حریف مان را پرپر می کنیم. گفتیم و 
نوشتیم که جاه طلب و دیکتاتور است. برانکو توی مشت اش است و اوست که ارنج 
می چیند و دوستانش را بازی می دهد و اصلًا فوتبال بلد نیست و دو روپایی نمی 
تواند بزند و شانسی توپ هایش گل می شوند و یک تیر برق هم باشد این توپ ها به 

او می خورد و گل می شود و ...
رسید،  سوریه  مقابل  صفر   – صفر  ناخوشایند  نتیجه  به  ملی  تیم  بهمن 86 
تماشاگرانی که در سرمای دهشتناک برای تشویق تیم ملی به ورزشگاه آزادی 
آمده بودند در دقایق پایانی وقتی از عدم گلزنی بازیکنان ملی پوش خود نومید 
شدند، یک صدا به تشویق علی دایی پرداختند تا به نوعی به بازیکنان حاضر در 
زمین کنایه بزنند که جای او برای گلزنی خالی است. خیلی زود انگار یادمان آمد 
که هیچکس علی دایی نمی شود. شایسته نقد بود اما ما او را در چرخ گوشت 

انداختیم.
در سال های پس از انقلاب مهاجمان بسیاری لباس سفید، سبز یا قرمزرنگ 
تیم ملی را به تن کرده اند، اما بیش از همه این نام ها در خاطر مانده اند:حمید 
علیدوستی، فرشاد پیوس، ناصرمحمدخانی، کریم باوی، عبدالعلی چنگیز، صمد 
مرفاوی، خداداد عزیزی، علی دایی، وحید هاشمیان، مهدی طارمی، سردار 

آزمون، رضا قوچان نژاد و ...
دایی هیچ گاه قدرت دریبلینگ ناصر محمدخانی را نداشت، حتی قدرت سرزنی 
و سبکبالی باوی در پروازهایش گاه بسیار چشم نواز تر از او بود، سرعت و تیز 
چنگی عبدالعلی چنگیز را دایی نداشت، مانند عنایتی نمی توانست بغل پاهای 
زیرکانه بزند، مثل فرشاد پیوس هم مدام آقای گل لیگ نشد، مانند خداداد عزیزی 
خودش را از یارگیری مدافعان نمی رهاند، خونسردی علی کریمی را نداشت و 
استارت هایش هم هیچ شباهتی به حمید علیدوستی نداشت ولی مثل یک کوسه 
همیشه ولع داشت. سیر نمی شد. هر بازی برایش انگار اولین بازی بود. کم حرف 

می زد و جواب منتقدان را توی زمین می داد.
سرسختی، سماجت و انگیزه دایی حرص آدم را درمی آورد. او همیشه برنده بود. 
چند روز پیش پیام صادقیان در یک گفت و گو عنوان کرد: من در فوتبال به همه 

چیز رسیدم و اشباع شدم!
همه چیز؟! این شاید نوع نگاه و تفاوت علی دایی با بسیاری از بازیکنان باشد. 
هیچ چیزی او را سیر نمی کرد و همیشه بیشتر می خواست. حضور در فینال لیگ 
قهرمانان اروپا، گلزنی به میلان و چلسی، زدن 1۰9 گل برای تیم ملی، قهرمانی با 

پرسپولیس، کسب عنوان بهترین بازیکن آسیا و ... همیشه برایش کم بود.
کریستین رونالدو قطعاً یکی از پنج بازیکن برتر تاریخ فوتبال است. شبیه یک 
قهرمان اسطوره ای است که از یک سریال حماسی فرار کرده است. گلزنی های 
متعدد او یک بار دیگر نام علی دایی را خاطرمان آورد. گرچه میانگین گل زده در هر 
بازی هنوز با دایی خواهد ماند. رونالدو در 16۴ بازی، 99 گل زده است در حالیکه 
علی دایی در 1۴9 بازی 1۰9 گل به ثمر رساند. رونالدو در 18 سالگی به تیم ملی 

دعوت شد و علی دایی در 26 سالگی!
اگر فکر می کنید که دایی همه گل هایش را به تیم های درجه پنجم دنیا زد و کار 
خاصی نکرد یا خبر ندارید که رونالدو هم ۴۰ گل اش را مقابل لیتوانی، جزایر فارو، 
آندورا، لتونی، عربستان، قزاقستان، لوگزامبورگ، ارمنستان، آذربایجان و قبرس به 
ثمر رسانده یا هرگز به ایتالیا، فرانسه، برزیل و آلمان گل نزده، شما همان حرف های 
1۴ سال پیش ما را تکرار می کنید که خیال می کردیم علی دایی برود، جنازه 

بازیکنان بعدی از او بیشتر گل می زند!
علی دایی یک شگفتی کامل بود، بازیکنی که گاهی یک بغل پای ساده را 
نمی توانست بزند اما دل مان قرص بود که حتماً گل می زند. ما روی شانه های 
سکاندار  حالا  که  نسلی  کردیم.  پادشاهی  آسیا  در  بارها  و  ایستادیم  او  لاغر 
شبکه های اجتماعی است حق دارد پوزخند بزند به این مقایسه ها اما او چیزی 
ورای یک فوتبالیست بود. احتمالًا ترکیبی از 9۰ درصد اراده، هوش، سرسختی، 

سختکوشی و 1۰ درصد فوتبال!

مدیر تیم هیات هندبال استان قم خبرداد:

صعود تیم قم به مسابقات فصل ۹۹ 
لیگ برتر هندبال 

مدیر تیم مردان هیات هندبال استان قم گفت: با لغو دیدارهای مرحله پایانی 
لیگ دسته اول هندبال به دلیل شیوع کرونا، مجوز صعود به مسابقات فصل آینده 

لیگ برتر برای تیم قم صادر شد. 
حسام خان بابایی اظهار داشت: در روزهایی که تمام فعالیت های ورزشی در همه 
رشته ها به دلیل شیوع بیماری کرونا لغو و برگزاری رقابت در رشته های مختلف به 
آینده ای نامعلوم موکول شده، شنیدن یک خبر دل چسب برای علاقه مندان به 

ورزش بسیار باارزش است و خوشحالیم که هندبال این چراغ را روشن کرد.
وی ادامه داد: در این شرایط وزارت ورزش و جوانان، ادارات کل استان ها و 
فدراسیون های ورزشی با چالش های زیادی بر سر موضوع لغو اجباری مسابقات 
به ویژه رقابت های نیمه تمام نظیر لیگ های این رشته مواجه شده اند و شرایط 
اما  کرد  آینده تصمیم گیری  برای  به آسانی  نمی توان  که  به قدری سخت شده 
هندبال یکی از نخستین رشته هایی است که فدراسیون آن یک تصمیم مهم گرفت 
و با لغو مرحله نهایی لیگ دسته اول هندبال، به طور رسمی پایان این مسابقات را 

اعلام کرد.
مدیر تیم مردان هیات هندبال قم افزود: فدراسیون هندبال در جلسه ای با حضور 
نمایندگان چهار تیم صعودکننده به مرحله نیمه نهایی مسابقات لیگ دسته اول 
هندبال مردان باشگاه های کشور تصمیم گرفت این رقابت ها را پایان یافته اعلام 
کند و بدین ترتیب هر چهار تیم حاضر در این مرحله بدون برگزاری مسابقه راهی 

لیگ برتر شوند.

 رییس سازمان خصوصی سازی با اعلام اینکه نخستین دستور رییس جمهوری 
به وزیر اقتصاد در سال جدید تسریع در روند واگذاری همه بنگاه های دولتی است 
گفت: برهمین اساس هیات واگذاری 2 باشگاه استقلال و پرسپولیس مصوب 

کرد تا در بورس پذیرش شوند و می خواهیم تا شهریور این کار را انجام دهیم. 

»علیرضا صالح« افزود: تمایل به واگذاری این 2 باشگاه وجود دارد و در مرحله 
اول اساسنامه 2  شرکت بر اساس ساختار سازمان بورس به روز رسانی می شود. 
حال اینکه این اقدامات چگونه انجام شود، بستگی به همکاری مدیران 2 باشگاه 

و وزارت ورزش دارد.

باشگاه  و  باشگاه پرسپولیس مشخص  تا حدودی قیمت گذاری  افزود:  وی 
پرسپولیس برنامه سه ساله اش را هم ارایه کرده است. البته مدیران باشگاه به 
دنبال ارایه برنامه پنج ساله بودند. اما ما اجازه ندادیم و با برنامه 3 ساله باشگاه را 

وارد بورس می کنیم.
یک باره  به  نیست  قرار  کرد:  نشان  خاطر  خصوصی سازی  سازمان  رییس 
باشگاه ها را واگذار کنیم. ابتدا باید اساسنامه ها تغییر کند و صورت های مالی 
انجام شود و در ادامه با برگزاری مجمع های فوق العاده کارها باید مسیر خود را 

دنبال کند.  
صالح درباره بدهی های سنگین استقلال و پرسپولیس یادآور شد: این 2 شرکت 
مشمول ماده 1۴1 هستند ولی اگر کار واگذاری ورزشگاه ها به آنها انجام شود، از 

ورشکستگی خارج می شوند.  
وی می گوید: علاوه بر این قرار نیست سهام باشگاه ها در بورس به صورت یکجا 
به فروش برسد و ابتدا تنها  پنج درصد برای کشف قیمت و پنج درصد هم برای 

سهام شناور که حباب ایجاد نشود، عرضه خواهد شد.
رییس سازمان خصوصی سازی این را اضافه کرد: برای هواداران2 باشگاه در 
واگذاری جایگاهی در نظر می گیریم و هر شرکتی که می خواهد به بورس برود 
باید برنامه سه ساله کسب و کار بدهد و هر زمانی که نتواند این برنامه را  اجرا 
کند در بورس به مشکل برخواهد خورد. چون مردم بر اساس برنامه شرکت ها وارد 

بورس می شوند.  
صالحی در تکمیل این بخش از گفت و گو افزود: اگر یک شرکت تجاری قواعد 
بورس را رعایت نکند و مغایر برنامه اش حرکت کند، دچار مشکل می شود. باشگاه 
باشگاه  و کار در  را تکمیل کرد  برنامه سه ساله خود  پرسپولیس قراردادهای 
استقلال هم در حال انجام است. تا زمانی که این کارها صورت نگیرد، روند 

واگذاری را انجام نمی دهیم.
وی گفت: مساله مهم دیگر مشخص شدن حساب  2 باشگاه  با فدراسیون، 
وزارت ورزش و صندوق قهرمانان و پیشکسوتان است که تا زمانی که روشن نشود، 

وارد بورس نمی شوند.  
رییس سازمان خصوصی سازی اظهار داشت: هیات واگذاری مصوب کرد تا 
این باشگاه ها در بورس پذیرش شوند و می خواهیم تا شهریورماه ماه این کار را 

انجام دهیم.

رییس سازمان خصوصی سازی:

 سرخآبی ها شهریور وارد بورس می شوند

از بازگشایی مجدد  دبیر هیات تیراندازی استان قم 
فضاهای  افزایش  و  قم  تیراندازی  سالن  مجهزترین 
و  همگانی  فعالیت های  برای  رشته  این  اختصاصی 
قهرمانی در سال جدید خبر داد و گفت: تیراندازی از 
سال های دور یک سالن اختصاصی در مجموعه ورزشی 
میثم منطقه سالاریه قم داشت که به امکانات بسیار 
خوبی برای فعالیت هر دو رشته تفنگ بادی و تپانچه 
بادی مجهز شده بود اما حدود چهار سال است که امکان 

بهره برداری از این سالن وجود ندارد.
این که  دلیل  به  گفت:  متقیان نژاد  محمدجواد 
عملیات گودبرداری در زمین مجاور مجموعه ورزشی 
نظر  با  بود،  شده  مجموعه  این  نشست  موجب  میثم 
کارشناسان مرتبط، این مجموعه از فروردین ماه سال 
1395 تاکنون به واسطه نداشتن امنیت لازم تعطیل شد 
و تمام بخش های آن امکان خدمات رسانی به ورزشکاران 

و علاقه مندان به ورزش را نداشت.
دبیر هیات تیراندازی استان قم افزود: مجموعه ورزشی 
میثم دارای یک سالن چندمنظوره، سالن بدن سازی، 
سالن تیراندازی، سالن ورزش های رزمی، بخش اداری و 
دفاتر تعدادی از هیات های ورزشی است که در این چهار 
سال تعطیل بوده ولی خوشبختانه اقدام هایی توسط 
آن   مجدد  راه اندازی  برای  جوانان  و  ورزش  کل  اداره 

صورت گرفته است.
افزایش فضاهای اختصاصی تیراندازی قم با بازگشایی 

سالن میثم
وی ادامه داد: با پیگیری های اداره کل ورزش و جوانان 
ظاهرا مقدمات فعالیت مجدد در بخش های مختلف 
این مجموعه ورزشی فراهم شده و یکی از سالن هایی که 

زیر نظر این هیات فعالیت خود را از سر می گیرد، سالن 
تیراندازی مزیّن به نام سرلشگر شهید مهدی زین الدین 
است که بازگشایی مجدد آن هم فضاهای اختصاصی 
رشته تیراندازی را افزایش می دهد و هم این که بار دیگر 

امکان بهره برداری از امکانات مطلوب را خواهد داد.
از  که  سال ها  این  در  کرد:  تصریح  متقیان نژاد 
بهره برداری سالن شهید زین الدین مجموعه میثم محروم 
بودیم، فعالیت های آموزشی و قهرمانی تیراندازی در 
مجموعه ورزشی شهید زین الدین منطقه نوبهار قم انجام 
می شد ولی فضا و امکانات سالنی که در این مجموعه 

داشتیم پاسخ گوی رشته تیراندازی نبود.
وی اضافه کرد: با سختی های زیادی در این سال ها 
سوی  از  زیادی  گلایه های  و  کردیم  نرم  دست وپنجه 
سالن  مسافت  دوری  به واسطه  ما  حرفه ای  تیراندازان 
بااین حال  می گرفت،  صورت  آن  امکانات  کمبود  و 
تیراندازی در مسری روبه جلوی خود متوقف نشد و در 
این سال ها هم در لیگ برتر و هم در دسته اول تیراندازی 

باشگاه های کشور حضور یافت.
وی بابیان این که با راه اندازی مجدد سالن میثم در 
کنار سالن موجود در مجموعه زین الدین منطقه نوبهار، 

افزایش  به دو مکان  این رشته  سالن های اختصاصی 
مربیان،  تمام  کرونا  شیوع  از  قبل  تا  افزود:  می یابد، 
در  زوج  روزهای  تیراندازی  علاقه مندان  و  ورزشکاران 
آقایان امکان تمرین در باشگاه  بانوان و  هر دو بخش 

تیراندازی شهید مهدی زین الدین را داشتند.
دبیر هیات تیراندازی استان قم بابیان این که این رشته 
همچنان با کمبود امکانات اختصاصی مواجه است، 
خاطرنشان کرد: هیات این شرایط را ندارد که در تمام 
آموزش ها و مسابقات به ورزشکاران خود سلاح بدهد، 
یکی از مشکلات ما این است که کماکان کمبود امکاناتی 

همچون سلاح، لباس، دستکش و کفش داریم.
لغو تمرینات و مسابقات تیراندازی به دلیل شیوع کرونا

وی به لغو یکی دیگر از اعزام های این هیات به دلیل 
برنامه ریزی  طبق  گفت:  و  کرد  اشاره  کرونا  شیوع 
فدراسیون تیراندازی قرار بود رقابت های آزاد زمستانی 
این رشته دهه اول اسفند در سالن 8۰ خط مجموعه 
ورزشی آزادی برگزار شود اما به دلیل شیوع بیماری کرونا 
به آینده موکول شد و تیم قم هم اعزام نشد، ضمن این که 
تا اطلاع ثانوی هم فعالیت در باشگاه ها و هم برگزاری 
تمام مسابقات لیگ های تیراندازی کشور در دو بخش 
آقایان و بانوان به دلیل مقابله با بیماری کرونا امکان پذیر 

نیست.
متقیان نژاد ادامه داد: هیات تیراندازی قم نیز همانند 
خانواده  و  عزیز  ورزشکاران  از  ورزشی  گروه های  سایر 
بزرگ تیراندازی قم خواسته در منزل مانده و فعلا در 
این شرایط تمرینات خود را پیگیری کنند تا با همدلی 
بر کرونا غلبه کرده و به روزهای عادی و شرایط مطلوب 

جامعه بازگردیم.

دبیر هیات تیراندازی استان قم مطرح کرد

کمبود امکانات تخصصی چالش بزرگ تیراندازی قم

سرمربی تیم فوتبال پرسپولیس گفت: در همه جای دنیا هم صبر می کنند تا 
شرایط این ویروس مشخص شود و برای تمام کردن لیگ صبر می کنند. 

یحیی گل محمدی در گفت وگو با سایت رسمی باشگاه پرسپولیس، درباره 
دوری از فوتبال و تعطیلی لیگ اظهار داشت: شرایط سختی است. مخصوصا 
برای ما مربیان و بازیکنان که عادت کرده بودیم هر روز بیرون باشیم و تمرین 
کنیم. این روزها تجربه خیلی جدیدی است. باید همه دست به دست هم بدهیم 
تا از این شرایط عبور کنیم. همه مردم باید دستورات بهداشتی را رعایت کنند، در 

خانه ماندن بسیار مهم است تا این ویروس هر چه زودتر ریشه کن شود.
او درباره شرایط بازیکنان و کنترل تمرینات آنها در روزهای قرنطینه گفت: 
کنترل بازیکنان با توجه به اینکه امکانات محدودی دارند خیلی سخت است. 
البته آنها واقعا همکاری خوبی در این مدت داشته اند و با این امکانات کم و 
فضای محدود سعی داشته اند بدنشان را آماده نگه دارند. سعی کردیم برنامه های 
تمرینی خاصی برایشان در نظر بگیریم و در این مدت از طریق شبکه های 
اجتماعی با آنها در تماس بوده ایم تا بتوانیم در حد امکان بدنشان را آماده نگه 

داریم.
گل محمدی در پاسخ به این سوال که مدیران باشگاه ها نظرات مختلفی درباره 
ادامه لیگ داشته اند، موضع شما در این رابطه چیست، گفت: در طول این مدت 
موضع باشگاه پرسپولیس مشخص بوده و آن هم این است که اولویت با سلامت 

مردم و جامعه است. هم من و هم آقای پیروانی در مصاحبه هایمان همیشه به این 
موضوع اشاره کرده ایم و باز هم تاکید می کنم که باشگاه پرسپولیس به هیچ وجه 

حاضر نیست جان کسی به خطر بیفتد.
او ادامه داد: در حال حاضر فیفا، یوفا و AFC تصمیمی نگرفته اند و قصدشان 
این است که بازی ها هر طور هست برگزار شود به جهت اینکه فوتبال زنده بماند. 
بالاخره می خواهند تصمیمی بگیرند که به نفع فوتبال باشد. بنابراین عجله ای 
برای تصمیم گیری وجود ندارد و فکر می کنم در همه جای دنیا هم صبر می کنند 
تا شرایط این ویروس مشخص شود و برای تمام کردن لیگ صبر می کنند. در 
ایران هم امکان برگزاری لیگ در زمان مناسب وجود دارد و دلیل این همه عجله و 

اصرار از سوی برخی برای پایان دادن لیگ را متوجه نمی شوم.
سرمربی پرسپولیس گفت: در مورد برگزاری یا تعطیلی لیگ ما کاملا تابع 
تصمیم مسئولان هستیم و مشکلی با این موضوع نداریم. باز هم می گویم که 

بحث ما جام گرفتن نیست و اولویت با سلامتی جامعه است. 
 گل محمدی درباره جلسه ای که در ایام عید به همراه پیروانی با اعضای هیئت 
مدیره برگزار کرد، گفت: مشکلات باشگاه در حال حاضر خیلی زیاد است و با 
توجه به شکایاتی که از باشگاه شده و بدهی های مختلفی که وجود دارد کار 
مدیریت باشگاه سخت است. ممکن است در آینده ای نزدیک اتفاقاتی بیفتد 
که خوشایند باشگاه نباشد. در این جلسه راجع به این حرف زدیم که در کنار 

هم باشیم و در اتحاد کامل بتوانیم مشکلات را برطرف کنیم. در حال حاضر 
پرسپولیس بیشتر از هر چیزی به یکدلی و اتحاد نیاز دارد و این موضوع باید بین 
همه ارکان تیم و باشگاه و همینطور هواداران وجود داشته باشد تا بتوانیم از این 

شرایط سخت عبور کنیم.

یحیی گل محمدی:

دلیل اصرار برخی برای پایان لیگ را متوجه نمی شوم 

یکی از اعضای هیات مدیره باشگاه پرسپولیس برای رسیدن به صندلی مدیرعاملی این 
باشگاه دست به دامان یک وزیر غیر ورزشی شده تا از طریق او بتواند سلطانی فر را مجاب به 
انتخابش کند. هیأت مدیره باشگاه پرسپولیس با ترکیبی سه نفره به فعالیت »نصف و نیمه« 
خود ادامه می دهد و در شرایطی که این باشگاه به صدا و تصمیمات واحد برای پیشبرد 
برنامه ها و حل مشکلاتش نیاز دارد، اختلاف نظرهایی بین سه عضو هیأت مدیره بوجود 
آمده است که ادامه کار با شرایط فعلی را سخت می کند. پس از کناره گیری محمدحسن 
انصاریفرد از مدیرعاملی و مهدی محمدنبی از عضویت در هیأت مدیره باشگاه پرسپولیس، 
علی رغبتی، مهرداد هاشمی و مهدی رسول پناه به عنوان سه عضو هیأت مدیره تصمیمات 
را اتخاذ کردند و رسول پناه به عنوان سرپرست باشگاه آنها را اجرا کرد. با این حال باشگاه 

پرسپولیس برای ادامه فعالیت هایش نیاز به مدیرعامل دارد. همچنین از آنجایی که هیأت 
مدیره باشگاه پرسپولیس باید با پنج نفر به فعالیت هایش ادامه دهد، وزیر ورزش در حال رایزنی 
و مذاکره با برخی گزینه های مد نظرش است تا دو عضو جدید را به این جمع اضافه کند. در 
این میان دوئل مدیرعاملی باشگاه پرسپولیس از بین سه عضو هیأت مدیره مهدی رسول پناه 
و مهرداد هاشمی است که هر یک در تلاش هستند تا نظر وزیر ورزش را برای انتخاب به 
عنوان مدیرعامل جلب کند. این در حالی است که مسعود سلطانی فر با بررسی شرایطی که 
در هیأت مدیره باشگاه پرسپولیس رقم خورده به دنبال گزینه ای خارج از اعضای فعلی است 
که بتواند باشگاه پرسپولیس را بهتر از این نفرات اداره کند. وزیر ورزش و جوانان مذاکراتی 
را با برخی مدیران ورزشی و غیرورزشی انجام داده تا نظر موافق آنها را برای حضور در هیأت 

مدیره باشگاه پرسپولیس بگیرد اما هنوز در انتخاب دو عضو جدید هیأت مدیره به جمع بندی 
نهایی نرسیده است. این احتمال وجود دارد که با توجه به اختلاف نظرهای موجود بین سه 
عضو فعلی هیأت مدیره، سلطانی فر مدیرعامل پرسپولیس را از بین دو عضو جدید انتخاب 
کند. این در حالی است که یکی از اعضای هیأت مدیره برای رسیدن به صندلی مدیرعاملی 
پرسپولیس با یک وزیر صنعتی مراوداتی داشته است تا از طریق وی بتواند مسعود سلطانی 
فر را راضی به معرفی اش به عنوان مدیرعامل سرخپوشان کند. سلطانی فر نیز که از عملکرد 
این عضو هیأت مدیره راضی نیست هنوز این گزینه سفارشی را نپذیرفته و مخالفت خود با 
مدیرعاملی او را اعلام کرده است. با این حال به نظر می رسد بزودی و با معرفی دو عضو جدید 

هیأت مدیره باشگاه پرسپولیس، تکلیف مدیرعامل سرخپوشان هم مشخص خواهد شد.

جنگ صندلی سرخ ادامه دارد؛

لابی »صنعتی« برای مدیرعاملی پرسپولیس

ورزشی
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رأی پایین نمایندگان چالش برانگیز خواهد شد؟ 

نمایندگانی با آراء حداقلی در پارلمان یازدهم
مجلس یازدهم هنوز روی کار نیامده ذهن مقایسه گر دائما در حال بالا  پایین کردن 
ویژگی های آن نسبت به مجالس ادوار گذشته یا حداقل مجلس دهم است؛ اولین 
چیزی هم که مثل یک چراغ قرمزِ جلب توجه می کند تعداد آراء پایین برخی نمایندگان 

این پارلمان است.
کمتر از ۴۰ روز به پایان مجلس دهم زمان باقی نمانده است و هر چه باشد منتخبان 
مجلس یازدهم که در انتخابات دوم اسفند ماه توانستند مجوز عبور از دروازه مهمترین و 
سیاسی ترین ساختمان میدان بهارستان را بدست بیاورند در حال آماده شدن هستند 

تا بر روی صندلی های سبز مجلس تکیه بزنند.
مجلسی که در کمترین رکورد مشارکت در تاریخ ۴۰ ساله جمهوری اسلامی رقم 
خورد و ترکیبش هرچند پیش از انتخابات از سوی شورای نگهبان مشخص شده بود 
اما اتفاقات ریز و درشت و دلخوری سال های اخیر هم موجب شد تا آرای خاکستری که 
همیشه فریادرس اصلاح طلبان بود پای صندوق های انتخابات حاضر نشوند ونتیجه آن 

شد که مجلس به تصرف اصولگرایان درآمد.
در نتیجه همین انتخابات هم چهره سیاسی پارلمان یازدهم در مقایسه با پارلمان 
دهم تغییر حداکثری را به خود دید و طبیعتا دیگر از آن تعداد قابل توجه نمایندگان 

اصلاح طلب و مستقل یا بهتر بگوییم اعتدالی خبری نیست.
تفاوت مشهود آراء نمایندگان مجلس دهم و یازدهم 

مجلس یازدهم آنقدر با شرایط خاص انتخاب شد که هنوز روی کار نیامده ذهن 
مقایسه گر دائما در حال بالا  پایین کردن ویژگی های آن نسبت به مجالس ادوار گذشته 
یا حداقل مجلس دهم است؛ اولین چیزی هم که مثل یک چراغ قرمزِ چشمک زن 
جلب توجه می کند تعداد آرا است. سال 9۴ وقتی عَلَم انتخابات مجلس به پا شد، 
شعار  »تغییر« حسابی کار خودش را کرد و با یک مشارکت 61 درصدی مردم نمایندگان 
خودشان را انتخاب کردند و حاصل این انتخابات آن شد که دست کم وقتی نطقی یا 
اعتراضی از سوی نماینده ای بلند می شد می توانست مدعی باشد که نماینده بیش 
از نیمی از مردم حوزه انتخابیه است اما سوال اینجاست آیا نمایندگان مجلس یازدهم 
می توانند چنین ادعایی را داشته باشند؟ کار وقتی به حساب و کتاب درباره آرای 
پایتخت می رسد از این هم سخت تر می شود چراکه در انتخابات اسفند ماه تنها 26 
درصد مردم استان تهران در انتخابات شرکت کردند و همین امر موجب شد تا تعداد 
رای سرلیست اصولگرایان و منتخب اول تهران رایی نزدیک به منتخب هفتم تهران در 

مجلس دهم کسب کند و راهی مجلس شود.
چالش آراء کمتر 

 مجلس یازدهم قطعا وقتی کارش را آغاز کند با مشکلات و چالش های زیادی مواجه 
خواهد شد کشور احتمالا همچنان با موضوع کرونا در کنار مشکلات و بحران های 
اقتصادی دست به گریبان است اما در این میان چالش دیگری هم به چشم می خورد 
و آن خودی ندانستن برخی نمایندگان از سوی مردم است موضوعی که بسیاری از 
تحلیلگران هم به آن واقفند و معتقدند چون نمایندگان منتخب اکثریت مردم نیستند 
احتمالا گسست میان جامعه و نمایندگان بیشتر شود و این موضوع وقتی به شهرهای 
کوچکتر می رسد می بینیم در برخی از شهرها منتخبین آرایی کمتر از 15 هزار رای را 
در سبد خود ریخته اند و این رقم حتی به زیر 1۰ هزار رای می رسد. درمیان نمایندگانی 
که کمترین آرا را به خود اختصاص داده اند نام افرادی که پیش از این هم در مجلس 
حضور داشتند به چشم می خورد که مقایسه آرای آنها در این دو و دوره قبل هم جالب 
توجه است؛ یکی از این نمایندگان علیرضا سلیمی نماینده اصولگرای محلات است 
او در مجلس دهم حدود 11 هزار و ۴7۰ رای را از آن خود کرده بود اما در این دوره با 
1۰۰۰ رای کمتر توانست مجوز نمایندگی را به دست بیاورد؛ البته این ریزش آرا در مورد 
نماینده اصولگرای شادگان شدت و حدت بیشتری به خود می گیرد او در مجلس دهم 
نزدیک به 35 هزار رای به دست آورد اما در این دوره او تنها 12 هزار رای به دست آورد و 
این نشان می دهد علی رغم آنکه اصولگرایان باد در غبغب می اندازند که محبوبیت شان 

بیشتر شده است اما آمار و ارقام این را نشان نمی دهد.

 وزن کشی اصولگرایان برسر کرسی ریاست مجلس ؛

پایداری کرسی ریاست را
 به قالیباف می دهد؟ 

انتخابات مجلس یازدهم که عملا وزن کشی درون جریانی اصولگرایان بود همان طور 
که پیش بینی می شد، گذشت و مجلسی تمام اصولگرا رقم خورد. بازی اما هنوز تمام 
نشده است. فاز دوم رقابت ها یعنی انتخابات هیات رئیسه و مشخصا رئیس مجلس 
حساس ترین مرحله است و طیف های مختلف اصولگرا بلافاصله بعد از مشخص شدن 
نتیجه انتخابات دوم اسفند، آن را کلید زدند. مدعی اصلی کرسی ریاست محمدباقر 
قالیباف است. او از خیر پاستور نشینی نگذشته تا به بهارستان برود و روی یک صندلی 
معمولی بنشیند. این طور که به نظر می رسد شهردار پیشین پایتخت برای تکیه زدن 

برای جای لاریجانی مسیر سختی در پیش دارد. 
رقیب جدی

کرسی ریاست مجلس در غیاب علی لاریجانی، پنج و شاید هم 6 متقاضی دارد. 
محمدباقر قالیباف، علیرضا زاکانی، مرتضی آقاتهرانی، مصطفی میرسلیم و شاید 
محمد مهدی زاهدی و سید شمس الدین حسینی. در این میان علیرضا زاکانی را 
می توان جدی ترین رقیب قالبیاف به حساب آورد. این طور که معلوم است و به گوش 
می رسد او از همین حالا تلاش ها و رایزنی هایی را برای رئیس شدن شروع کرده است. 
نکته اینجاست که گویا شانسش هم کم نیست. زاکانی در این انتخابات 19۰ هزار و 
۴22 رای آورد و نفر سوم قم شد. او برخلاف قالیباف قبلا هم نماینده مجلس بوده و در 

همین دوران خود را به عنوان یک چهره ضد برجام به همگان شناسانده است.
باید این احتمال را در نظر گرفت که اگر زاکانی شخصا نخواهد رییس مجلس شود، 

می تواند در ریاست گزینه پایداری یعنی آقاتهرانی موثر باشد.
گزینه پایداری

آقاتهرانی را نیز نباید دست کم گرفت. بالاخره نمایندگان نزدیک به جبهه پایداری در 
مجلس یازدهم کم نیستند. از آنجایی هم که در جریان انتخابات دوم اسفند، درست 
در دقیقه 9۰ از خر شیطان پایین آمده و به ائتلاف با شانا رضایت دادند، حتما منتظر 
اجرت همراهی خود بوده و در انتخابات هیات رییسه سهم خواهی می کنند. این را نیز 
باید در نظر داشت که این بار مثل هفته منتهی به دوم اسفند نگران شکست در صورت 
عدم همراهی با شورای ائتلافی ها نیستند و می توانند خیلی جدی بر موضع خود 
پافشاری کرده و آقاتهرانی را آن بالا بنشانند. ضمن اینکه آقاتهرانی سابقه نمایندگی در 
ادوار هشتم و نهم را داشته و از این جهت نسبت به قالیباف دست بالا را دارد. او با 868 
هزار و 318 رای نفر سوم تهران شده و دبیرکلی جبهه پایداری است یعنی تشکیلاتی 

منسجم پشت سر دارد.
رقبای درجه دو

شاید زاکانی و بعد هم آقاتهرانی رقبای اصلی قالیباف باشند اما این به معنی آن 
نیست که رئیس آتی مجلس حتما یکی از این سه نفر است. به هرحال گزینه های 
درجه دومی هم در بین هستند. مثلا مصطفی میرسلیم که با 892 هزار و 318 رای نفر 
دوم تهران شده و با اتکا به سابقه خود در عرصه سیاست می تواند خواهان این کرسی 
باشد. او از قدیمی های حزب کهنه کار موتلفه است و البته نسبت به آقاتهرانی در مجلس 
یازدهم هواداران کمتری دارد. محمدمهدی زاهدی دیگر گزینه ای است که از سوی 
رسانه ها مطرح می شود و البته نمی توان او را چندان جدی گرفت. او به عنوان نفر دوم 
کرمان راهی بهارستان شده و در مجلس دهم نیز پس از محمدرضا عارف به ریاست 
کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس رسید و اکنون سابقه ریاست یک کمیسیون را 
هم در کارنامه دارد. زاهدی همچنین با توجه به وزارت در دوران احمدی نژاد می تواند 
روی آرای نمایندگان نزدیک به وی حساب کند و شاید بتواند حمایت جبهه پایداری را 

هم جلب کند. 
 سید شمس الدین حسینی نیز دیگر گزینه ای است که اخیرا از سوی برخی رسانه ها 
مطرح می شود. این طور که معلوم است وزیر اقتصادی احمدی نژاد حسابی رایزنی 
و برخی را متقاعد کرده که مجلس یازدهم با توجه به اوضاع و احوال کشور، نیازمند 
یک رئیس مسلط به حوزه اقتصاد است. حسینی نیز مثل زاهدی به واسطه نزدیکی با 
احمدی نژآد می تواند به جلب حمایت پایداری فکر کند. به این ترتیب اگر زاکانی مایل 
یه رئیس شدن نباشد و صرفا با پایداری همراهی کند، بعید نیست که چانه زنی های 
حسینی به سرانجام رسد و بتواند خود را به عنوان گزینه اصلی این طیف مطرح کند. 
حتی در این صورت نیز بعید است که در مقابل قالیباف شانسی داشته باشد اما هیچ 

چیز از حالا معلوم نیست. 
باید تا خرداد منتظر ماند و دید که مجلس آتی بعد از شروع به کار چطور پیش می رود . 
باید دید که در نتیجه رقابت های پیش  رو نواصولگرایان و قالیباف به رویای خود می رسند 
یا فعالان سیاسی در این جریان از سردار خلبان چیزی شبیه محمدرضا عارف در 

مجلس دهم می سازند.

عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام با یادآوری موفقیت های نظام در تحقق 
»رونق تولید«، گفت: فرصت های جدیدی برای جهش تولید در حال شکل گیری 
به  آوردن  روی  و  الکترونیک  دولت  تمرین  برای  فرصتی  کرونا  شیوع  و  است 

شیوه های نوآورانه است. 
حجت الاسلام غلامرضا مصباحی مقدم درگفت وگویی  تعیین شعار امسال 
از سوی رهبر معظم انقلاب را ادامه شعار سال گذشته مبنی بر »رونق تولید« 
عنوان کرد و با اشاره به موفقیت  مجموعه نظام در این زمینه، گفت: سال گذشته، 
بنگاه های اقتصادی کشور وقتی دیدند که کشورهای اروپایی با پیروی از آمریکا، 
از سرمایه گزاری در ایران خودداری می کنند،  به فکر افتادند و شاهد حرکت های 

»درون زا« بنگاه های اقتصادی بودیم.
عضو منتخب مجلس خبرگان رهبری، حرکت های درون زا در تولید پوشاک و 
لوازم خانگی را افزایش صادرات این محصولات به کشورهای همسایه قلمداد کرد 
و در ادامه به خروج شرکت های خودروسازی فرانسوی از ایران و خودداری آنها از 
تامین قطعات اشاره و افزود: با توجه به اینکه فرانسه هم در تامین قطعات خودرو 
اقدامی نکرد و از تامین قطعات خودداری کرد با فراخوان شرکت های دانش بنیان 
کشور قطعه سازی شروع شد و با مهندسی معکوس، قطعات مورد نیاز ایران خودرو 

و سایپا تامین شدند.
مصباحی مقدم، تامین قطعات مورد نیاز 1۰۰ هزار خودرو ناقص موجود در 
پارکینگ های دو تولید کننده بزرگ خودرو در کشور را در سال 98 یادآور شد و 
گفت: علاوه بر تامین قطعات مورد نیاز این خودروها، مقدار تولید خودرو هم در 

این سال افزایش یافت.
وی، این حرکت های درون زا را موجب امیدواری دانست و افزود: این تحولات در 
حوزه های مختلف موجب شد رهبری معظم انقلاب، امیدوارانه تر به مساله تولید 

نگاه کنند و سال 99 را سال »جهش تولید« اعلام کنند.
را  تولید  جهش  برای  ایران  ظرفیت  کشور  مبارز  روحانیت  جامعه  سخنگوی 
مناسب تلقی و تاکید کرد: نیروی انسانی نخبه و متخصص ایرانی، توانایی و قدرت 

خلاقیت و نوآوری خود را طی سال گذشته و سال های اخیر ثابت کرد.
 در شرایط شیوع کرونا ثابت کردیم می توانیم

مصباحی مقدم به تامین فوری تجهیزات مورد نیاز بخش بهداشت و درمان کشور 
در شرایط شیوع کرونا در اواخر سال گذشته و ابتدای سال 99 اشاره کرد و گفت: 
با وجود تحریم ها و غافلگیری همه کشورهای دنیا در این حوزه، هم تولیدکنندگان 
ایرانی، هم گروه های جهادی و هم شرکت های دانش بنیان دست به دست هم 
دادند و ماسک و دستکش و مواد به شکل انبوه تولید و در اختیار مردم و کادر 

بهداشتی و درمانی قرار گرفت.
نماینده ادوار مجلس شورای اسلامی، وارداتی بودن برخی تجهیزات پزشکی 
مثل کپسول های تامین اکسیژن را یادآور شد و تصریح کرد: شرکت های ایرانی 
با توجه به نیاز بیماران مبتلا به ویروس کرونا به کپسول های تامین اکسیژن، این 

کپسول ها را در داخل کشور تولید و اکنون از واردات این کالا بی نیاز شده ایم.
مصباحی مقدم به ناتوانی آمریکا و دیگر کشورهای غربی از تامین ماسک و 
تجهیزات بهداشتی و پزشکی برای شهروندانشان اشاره کرد و گفت: آمریکا که 
خود را بزرگترین اقتصاد جهان می داند، برای تامین نیازمندی های خود در مقابل 
با کرونا دست نیاز به سمت چین دراز کرده و فرانسه و بسیاری دیگر از کشورهای 

صنعتی هم در همین شرایط را دارند.
نیازهای  تامین  وی، درماندگی اقتصادهای کشورهای پیشرفته صنعتی در 
بهداشتی و در عین حال خودکفایی ایران در این حوزه را امیدوار کننده ارزیابی 

کرد و گفت: پیشرفت های پزشکی و تامین تجهیزات مورد نیاز در این حوزه، یک 
بعد از جهش تولید است اما بسترهای متعددی برای جهش تولید داریم که باید 

همگی مورد توجه قرار گیرند.
عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام از تشکیل نشست کمیسیون زیربنایی این 
نهاد در چهارشنبه گذشته خبر داد و افزود: راه های جهش تولید در این نشست 
مورد تبادل نظر قرار گرفت و داود دانش جعفری رییس کمیسیون نظارت مرکز 
تحقیقات استراتژیک مجمع تشخیص مصلحت نظام گزارشی را درباره وضعیت 

اقتصاد ایران و جهان در شرایط کرونا و پساکرونا به حاضران ارائه کرد.
مصباحی مقدم با بیان اینکه مجمع تشخیص مصلحت وظیفه سیاست گذاری 
در  بعدی  نشست های  در  کرد:  خاطرنشان  دارد،  را  تولید  جهش  حوزه  در 
اردیبهشت ماه، سیاست های مجمع تشخیص مصلحت نظام را در جهت جهش 

تولید بازنگری خواهیم کرد.
نقش شرکت های دانش بنیان کلیدی است

مصباحی مقدم با بیان اینکه باید ببینیم کجاها در اقتصاد ما ظرفیت جهش 
دارد، گفت: همه جای اقتصاد ظرفیت جهش ندارد و در جلسه مجمع تشخیص 
انسانی  نیروی  مستعد  مکان های  از  یکی  که  کردم  اشاره  هم  نظام  مصلحت 

متخصص و شرکت های دانش بنیان ما هستند.
نماینده ادوار مجلس، نقش شرکت های دانش بنیان در ایجاد ارزش افزوده را 
یادآور شد و گفت: شرکت های دانش بنیان در جهش تولید نقش کلیدی دارند و 

باید به طور خاص مورد توجه قرار گیرند.
مصباحی مقدم، داشتن ذخایر انرژی را یکی از مزیت های کشور دانست و 
گفت: ذخایر انرژی کشور ما بسیار بالاست و از این جهت می تواند انرژی را با 

صرفه جویی و محصولات فرآوری شده، صادر کند.
وی، توسعه بخش فرآورده های نفتی را یکی دیگر از ظرفیت ها عنوان کرد و 
گفت: یکی از ظرفیت ها، موقعیت تزانزیتی کشور است که باید برای استفاده از 

آن برنامه ریزی شود.
منتخب مجلس خبرگان رهبری به نیاز کشورهای شمال ایران به دسترسی به آب 
های آزاد و دریای عمان اشاره و اضافه کرد: هم راه های شمال و جنوب و هم شرق 
و غرب ایران، موقعیت خیلی خوبی را برای ترانزیت دارند و می توانند وسیله ای 

برای جهش تولید باشند.
بنگاه های تولیدی بزرگ وضعیت خوبی دارند

مصباحی مقدم، رکود واحدهای تولیدی در 2۰ روز اول سال را طبیعی دانست و 
گفت: معمولا ما هر ساله در این ایام تعطیلی داریم که این موضوع سبب می شود 
بخش تولید با تمام ظرفیت فعال نباشد که طبیعی است و در ادامه وضعیت بهتر 
خواهد شد. عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام،  به زیان دیدن بخشی از بازاریان 
و کسب و کارهای خرد از شیوع بیماری کرونا در ایام عید اشاره کرد و گفت: در 
بخش بازار، هر سال دوران پیش از عید، دوران رونق بود که امسال به خاطر شیوع 
کرونا چنین رونقی را نداشتیم و از این جهت ممکن است که نگرانی هایی پدید 

بیاید و رکود بیشتری را شاهد باشیم.
مصباحی مقدم در عین حال، وضعیت بنگاه های اقتصادی بزرگ را که نقش 
زیربنایی دارند مناسب ارزیابی و تصریح کرد: بنگاه های بزرگ تولیدی وضعیتشان 

عادی است و هیچ جای نگرانی ندارند و تولید در حال انجام است.
وی با بیان اینکه بازار سرمایه یا بورس کشور از این بنگاه های بزرگ تولیدی 
تشکیل شده، گفت: بورس ما برخلاف کشورهای آمریکایی و اروپایی، وضعیت 

بد ندارد.

این کارشناس اقتصادی خاطرنشان کرد: سال گذشته، روند رشد شاخص ها 
را در بورس شاهد بودیم و امسال هم با باز شدن معاملات، مجددا شاهد رشد 

شاخص های بورس هستیم.
مصباحی مقدم به نقش کلیدی شرکت های بورسی در اقتصاد کشورها اشاره و 
تاکید کرد: بخش مهمی از تولید در بخش زیربنایی تولید و شرکت های بورسی 

است که در این حوزه وقفه جدی نداشته ایم.
شیوع کرونا دولت الکترونیک را تقویت کرد

مصباحی مقدم، استفاده از فناوری های نو در شرایط شیوع کرونا برای دورکاری 
افزود: در بخش های دیگر هم،  و  یادآور شد  را  و تداوم فعالیت های اقتصادی 
الان روش هایی نوآورانه در حال ایجاد است که با استفاده از ظرفیت شرکت های 

استارتاپی، دادوستد و مبادلات با شیوه های جدیدی در حال انجام است.
وی، تغییر شیوه های مبادله و آموزش و دیگر فعالیت های اجتماعی و اقتصادی 
در نتیجه شیوع کرونا را یادآور شد و گفت: شرایط کنونی می تواند شروع خوبی 
برای افزایش مبادلات اقتصادی و فعالیت های کاری در بستر دولت الکترونیک و 

کاهش مراجعات حضوری به دستگاه های مختلف باشد.
مدارس  درس  کلاس های  برگزاری  به  پرورش  و  آموزش  عالی  شورای  عضو 
و دانشگاه ها در بستر رسانه ها و اینترنت اشاره کرد و گفت: در نخستین جلسه 
شورای عالی آموزش و پرورش که دوشنبه برگزار شد، وزیر آموزش پرورش گزارش 
داد که 85 درصد آموزش مدارس کاملا به روز و به موقع انجام گرفته و تنها 15 

درصد عقب ماندگی وجود دارد که باید جبران شود.
مصباحی مقدم، برگزاری دادگاه ها در قوه قضائیه در بستر دولت الکترونیک و از 
طریق روش های نوآورانه را یادآور شد و گفت: بخشی از دستگاه ها مثل قوه قضائیه 
فعالیت را از طریق دورکاری و فضای مجازی دنبال می کنند و این تحول خوب و 

امیدوار کننده ای است.
وی با ابراز امیدواری نسبت به جبران خسارت های ناشی از شیوع کرونا تصریح 
کرد: دعا می کنیم تا خداوند شر این ویروس منحوس را از کشور ما و دیگر ملت 
های دنیا دور کند اما حتی در صورت ادامه شیوع ویروس، می توان فعالیت ها را از 

طریق دورکاری و با کمک دولت الکترونیک ادامه داد.
سخنگوی جامعه روحانیت مبارز، شیوع بیماری کرونا را فرصتی برای پیگیری و 
عملیاتی کردن دولت الکترونیک در همه ابعاد زندگی مردم ایران دانست و گفت: 
فرصت های جدیدی در حال شکل گیری است و هر روز، روش های جدید برای 
تولید، مبادله، بازاریابی، عرضه به بازار و توسعه کسب و کارها در شرایط شیوع کرونا 

ایجاد می شود که حتی می تواند به افزایش سرعت تولید و مبادله بیانجامد.
مصباحی مقدم به کاهش 5۰ درصدی مصرف بنزین در دوران شیوع کرونا اشاره 
و تصریح کرد: در کنار کاهش مصرف بنزین، تخلفات و تصادفات رانندگی و در 
نتیجه تلفات انسانی ناشی از آن کاهش پیدا کرد به طوری که میزان مرگ و میرها با 

وجود شیوع کرونا در کشور نسبت به سال های گذشته کاهش یافته است.
رهبر معظم انقلاب اسلامی در پیامی به  مناسبت آغاز سال 1399 به ارزیابی 
میزان پیشرفت شعار رونق تولید پرداختند و با تأکید بر اینکه باید با کار 1۰ برابری، 
تولید به جایی برسد که در زندگی مردم اثر بگذارد، افزودند: مسائل اقتصادی 
و »بهبود  و مالیاتی«  بانکی، گمرکی  از جمله »اصلاحات  کشور متعدد است 
فضای کسب وکار« اما نقش تولید بی همتا است و با راه افتادن تولید و استفاده 
از بازار فروش 8۰ میلیونی در داخل و ضمناً ارتباط با فروش و بازارهای خارجی، 

مشکلات اقتصادی قطعاً پایان می یابد و تحریم ها به نفع کشور تمام خواهد شد.
ایشان با تاکید بر نیاز قطعی کشور به تولید، سال 99 را سال »جهش تولید« 
نامگذاری کردند و خطاب به دست اندرکاران تأکید کردند: جوری عمل کنید که با 

جهش تولید، تغییری محسوس در زندگی مردم به  وجود آید.
ذخایر ارزی خوبی داخل و خارج کشور داریم

مصباحی مقدم به برنامه های دولت برای رسیدگی به اقشار آسیب دیده از کرونا 
اشاره و تصریح کرد: بسته های معیشتی و کمک های خوبی را دولت برای گروه 
های آسیب دیده تهیه کرده که می تواند به این افراد و خانواده هایشان در تنگنای 

موجود کمک کند.
وی، کاهش درآمدهای دولت به خاطر شیوع کرونا را یادآور شد و خاطرنشان 
کرد: باتوجه به مهلت هایی که دولت برای پرداخت مالیات و بدهی ها به بخش 

خصوصی داده، در کوتاه مدت، درآمد آن کاهش خواهد یافت.
عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام در عین حال گفت: با توجه به ذخایری 
که ما داریم و این ذخایر هم در داخل کشور و در خارج از کشور در حال آزاد شدن 

هستند، امکان مدیریت مشکلات ناشی از شیوع کرونا وجود دارد.
مصباحی مقدم به بلوکه شدن بخشی از منابع ارزی ایران در چین در نتیجه 
تحریم های آمریکا اشاره و ابراز امیدواری کرد که این منابع نیز با رایزنی مقامات 
ایرانی و چینی بتواند به زودی در دسترس ایران قرار گیرد. وی با بیان اینکه الان 
کم و کاستی در نیازمندی های عمومی و ضروری مردم نیست، گفت: شرایط می 
تواند با رعایت نکات بهداشتی به سمت عادی شدن پیش برود و محدودیت ها و 
مشکلات بوجود آمده با توجه به ظرفیت های بالای اقتصاد ایران کاملا قابل رفع 

است.
نماینده ادوار مجلس شورای اسلامی، جهش تولید و رشد کسب و کارها را 
بهترین پاسخ به تحریم های آمریکا و مناسب ترین جایگزین برای درآمدهای نفتی 

دانست.

غلامرضا مصباحی مقدم:

 فرصت های جدیدی برای »جهش تولید« پدید آمده است

 استاد دانشگاه شهید بهشتی با تاکید بر اینکه دولت در 
چین از قابلیت های بوروکراتیک بالایی برخوردار است، گفت: 
مدل چین در مقابله با کرونا در جای دیگری از جهان قابلیت 
تکرار ندارد. چین با اقدامات حداکثری در ووهان مانع شیوع 
بیماری شد، اقدامی که سایر دولت ها یا توان انجام آن را ندارند 

یا دیر آن را انجام دادند. 
به جنگ  با اشاره  »محسن شریعتی نیا« در گفت وگویی، 
آمریکا و چین درباره منشاء شیوع ویروس کرونا در  لفظی 
دنیا گفت: جنگ لفظی میان آمریکا و چین پیش از شیوع 
ویروس کرونا هم وجود داشته است. ترامپ از هنگامی که 
وارد رقابت های انتخاباتی 2۰16 شد، نوعی جنگ روانی علیه 

چین را آغاز کرد.
وی ادامه داد: ترامپ چین را به تجاوز تجاری به آمریکا متهم 
کرد و بعد از به قدرت رسیدن بر شدت جنگ روانی با چین در 
مقاطع مختلف افزوده است و من این جنگ روانی را هم در 

تداوم رقابت راهبردی فزاینده میان طرفین می بینم.
مدل چینی مقابله با کرونا قابلیت تکرار ندارد 

کارشناس ارشد مسائل چین درباره موفقیت چین در مقابله 
با شیوع ویروس کرونا اظهار داشت: هنوز با قاطعیت نمی توان 
از موفقیت چین در مقابله با ویروس کرونا سخن گفت. اما 
در این کشور نوعی از ساخت قدرت به لحاظ تاریخی شکل 
گرفته که دولت را در جایگاه سر اندیشنده جامعه قرار می دهد 
و پیروی از دولت در میان جریان اصلی اجتماعی یک اصل 
است. شریعتی نیا با بیان اینکه دولت در چین از قابلیت های 
بوروکراتیک بالایی برخوردار است، تصریح کرد: این مدل در 
جای دیگری از جهان چندان قابلیت تکرار ندارد. به علاوه 
چین با اقدامات حداکثری در ووهان مانع شیوع بیماری شد، 
اقدامی که سایر دولت ها یا توان انجام آن را ندارند یا دیر آن را 

انجام دادند.

رکورد اقتصادی امسال چین از سال 1976 بی سابقه است
وی درباره تاثیر شیوع ویروس کرونا بر اقتصاد چین اظهار 
چین  اقتصاد  که  می دهد  نشان  اولیه  برآوردهای  داشت: 
سال 1976  از  که  شد  خواهد  مواجه  رکودی  با  در 2۰2۰ 
بی سابقه است. در سه ماهه نخست سال جاری، صادرات 

چین 15 درصد افت کرده است.
استاد روابط بین الملل دانشگاه شهید بهشتی با اشاره به 
ارزیابی های صندوق بین المللی پول ابراز داشت: مهمتر آنکه 
بر مبنای برآوردهای صندوق بین المللی پول، رکود اقتصاد 
جهانی در پیامد کرونا در 9۰ سال گذشته بی سابقه است. این 
رکود بر اقتصاد صادرات گرای چین تاثیرات به شدت مخربی 
خواهد داشت.   شریعتی نیا درباره برخی از تحلیل ها مبنی 
بر افزایش قدرت چین در دوران پساکرونا اظهارداشت: چین 
بهتر از بسیاری دولت ها این بحران را مدیریت کرده است اما 
در اقتصاد درهم تنیده کنونی نمی توان برآورد دقیقی از برد و 
باخت کشورها ارائه داد. وی افزود: دیدگاه مبتنی بر افزایش 
خیلی  و  ساده  خیلی  را  موضوع  پساکرونا  در  چین  قدرت 
جنگ سردی می بیند. واقعیت پیچیده تر از این حرف هاست. 
چندانی  تمایل  بحران  این  در  چین  رایج،  تصور  برخلاف 
برای رهبری جهان نشان نداده بلکه بیشتر متمرکز بر حل 

چالش های درونی خود بوده است.
کمک های چین ابعاد انسان دوستانه دارد تا تلاش  

برای رهبری جهان
این تحلیلگر مسائل سیاست خارجی درباره کمک های 
چین به کشورهای مختلف از جمله ایران در مقابله با ویروس 
کرونا یادآور شد: چین کمک های قابل توجهی روانه ایران 
کرده است. در مورد سایر کشورها به ویژه ایتالیا هم این کشور 
کمک هایی ارائه داده است. اما بیشتر  این کمک ها ابعاد 
کشور  این  تلاش های  از  نشانه ای  تا  داشته  انسان دوستانه 

برای رهبری جهان. شریعتی نیا با اشاره به مناسبات اقتصادی 
ایران و چین عنوان کرد: پیش از تحریم، 3۰ درصد تجارت 
خارجی ایران با چین بود. در شرایط کنونی آمار دقیقی از 
حجم همکاری ها و مناسبات وجود ندارد. این بدان معناست 

که حجم عظیمی از صادرات و واردات ما با چین بوده است.
وی با بیان اینکه در شرایط کنونی هم تنها کشور مهمی که 
به خرید نفت ایران ادامه می دهد و مبدا واردات است، چین 
است، گفت: اینکه تجارت خارجی ایران به صورت نامتوازنی 
روابط  چین  اما  است.  واقعیت  یک  خورده،  پیوند  چین  به 
اقتصادی مهمی با ایران ندارد. به این معنا که چین در ایران 
سرمایه گذاری مهمی انجام نداده و پروژه های بزرگ اقتصادی 
ایران که با سرمایه خارجی پیوند دارد، متوقف است. در این 
شرایط مادامی که تحریم وجود دارد، سهم نامتناسب چین در 

تجارت خارجی ایران تداوم خواهد یافت.
ایران و چین درباره ابعاد هنجاری سیاست 

بین الملل با یکدیگر اشتراکات مهمی دارند
شریعتی نیا درباره برخی از ادعاها مبنی بر جنبه سیاسی و 
ایدئولوژیک مناسبات ایران و چین اظهار داشت: ایدئولوژی 

به طور تاریخی بخش مهمی از سیاست بین الملل بوده و 
نقش کلیدی در شکل دهی به روابط کشورها داشته است 
اما به لحاظ ساخت سیاسی نظام چین مبتنی بر مارکسیسم 
است و نظام ایران نظامی دینی است. بنابراین چندان شباهت 

ایدئولوژیکی وجود ندارد.
وی با بیان اینکه ایران و چین در مورد ابعاد هنجاری سیاست 
بین الملل با یکدیگر اشتراکات مهمی دارند، تصریح کرد: این 
امر به ویژه در مورد مخالفت با سیاست های آمریکا صادق 
است. فراتر از این، هر یک می کوشند از این رابطه منفعت خود 
را ببرند. برای چین، ایران به عنوان تولیدکننده انرژی و بازاری 
متوسط اهمیت دارد و برای ایران چین به عنوان فشارشکن 

برای مقابله با سیاست فشار حداکثری آمریکا.
 استاد روابط بین الملل دانشگاه شهید بهشتی با بیان اینکه 
روابط با چین زمانی به توازن می رسد که ایران به وضعیت 
نسبتا نرمالی در روابط با سایر قدرت ها برسد، خاطرنشان 
کرد: در وضعیت کنونی تحریم های آمریکا هزینه های زیادی 
این  عمده  بخش  می کند.  ایجاد  چین  و  ایران  روابط  برای 

هزینه ها هم از جیب ایران پرداخت می شود.

شریعتی نیا کارشناس ارشد مسائل چین:

مدل چینی مقابله با کرونا قابلیت تکرار ندارد

سیاسی



اقدام عجیب یک بدهکاربانکی درقم
یک بدهکار بانکی در قم در اقدامی تعجب برانگیز برای رفع مسدودی حساب ضامن هایش گاو خود را 
که شاید تنهایی دارایی این فرد باشد، مقابل مقابل شعبه 19 دی بانک ملی قم آورد و گفت که پولی برای 
پرداخت قسط ندارد و گاوش را آورده تا به جای بدهی، تحویل دهد.بانک ملی استان قم در اطلاعیه 
ای در خصوص خبر منتشر شده در شبکه های اجتماعی عنوان کرده که "با بررسی های انجام شده 
توسط مراجع ذیصلاح مشخص شد گاو منتقل شده به مقابل شعبه از اموال شخص وام گیرنده نبوده و 
مالک آن شخص فیلمبردار حاضر در محل بوده و صرفا جهت جلب توجه و سواستفاده از شرایط کنونی 
جامعه به نفع خود بوده است".  اطلاعیه در خصوص " حضور شخصی با یک راس گاو در مقابل بانک 
ملی شعبه خیابان 19دی " اعلام کرد: تسهیلات دریافتی شخص مذکور از نوع " جعاله رفع احتیاجات 
ضروری" بوده که در تاریخ 7 آذر 1396 طی اقساط 2۴ ماهه دریافت نموده که می بایست در تاریخ 7 
آذر 1398 تسویه می نموده است. بانک ملی استان قم گفته است: مدارک شغلی ایشان در پرونده وام 
مذکور ، پروانه کسب خواربارفروشی بوده و هیچ ارتباطی با دامداری ندارد و شعبه مذاکرات متعددی با 
ایشان در خصوص تسویه وام در آذر ، دی و اوایل بهمن سال گذشته داشته و  همکاری زیادی با ایشان 
در راستای سهیل در تسویه نهایی بدهی داشته است.اطلاعیه افزوده است: در مراجعه امروز به بانک 
ریاست شعبه مجدد با ایشان همکاری نموده و گفته شده یک فقره چک به تاریخ دو ماه آینده جهت 
تسویه نهایی بدهی به بانک ارائه دهد .بانک ملی استان قم، علت واکنش خود را تنویر افکار عمومی و 

جلوگیری از سوء استفاده های احتمالی از این رویداد عنوان کرده است. 

اختصاص ۲۰ درصد حقوق ماهانه فرماندهان سپاه به آسیب دیدگان کرونا
سردار پاسدار رمضان شریف، سخنگو و مسئول روابط عمومی کل سپاه از تصمیم فرماندهان سپاه 
برای اختصاص 2۰ درصد از حقوق ماهیانه خود به افرادی که به دلیل شیوع بیماری کرونا شغل خود 
را از دست داده اند، خبر داد و گفت: فرماندهان در ستاد فرماندهی کل، حوزه مرکزی تا سپاه های 
استانی در این نهضت مومنانه مشارکت کرده اند و به فضل الهی تا پایان بحران کرونا با اختصاص 2۰ 
درصد از حقوق ماهیانه خود بخشی از نیازهای این دسته از هموطنانی که تحت تأثیر بیماری کرونا 
شغل خود را از دست داده اند، را تامین خواهند کرد.سردار شریف افزود: آحاد کارکنان سپاه پاسداران 
انقلاب اسلامی نیز آمادگی خود برای تخصیص بخشی از حقوق ماهیانه خود برای مشارکت در رزمایش 

کمک مومنانه را اعلام کرده اند که با هماهنگی کارگزینی رده مربوطه مورد اقدام قرار خواهد گرفت.

قدردانی استاندارقم از اقدام دو تن از مالکان پاساژ قدس 
استاندار قم از اقدام خیرخواهانه آقایان یعقوبی مالکان خیر و نوع دوست پاساژ قدس در بخشش 
دو ماه اجاره بهای مستأجران قدردانی کرد.  سرمست در تماس تلفنی با آقای یعقوبی و فرزند وی از 
سهامداران و مالکان چند واحد تجاری در پاساژ قدس، با اشاره به بخشش 2 ماه اجاره بهای مستأجران 
آسیب دیده از کرونا توسط این دو خیر نوع دوست استان اظهار کرد: در روزهایی که شیوع کرونا و خانه 
نشینی های ناشی از آن مشکلاتی را برای بخش های مختلف جامعه به ویژه کسبه و فعالان اقتصادی 
ایجاد کرده است، شنیدن این گونه خبرها، مایه خوشحالی و نشان از فرهنگ نوع دوستی مردم ایران 
دارد.وی با تقدیر از حرکت خیرخواهانه این خیران قمی، آن را کمک بسیار با ارزش برای کسبه دانست 
و تصریح کرد: امروز سخاوت و مهربانی هموطنان به ویژه مردم شریف قم برای این که سهمی را در مقابله 

با کرونا داشته باشند، به یک فرهنگ پسندیده تبدیل شده است. 

تست کرونای نجفی منفی بود
 وکیل محمدعلی نجفی گفت: نجفی در تاریخ 3۰ اسفند تست کرونا داد که نتیجه تست وی منفی 
بود اما همچنان خطر وجود دارد و نباید این گونه برداشت کرد که چون یکبار نتیجه تست منفی بوده، 
آقای نجفی کرونا نخواهد گرفت با شرایط سنی و جسمی آقای نجفی خطر مرگ ایشان را تهدید 
می کند؛ بنابراین پذیرش قرار وثیقه ایشان استدعای ماست.. حمیدرضا گودرزی، وکیل محمدعلی 
نجفی در گفت و گویی در خصوص آخرین وضعیت موکلش، اظهار کرد: امروز ما به دیوان عالی کشور 
مراجعه کردیم که پرونده به دادگاه کیفری استان ارجاع شود اما متاسفانه هنوز دستور ارجاع پرونده به 

دادگاه کیفری استان داده نشده و قرار وثیقه نیز مورد قبول واقع نشده است. 

پیش بینی بارش های سنگین درروزهای آینده
 سازمان فضایی ایران پیش بینی کرد: بارش های سنگین در کشور در اواخر فروردین ماه جاری رخ 
خواهد داد. این پیش بینی با استفاده از داده های ماهواره ای بدست آمده است. معاونت سنجش از 
دور سازمان فضایی ایران با استفاده از داده های ماهواره TRMM و سنجش میزان بارش های جهانی 
)GPM(، وضعیت بارش های تجمعی در چند روز اخیر را بررسی کرده است. بر این اساس پیش بینی 
می شود که هفته آخر فروردین و اوایل اردیبهشت ماه بارش های سنگین همچنان در اغلب نقاط کشور 

ادامه یابد.

تکذیب یک شایعه درباره معصومه ابتکار
خبر ملاقات معصومه ابتکار، با زنان شاغل در سفارت خانه های خارجی تکذیب شد.در بیانیه معاونت 
امور زنان و خانواده ریاست جمهوری که در کانال تلگرامی معصومه ابتکار منتشر شده، آمده است:به 
دنبال نشر اکاذیب متعدد در روز های اخیر علیه معاونت ریاست جمهوری در امور زنان و خانواده، 
امروز خبر جعلی دیگری مبنی بر دیدار معصومه ابتکار معاون رییس جمهور با زنان شاغل در سفارت 
خانه های مستقر در ایران منتشر شده که تکذیب می شود. این خبر که به نظر می رسد منشاء آن 
ترول های منافقین در آلبانی باشد از اساس دروغ بوده و خانم ابتکار هیچگونه دیداری با بانوان شاغل 

در سفارت خانه های خارجی در هیچ محلی نداشته است. 

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم :

پاساژها و مراکز تجاری مسقف 
باید تعطیل باشند 

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم گفت: صنوف و مراکز 
تجاری مانند پاساژها و مراکز مسقف به دلیل امکان تجمع نباید فعالیت داشته 

باشند. 
به اجرای طرح فاصله گذاری هوشمند اظهار  با اشاره  محمود سیجانی 
داشت: در طرح فاصله گذاری هوشمند صنوف به سه بخش تقسیم شدند، 
صنوفی که نباید فعالیت کرده، صنوفی که باید فعالیت کرده و همچنین 
صنوفی که با محدودیت فعالیت داشته باشند. وی خاطرنشان کرد: در طرح 
دوم صنوف مجاز باید فعالیت کرده و به مردم خدمت رسانی کنند ولی بخشی 
از صنوف به عنوان ریسک پایین و متوسط و بخشی دیگر ریسک بالا بوده که 
همچنان نباید فعالیتی انجام دهند. رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت 
استان قم با بیان اینکه موضوعی که در طرح فاصله گذاری اجتماعی هوشمند 
که مهم است این بوده که صنوف و مراکز تجاری مانند پاساژها و مراکز مسقف 
به دلیل امکان تجمع نباید فعالیت داشته باشند، افزود: مجتمع های تجاری و 
فروشگاه ها همچنان پرخطر بوده و نباید فعالیت کنند چون سلامت شهروندان 
عزیز و همچنین کسبه و شاغلین دارای ارزش و اهمیت زیادی است.  وی با 
بیان اینکه 7 فروشگاه اینترنتی در قم دارای مجوز هستند، تصریح کرد: از اوایل 
امسال با همفکری اتاق اصناف و اداره کل ارتباطات فناوری، طرحی تهیه شد 
که فروش اینترنتی و مایحتاج عمومی مردم مورد تأکید قرار گرفت تا به این 
وسیله مردم بدون تردد در شهر کالا را تحویل بگیرند. رئیس سازمان صنعت، 
معدن و تجارت استان قم ادامه داد: فروشگاه های پرچی به صورت اینترنتی 
اقلام بهداشتی را توزیع می کند و مردم می توانند اپلیکیشن نصب کرده و 
اجناس موردنظر خود از جمله ماسک و مواد ضدعفونی را دریافت کنند. 
سیجانی ادامه داد: نسبت به این موضوع تأکید شده که کالایی که دست مردم 
می رسد بهداشتی باشد، فروشگاه های اینترنتی ابتدا مجوزهای لازم را دریافت 
کرده و سپس اقدام به تبلیغ می کنند. وی با اشاره به اصنافی که به صورت 
میدانی فعالیت می کنند، گفت: حوزه بازرسی این سازمان تخلفات اقتصادی 
اصناف نظیر گران فروشی و کم فروشی را موردتوجه قرار می دهند، همچنین 
مرکز بهداشت و تیم بازرسی اتاق اصناف به همراه تعزیرات واحدهایی که موارد 

بهداشتی را رعایت نکنند پلمپ می کنند.

معاون سیاسی، امنیتی و اجتماعی استاندار قم :

کمک های مجمع خیرین به خانواده های 
نیازمند قمی تجمیع می شود 

معاون سیاسی، امنیتی و اجتماعی استاندار قم گفت: در جهت جلوگیری 
از موازی کاری، تمامی کمک های مجمع خیرین در قم ویژه مساعدت به 

خانواده های نیازمند، تجمیع می شود. 
فرماندهی  و  پیشگیری،هماهنگی  ستاد  جلسه  در  پور  سلیمان  بیژن   
عملیات پاسخ به بحران استان که در سالن جلسات استانداری برگزار شد، 
اظهار داشت: برای اجرای دستور استانداری مبنی بر تداوم و استمرار نشست 
با مجمع خیرین استان، پنجمین جلسه رسمی ستاد کمک های مردمی 
تشکیل شد. معاون سیاسی، امنیتی و اجتماعی استاندار قم افزود: مجمع 
خیرین استان متشکل از 5 کارگروه هستند که مسئول هر کارگروه در جلسه 
حاضر شدند و نتیجه تلاش ها و اقدامات را اعلام کردند. وی بیان کرد: در 
جهت جلوگیری از موازی کاری، تمامی کمک های مجمع خیرین در قم ویژه 
مساعدت به خانواده های نیازمند، تجمیع می شود. سلیمان پور تصریح کرد: 
طبق مصوبه، به جز مجمع خیرین سلامت و دانشگاه علوم پزشکی قم که مقرر 
شد مجموع کمک ها را تجمیع و به استاندار ارائه دهند، سایر کارگروه ها نیز 
باید گزارشاتی از عملکرد خود ارائه دهند. وی خاطرنشان کرد: قم با داشتن 
جایگاهی مقدس و مذهبی، ظرفیت های مهمی را در مشارکت های مردمی و 
خیرین به اثبات رسانده است که این کمک ها در جهت ارتقای زیرساختهای 
درمانی بیمارستان ها و تامین نیازمندی های مراکز درمانی مورد استفاده قرار 
می گیرد. معاون سیاسی، امنیتی و اجتماعی استاندار قم عنوان کرد: کمک 
به گروه های هدف در محلات گوناگون قم و تهیه و تدارک سبد کالا در این ایام 
قابل توجه بود و تلاش شد با همپوشانی در مناطق مختلف و دقت نظر در 
تنظیم مناطق هدف، از کارهای موازی پرهیز شود. وی گفت: کمک به اقشار 
ضعیف با مشارکت مردمی و خیرین، از موضوعات مهمی بود که رهبر معظم 
انقلاب در سخنان نیمه شعبان در چند مورد به آن اشاره داشتند و انصافا قم در 

این حوزه سرآمد بود و خدمات ارزشمندی ارائه شد.
 

معاون توسعه و منابع انسانی استانداری قم :

بانوان و بیماران زمینه ای در اولویت 
دورکاری ادارات هستند 

معاون استاندار قم معاون توسعه و منابع انسانی استانداری قم گفت: بانوان 
اولویت موضوع  در  ایثارگران  و  زمینه ای  بیماران  و  فرزندان خردسال  دارای 
کاهش ساعت کاری هستند.   محمدرضا گروسی در جلسه ستاد پیشگیری، 
هماهنگی و فرماندهی عملیات پاسخ به بحران استان که در سالن جلسات 
آموزش  موضوع  باید  ها  دستگاه  داشت:  اظهار  شد،  برگزار  استانداری 
الکترونیک را در جامعه هدف ارائه دهند تا از مراجعه غیر ضروری جلوگیری 
شود.  ساعت کاری در قم 7 الی 1۴  است ولی منتظر ابلاغیه جدید هستیم، 
شهر تهران روزهای پنج شنبه تعطیل است و ساعت کاری آنها متفاوت است و 
ممکن است این موضوع تحت الشعاع قرار بگیرد. معاون توسعه و منابع انسانی 
استانداری قم بیان کرد: دستگاه هایی نظیر بانک ها که مراجعه کننده زیادی 
دارند، آموزش های الکترونیک ارائه دهند تا از مراجعات کاسته شود و به دنبال 
تحقق این موضوع هستیم. باید اقدامات اساسی شود و شرایطی که حاکم 
است فرصت مناسبی است تا طرح دولت الکترونیک در قم اجرایی شود. 
وی افزود: دستگاه های استان باید متناسب با خدماتی که ارائه می دهند 
همچون گذشته اقدام به ارائه خدمات کنند، دستگاه هایی که امکان دو سوم 
فعالیت براساس دستورالعمل و معاونت اداری استخدامی را دارند در حال 
ارائه خدمات هستند. معاون توسعه و منابع انسانی استانداری قم بیان کرد: 
بانوانی که فرزندان خردسال و بیماران زمینه ای و ایثارگران در اولویت موضوع 
کاهش ساعت کاری هستند، بازدیدی که صورت گرفت 65 درصد موضوع ارائه 
خدمات را رعایت کردند. برخی از دستگاه ها همچون ایام عادی برخورد کرده و 
به ارائه خدمات می پردازند که ریسک را بالا می برد و سبب مشکلات می شوند.

معاون دانشگاه علوم پزشکی قم  :

غربالگری در روستاها به اتمام رسیده است 
معاون دانشگاه علوم پزشکی قم  با بیان اینکه بیش از 11 هزار بیمار مبتلا 
و مشکوک به کرونا در قم به مراکز درمانی مراجعه کرده اند، گفت: موضوع 
غربالگری  در شهر همچنان  و  است  رسیده  اتمام  به  روستاها  در  غربالگری 
در حال انجام است.  سیامک محبی در جلسه ستاد پیشگیری، هماهنگی و 
فرماندهی عملیات پاسخ به بحران استان که در سالن جلسات استانداری برگزار 
شد، با اشاره به اقدامات صورت گرفته توسط دانشگاه علوم پزشکی برای مقابله 
با کرونا اظهار داشت: پس از شیوع کرونا در استان قم 3 برنامه اجراشده و یا در 
حال اجرا است. وی افزود: طرح نخست بسیج ملی مقابله با کرونا است که یک 
بخش آن غربالگری است، فاصله گذاری اجتماعی و فاصله گذاری هوشمند نیز 
از جمله طرح هایی است که برای مقابله با کرونا مورد تأکید است.معاون دانشگاه 
علوم پزشکی قم  بیان کرد: از جمعیت یک میلیون و 29۰ هزار نفری که از مرکز 
بهداشت در سنوات قبل در قالب طرح تحول خدمات دریافت کردند، یک 

میلیون و 11۴ هزار نفر مراقبت انجام شد که درصد مراقبت 86 درصد است.

سیاسی، اجتماعی، فرهنگی، علمی، ورزشی و هنری
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از مردم، در مورد مسائلی كه بین خود آنان بود، سؤال 
می كرد. بدون افراط و تفريط، نیكی را می ستود و تأيید 
می كرد، و بدی را تقبیح می كرد و بی ارزش می شمرد. 

میانه رو بود. كارهای متناقض انجام نمی داد.

دوشنبه -بیست و پنجم فروردین ماه 1399 - سال بیست وسوم- شماره 5012

عیون أخبار الرضا : ج 1 ص 31۶ ح 

طرح: محمدعلی رجبی

تبانی كرونا ويروس و ترامپ ويروس!! 

معاون فرهنگی و تبلیغی دفتر تبلیغات اسلامی از لغواعزام مبلغان دینی در ماه 
رمضان و اجرای طرح های جایگزین خبر داد. 

حجت الاسلام والمسلمین سعید روستا آزاد در گفت و گویی اظهار داشت: اعزام 
مبلغان از فعالیت های ثابت دفتر تبلیغات اسلامی حوزه علمیه قم طی چهار دهه 
فعالیت بوده است. وی با اعلام لغو  تبلیغ چهره به چهره در ماه مبارک رمضان 99 
گفت: طبق ابلاغیه های ستاد مبارزه با کرونا، امسال برنامه اعزام مبلغان در ماه 
مبارک رمضان تعطیل نخواهیم داشت و دفتر تبلیغات اسلامی حوزه علمیه قم به 
علت ممنوعیت و محدودیت جا به جایی های استانی، اعزام مبلغان از قم و سایر 

شعب را نخواهد داشت..
 اجرای طرح های جایگزین

معاون فرهنگی و تبلیغی دفتر تبلیغات اسلامی حوزه علمیه قم با اشاره به اجرای 
طرح های جایگزین تبلیغ چهره به چهره در ماه رمضان امسال تصریح کرد: قریب 
به 12 هزار نفر در ماه مبارک رمضان هرسال از این دفتر به سراسر کشور اعزام می 
شدند اما در ماه رمضان سال جاری این امکان را نداریم و این اتفاق نخواهد افتاد 
و امیدواریم با طرح های جایگزینی که تصویب و ابلاغ شده، بتوانیم بخشی از آن 

ظرفیت ها را فعال نگه داریم.
 افزایش پاسخگویی به سوالات دینی دفتر تبلیغات اسلانی

وی افزایش پاسخگویی به سؤالات دینی را یکی از طرح های مد نظر دفتر تبلیغات 
اسلامی برای ماه رمضان عنوان کرد افزود: بخشی از بسته تهیه شده برای این ایام 

تبلیغی شامل توسعه پاسخگویی احکام است که مرکز ملی پاسخگویی به سؤالات 
دینی دفتر تبلیغات اسلامی متولی و عهده دار این مسأله است، هم به جهت تعداد 
پاسخگویان و هم به جهت افزایش ساعات پاسخگویی با شماره تلفن ۰96۴۰۰ در 
خدمت مردم عزیز خواهیم بود. حجت الاسلام والمسلمین روستا آزاد با اشاره به 
افزایش ساعت پاسخگویی به سؤالات دینی اظهار داشت: در حال حاضر فعالیت این 
مرکز قریب به 1۰ ساعت در 2۴ ساعت است که ان شاء الله در ماه مبارک رمضان این 

ساعات افزایش پیدا خواهد کرد.
 فعالیت مجازی مبلغان گسترش می یابد

وی گفت: بخشی از آن بسته جایگزین، مربوط به فعالیت های مجازی مبلغان 
محترم است که در قالب گروه های تبلیغی به برگزاری مسابقه، پرسش و پاسخ و 
داستان گویی طی سال های متمادی مشغول به فعالیت هستند و در ماه مبارک 

رمضان این فعالیت ها پررنگ خواهد بود.
معاون فرهنگی و تبلیغی دفتر تبلیغات اسلامی حوزه علمیه قم با اشاره به فعالیت 
گروه های تبلیغی در ماه رمضان تصریح کرد: طبق اعلام صورت گرفته، گروه های 
تبلیغی در حال ارسال طرح های تبلیغی خود ویژه ماه مبارک رمضان هستند که در 

صورت تأیید، ان شاءالله مورد حمایت قرار خواهند گرفت.
وی به فعالیت های انفرادی مبلغان در ماه مبارک رمضان از طریق فضای مجازی 
پرداخت و افزود: بخشی از این بسته تبلیغی، مربوط به فعالیت فردی مبلغان است 
که طی سال های مستمر به اقصی نقاط کشور مسافرت می کردند، شاید در طی 
سال آن روستاها و مناطق در ماه مبارک رمضان یا محرم از فضیلت اجتماع مؤمنانه 
و نماز جماعت برخوردار بودند که امسال این محرومیت پیش آمده و مبلغان محترم 
از طریق ارتباط گیری با مخاطبان خود با تأسیس کانال و گروه در فضای مجازی 
بخشی از فعالیت های تبلیغی خود را در خصوص بحث احکام، تفسیر و معارف دینی 

پیگیری خواهند کرد.
برگزاری مسابقه کتابخوانی برای عموم مردم

حجت الاسلام والمسلمین روستا آزاد با اشاره به برگزاری مسابقه کتابخوانی در 
ماه مبارک رمضان اظهار داشت: بخشی از فعالیت ها در این ماه مربوط به برگزاری 
مسابقات کتابخوانی، هم برای عموم مردم در سنین مختلف و هم برای طلاب و 

مبلغان محترم است.
حضور مبلغان نخبه در رسانه ملی

وی به حضور مبلغان نخبه دفتر تبلیغات اسلامی در ماه مبارک رمضان در رسانه 
ملی اشاره کرد و خاطرنشان کرد: قسمت آخر فعالیت های دفتر در این ایام، همکاری 
با رسانه ملی و استفاده از ظرفیت رسانه برای بهره گیری هر چه بیشتر از وجود مبلغان 
نخبه و سخنرانان ارجمند است که در واقع، در قالب یک بسته تبلیغی جایگزین ماه 

مبارک رمضان تهیه شده و امیدواریم با توفیق الهی بتوانیم به سرانجام برسانیم.

معاون فرهنگی و تبلیغی دفتر تبلیغات اسلامی خبر داد؛

لغو اعزام مبلغان دینی ماه رمضان 
طرح های جایگزین اجرا می شود

شهردار قم تاکید کرد :باید به طورجدی برای رفع بحران آب گرفتگی درنقاط بحرانی 
شهرقم برنامه ریزی شودوهرچه زود تر این مشکل رفع شود. سید مرتضی سقاییان نژاد 
در گفت وگو با خبرنگاران، با اشاره به اهمیت احصای نقاط بحرانی در ایجاد سیلاب و 
آب گرفتگی اظهار داشت: هر سال مسئله سیل چندین مرتبه در قم رخ می دهد و در 
سال جاری تاکنون دو بار شاهد بارندگی شدید و سیلاب در قم بوده ایم. شهردار قم 
افزود: نقاط ضعف ما در مورد سیل مشخص شده و یک سری از نقاط در ارتباط با خارج 
از منطقه شهری احصاء شد که به طورکلی ۴ نقطه فرامنطقه ای و ده نقطه بحرانی شهری 
در سیلاب و آب گرفتگی قم وجود دارد که نیاز به بررسی دارد.  وی با بیان اینکه به زودی 
در قالب جلسه ای در استان قم، نقاط بحرانی سیل فرامنطقه ای مورد ارزیابی قرار 
می گیرد، اضافه کرد: در سطح شهر نیز 12۰ نقطه بحرانی وجود داشت که با تمهیدات 
لازم به ۴9 مورد رساندیم که در حال حاضر کمتر از ده مورد نقطه بحرانی در آب گرفتگی 
وجود دارد. سقاییان نژاد تصریح کرد: باید به طورجدی برای رفع بحران آب گرفتگی در 
این نقاط بحرانی شهری نیز برنامه ریزی شود، به ویژه اینکه در این میان سه نقطه بزرگ 
و مهم وجود دارد که دو مورد آن در مسیر رودخانه در مقابل صحن جوادالائمه تا پل 
آهنچی و روبروی صفاشهر و دیگری تونل غدیر است. وی با تأکید بر اینکه در جریان 
مشکلات مربوط به پس زدن فاضلاب در تونل غدیر بوده ایم اما در جریان اجرای پروژه، 

چاره ای برای تکمیل آن وجود نداشت، خاطرنشان کرد: تونل غدیر نقطه حساسی است 
که اگر فاضلاب آن درست نشود، مشکلات آب گرفتگی همچنان ادامه دارد. شهردار قم 
در ادامه عنوان کرد: دو قسمت مهم دیگر نیز در بحران های قبلی سیل پیش بینی شد 
و برای حل آن پیمانکار گرفتیم اما در اسفندماه سال گذشته به علت شیوع کرونا، کار را 
تعطیل کردند و همین امر سبب شد در این دو نقطه مشکل آب گرفتگی ایجاد شود. وی 
گفت: این نقاط بحرانی نیاز به 5۰۰ متر دیوارچینی داشت که در بازدیدهای انجام شده، 
نیمی از آن به اتمام رسیده و مابقی رهاشده است، با توجه به اینکه پیمانکار و کارگران 
این پروژه را با شیوع کرونا ترک کردند، در سال جدید مجدد فشار آورده ایم تا در صورت 
تکمیل نشدن، ضرر و زیان پروژه و آب گرفتگی را مدنظر داشته باشند. سقاییان نژاد با 
اشاره به اینکه یکی دیگر از نقاط بحرانی آب گرفتگی در قم مقابل صفاشهر در ادامه 
متر  به 5۰  نیاز  و  انجام شود  آن  در  اقداماتی  بود  قرار  یادآور شد:  زائر است،  مسیر 
دیوارکشی دارد و منطقه ۴ وارد عمل شد که با معضل کرونا مواجه شدیم اما این دو نقطه 
نیز به زودی ترمیم می شود. وی در مورد آب گرفتگی های شهری در چند روز اخیر بیان 
کرد: 3۰ مورد آب گرفتگی در منازل در مناطق یک، 3، 5 و 6 اتفاق افتاد که خوشبختانه 
با اطلاع رسانی به موقع به سامانه 137 و اعزام اکیپ های خدمات شهری با سرعت ترمیم 

شد و سعی کردیم رضایتمندی شهروندان جلب شود.

شهردار قم تاکید کرد:

برنامه ریزی جدی  برای رفع بحران آب گرفتگی 

رئیس اتاق اصناف قم: 
مسائل بهداشتی در فروشگاه های بزرگ رعایت نمی شود 

رئیس اتاق اصناف استان قم گفت: یکی از دغدغه های جدی، فروشگاه های بزرگ هستند که مسائل 
بهداشتی را رعایت نمی کنند و توجهی به فاصله گذاری میان مشتریان ندارند و باید با آن ها برخورد شود. 

 حسن احمدلو در جلسه ستاد پیشگیری،هماهنگی و فرماندهی عملیات پاسخ به بحران استان قم در 
سالن جلسات استانداری اظهار داشت: تعداد زیادی از اصناف استان در سامانه سلامت برای مطالعه و 

رعایت پروتکل بهداشتی در کنترل کروناویروس ثبت نام کردند.
رئیس اتاق اصناف استان قم با بیان اینکه بازگشایی صنوف وابسته به ثبت نام در این سامانه است و 
ما اصناف را توجیه کرده و یک هفته برای ثبت نام آن ها فرصت قرارداده ایم افزود: برخی از مجتمع های 
قم، فضای گسترده ای دارند و تعداد مراجعه کنندگان به آن ها محدود است و می توان با رعایت بهداشت، 
آن ها را مجاز به فعالیت کرد. وی عنوان کرد: تعدادی از عطاری ها هستند که مورد مراجعه مردم بوده و در 
دل بازار قرار دارند و باید برای آن ها تمهیداتی در نظر گرفت، همچنین تعمیرگاه هایی که مجاز به فعالیت 
هستند اما در مجتمع قرار داشته که نیاز به ضوابطی برای بازگشایی هستند. احمدلو خاطرنشان کرد: 
یکی از دغدغه های جدی، فروشگاه های بزرگ هستند که مسائل بهداشتی را رعایت نمی کنند و توجهی 
به فاصله گذاری میان مشتریان ندارند و باید با آن ها برخورد شود. رئیس اتاق اصناف قم با تأکید بر اینکه با 
توجه به عدم استقبال مردم از پاساژ ها، بسیاری از کسبه در پاساژ خود حاضر به بازگشایی نیستند، یادآور 
شد: البته هنوز پاساژها مجاز به فعالیت نیستند و با چند مورد بازگشایی برخورد شد. وی افزود: برای کسبه 
و اصناف متضرر در شیوع کرونا، باید بسته حمایتی مناسبی تعریف شود تا بتوانند سرپا بمانند، برخی 
از مشکلات و مطالبات اصناف را کدخدامنشانه حل کردیم، اما این ها کفایت نمی کند و باید آن ها را از 
گرفتاری های اقتصادی بعد از کرونا نجات داد. احمدلو با اشاره به اینکه برخی از کسبه، روزانه چند میلیون 
تومان بابت بیمه و حقوق پرداخت کرده اند درحالی که مجبور به تعطیلی و کاهش فعالیت ها بودند اظهار 
داشت: برای این ها بسته حمایتی دو میلیون تومانی معنایی ندارد، اصناف مطالبات زیادی دارند و باید 

رضایت آن ها را به واسطه مشارکتشان فراهم کنیم.

معاون دادستان قم:

 تراکم مردم در فروشگاه بزرگ نگران کننده است
 جدیتی در نظارت بر اصناف قم نیست 

 ـمعاون دادستان عمومی و انقلاب قم گفت: متأسفانه نظارتی بر رعایت بهداشت جهت  گروه استان ها ـ
پیشگیری از شیوع کروناویروس، در برخی از اصناف قم وجود ندارد. 

روح الله مسلم خانی شامگاه شنبه در جلسه ستاد پیشگیری، هماهنگی و فرماندهی عملیات پاسخ به 
بحران استان قم در سالن جلسات استانداری اظهار داشت: تلاش خوبی از طرف تعدادی از دستگاه های 

اجرایی و اصناف شاهد هستیم که جای قدردانی دارد.
وی با بیان اینکه در جلسات، مصوباتی مطرح می شود که در میدان عملیاتی نمی شود و این امر 
نگرانی هایی را به دنبال دارد، افزود: عده ای تصور می کنند با فرارسیدن 23 فروردین، دیگر کرونا تمام  شده 
است، در حالی  که باید برای پیشگیری از شیوع گسترده، پروتکل های بهداشتی همچنان مورد توجه باشد.
معاون دادستان عمومی و انقلاب قم خاطرنشان کرد: باید در نظارت بر اصناف جدیت صورت بگیرد، 
متأسفانه نظارتی بر رعایت بهداشت جهت پیشگیری از شیوع کروناویروس، در برخی از اصناف قم وجود 
ندارد. وی اضافه کرد: بسیاری از واحدهای صنفی فعال، مسائل بهداشتی را برای جلوگیری از شیوع 
کرونا، رعایت نمی کنند و خبری از نظارت مسئولان نیست، همچنین تجمع شهروندان بدون رعایت 
بهداشت در فروشگاه های بزرگ واقعاً نگران کننده است. معاون دادستان عمومی و انقلاب قم عنوان کرد: 
باید به طور شفاف و صریح مشخص شود کدام یک از مسئولان، عهده دار نظارت بر رعایت بهداشت در 

اصناف هستند تا در مرحله نخست برای مسئولانی که ناظر نیستند، اقدام به تشکیل پرونده شود.
وی گفت: اگر علوم پزشکی قم خبر از کاهش آمار می دهد به دلیل تلاش های انجام شده در 15 روز 
گذشته است، اما اگر ترددها و بی توجهی به رعایت بهداشت این گونه ادامه پیدا کند تا ده روز دیگر نتیجه 

منفی از کنترل ویروس در قم به دست می آید، ازاین رو باید به هشدارها توجه کرد.

استاندار قم در خصوص اجتماعات حضوری و مذهبی ماه مبارک رمضان گفت: 
با توجه به شرایطی که فعلًا داریم امکان اجتماعات حضوری نیست اما برای 

ارزیابی این موضوع و تصمیم در این مورد در جلسه آتی تصمیم گیری می شود. 
 بهرام سرمست ظهر یکشنبه بعد از جلسه ویدئو کنفرانس با رئیس جمهور در 
گفت وگو با خبرنگاران با اشاره به اجرای طرح فاصله گذاری هوشمند برای کنترل 
بیماری کرونا، بیان کرد: این طرح ادامه طرح فاصله گذاری اجتماعی است و از 
روزشنبه فعالیت مشاغل کم ریسک و کم خطر منوط به ثبت نام در سامانه وزارت 
بهداشت و دریافت کد رهگیری است. وی ادامه داد: اصناف به مدت یک هفته 
مجاز به ثبت نام در سامانه وزارت بهداشت هستند و باید این مجوز را در مغازه و 
واحد تجاری خود نصب کنند تا ضمن رعایت شرایط بهداشتی برای خود سلامت 
مشتریان خود را هم تضمین کنند، اما مشاغل یازده گانه پرخطر تا بهبود شرایط و 

تصمیم گیری ها در اردیبهشت ماه نیز تعطیل هستند.
استاندار قم در ادامه از ممنوعیت برگزاری مراسم های مذهبی در ماه مبارک 
رمضان خبر داد و گفت: در چنین شرایطی هیچ اجتماعات دینی و برنامه مذهبی 
در ماه مبارک رمضان برگزار نمی شود و مراسم حضوری دینی در قم نداریم و برای 

این امر منتظر تصمیمات و جلسات آتی دولت هستیم.
وسایل حمل و نقل عمومی باید مرتب ضدعفونی شود

وی افزود: در ارتباط با وسایل حمل و نقل عمومی هم ابتدا باید این وسایل 
ضدعفونی شوند و به میزان صندلی ها مسافر سوار شود و در حالت کلی باید فاصله 
اجتماعی رعایت شود و تاکسی ها شهری هم مجاز به حمل فقط 3 مسافر هستند.
سرمست ادامه داد: وزارت بهداشت همچنان بر اجرای تب سنجی و تست تأکید 
دارد تا از طریق تست های صورت گرفته و آزمایشات افراد مشکوک به بیماری برای 

ادامه درمان و غربالگری به مراکز درمانی منتقل و هدایت شوند.
نیازمند مشارکت و همکاری مردم هستیم

با کرونا تصمیم  افزود: در بحث معتادان متجاهر هم ستاد ملی مبارزه  وی 
دارد زمان نگهداری از این معتادان را 6 ماه دیگر تمدید کند و با توجه به فاصله 
گذاری اجتماعی همچنان تأکید بر مشارکت و همکاری مردم داریم چرا که اصل و 

مهمترین رکن اساسی در اجرای این طرح ها خود مردم هستند.
استاندار قم تصریح کرد: همچنان تأکید می شود از ورود افراد غیر بومی به 

استان ها و ترددهای بین استانی جلوگیری شود.

استاندار قم: 

اجتماعات مذهبی ماه مبارک رمضان   حضوری نیست 


